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TA TEDEN / TA TEDEN 

Od Svobode do 
svobode in nazaj 

Simboličen je naslov razstave, ki je posvečena 80-letnici obstoja 
Delavsko-prosvetnega društva Svoboda Ptuj, ki je bilo ustanovlje-
no 1919. leta kljub nasprotovanju krajevnih oblasti. Iz opozi-
cijskega, po svoji osnovni dejavnosti od oblasti šikaniranega 
društva, znotraj katerega se je na predavanjih in diskusijskih 
večerih razpravljalo tudi o aktualnih družbenih vprašanjih, se je 
po drugi svetovni vojni oblikovalo društvo, katerega osnovna de-
javnost je služila utrjevanju nove oblasti. Po letu 1952 je nastala 
vrsta novih sekcij, kamor se ljudje še danes aktivno vključujejo, da 
bi zadostili potrebam po družabnem življenju. 

Ali je to res edini razlog za večanje števila članstva tudi v drugih 
društvih, ki se ukvarjajo z ljubiteljsko kulturno dejavnostjo? Je res 
civilna družba idilično organizirana in uspešna samo na področju 
kulture? Vprašanje številka ena pa se glasi: "Kje je tu SVOBO-
DA in kakšna je kultura, ki jo vedno bolje organizirani in dobro 
usmerjeni gojimo?" Vsekakor je to prava in zaželena kultura, do-
kler upošteva pravila igre sistema. Raznolika bo toliko časa, do-
kler bodo na odločilnih mestih ljudje, ki podpirajo svobodo ustvar-
janja, inovativnost in drugačnost razmišljanja. Glede na razvoj 
naše družbe, kjer je moč argumenta zamenjala moč in absolutna 
oblast tistih na odločilnih pozicijah, si lahko samo želimo, da bi 
tisti maloštevilni, ki jim demokratičnost v vsej razsežnosti ni tuja, 
ostali naši sogovorniki. V vsakem primeru pa nas bodo razmere na 
poti v Evropo prisilile tudi k oblikovanju civilne družbe, ki bo ne-

, nehno zaposlena s kontrolo vseh možnih mehanizmov močne, ener-
gične in veleučinkovite države. Civilna družba je tista, ki jo mora 
nenehno zasledovati, kontrolirati, kritizirati, ji pomagati in 
spodbujati. Morali se bomo navaditi zahtevati svoje, potegniti se 
zase in povedati tudi, da se ne strinjamo. Navaditi se bomo morali 
drugačnega sodelovanja s politiko, strankami, občinami in 
različnimi drugimi mehanizmi države. Predsednik ZKD Sloveni-
je Franček Rudolf je povedal: "To so spremembe o katerih je san-
jalo samoupravljanje, pa jih ni uspelo realizirati, ker pač samo 
neka gbbalna vključenost v kapitalistični svet in dovolj veliko bo-
gastvo in razvoj lahko omogočita dovolj učinkovito civilno družbo 
in državo obenem brez konfliktov, vojn, na idilični ravni, kot jo 
zaenkrat poznamo samo na področju ljubiteljske kulture in žal 
drugje ne." Ni torej potrebna revolucija in ni potrebno zažgati hiše, 
kot je to storil Hlapec Jernej. Pravočasno je potrebno reči: Ne 
strinjam se, jaz razmišljam i. , » —r— » 
drugače, kajti na poti v demo- M (h ()G\ T Ma I m 
kratično Evropo smo, mar ne? ' \ I \ 

Jesen, kostanji, mošt ... Foto: Jože Bračič 

LENART / RAZLIČNI INTERESI SILIJO K RAZMIŠLJANJU O LOČEVANJU 

Se bo priiela delitev sedanje obiine? 
Medobčinsko sodelovanje v Slovenskih goricah postaja nuja, ki 
že trka na vrata. Po zadnji delitvi lokalnih skupnosti je slika na 
političnem zemljevidu pokrajine med Dravo in Muro silno sli-
kovita in najbrž ni daleč čas, ko bodo novo nastale občine same 
ugotovile, da brez sodelovanja ne bo šlo. Že ob delitvi so pone-
kod opozaijali na nujnost projektnega sodelovanja in na neka-
tere skupne naloge, zlasti na področju družbenih dejavnosti, 
posebej kulture. Najlepši primer najdemo v Lenartu, ki je 
zadržal funkcijo osrednjega gospodarsko-političnega in kul-
tumo-upravnega središča, vendar žal tudi ne ostalih povezoval-
nih funkcij, ki mu kot mestnemu središču pripadajo. 

Mnogi so ob delitvi občine Le-
nart opozarjali, da je ta neprimer-
na in da bi bilo bolje, če bi iz 
nekdanje velike lenarške nastalo 
kar sedm manjših občin. Tako kot 
je bilo predlagano in zamišljeno, 
bi v praksi, sodeč po nekaterih pe-
ripetijah, tudi najučinkoviteje 
funkcioniralo. Lenart je ostal sku-
paj z Jurovskim Dolom,Voličino 
in Sveto Trojico, osamosvojili so 
se pri Sveti Ani, v Benediktu in 

Cerkvenjaku. Mesto je dobilo 
močno podeželsko zaledje, kar naj 
bi bila dobra popotnica za 
skladnejši razvoj, hkrati pa tudi 
veliko breme in žarišče novih ne-
soglasij, ki bodo slej ko prej prišla 
na dan. Interesi so namreč zelo 
različni in težko jih bo usklajeva-
ti, zlasti na dolgi rok. Kratko-
ročno in tudi politično-strankars-
ko gledano bo šlo zlepa (in na zu-
naj se celo zdi, da je zares tako in 
da vse teče gladko, brez kakršnih-
koli težav in zapletov), v resnici 
pa bodo tlela stara nasprotja, ki so 
prišla do izraza že ob prvem usta-

navljanju novih občin leta 1994. 
Takrat sta bili zlasti odločni kra-
jevni skupnosti Jurovski Dol in 
Sveta Trojica. Iz delitve Lenarta 
ni bilo nič, ostal je skupaj do leta 
1998, ko je počilo po vseh šivih 
tudi zaradi precejšnjih političnih 
napak takratnih oblastnikov in 
navsezadnje zaradi uveljavljene 
(skromne) volje ljudi na referen-
dumih. Svoje so dodali tudi 
vplivni lokalni posamezniki, ki so 
znali poiskati podporo v poslans-
kih krogih (in še kje) in izkoristiti 
priložnost, ki se je ponujala. 

Za zdaj so vsi argumenti na nji-
hovi strani: nove občine so se uje-
le in morda bodo tudi dolgoročno 
uspele premagati vse ovire. Tudi 
preoblikovana občina Lenart živi 
in dela, na obzorju pa je že več 
resnih pobud in zamisli, da bi do 
prihodnjih lokalnih volitev (do 
katerih je še zelo daleč) izvedli re-
ferendum za izločitev mesta Le-
narta s primestnim zaledjem 
(območje sedanje KS Lenart) iz 
skupne občine. Pobude so legi-
timne in o njih se bo najbrž kaj 
kmalu začela razprava v pristo-
jnih organih. Ali so v tem trenut-
ku tudi stvarne, pa je seveda dru-
go vprašanje, ki ima tudi veliko 
političnih primesi in strankarskih 
interesov. Tako pač je in tudi Slo-
venske gorice niso nobena izjema. 
Dokončna razdelitev nekdanje 

skupne občine bi prinesla dru-
gačna razmerja moči in bi teritori-
alno gledano razgibala zemljevid 
dežele, ki bi ob množici lokalnih 
skupnosti morala dobiti vmesno, 
pokrajinsko stopnjo. Kam se bo 
nagnila tehtnica, še ni nič znane-
ga-

Veliko je pobud iz Ptuja, da bi 
se Lenart nagnil proti Spodnjemu 
Podravju. Še naprej so resne za-
misli, da bi ostal bližje Mariboru, 
s katerim je bil zlasti gospodarsko 
gledano vselej tesno povezan (tudi 
druge funkcije bližnjega Maribora 
so v lenarški zgodbi prišle do izra-
za), posamezniki glasno govorijo 
tudi o tesnejšem sodelovanju s 
Pesnico in ne nazadnje tudi 
osamljene pobude iz Gornje 
Radgone niso odveč. Zelo stvarno 
pa bi v Lenartu morali pretehtati 
možnost, da bi vendarle izkoristili 
ugodno geografsko lego in še ne-
katere druge primerjalne prednos-
ti, ki jih Lenart nikoli v zgodovini 
ni znal izkoristiti, predvsem ne 
ugodne prometne lege. Če bi v 
množici predlogov o bodoči regio-
nalizaciji Slovenije prišla na svet-
lo tudi sicer stara pobuda o pokra-
jini Slovenske gorice, bi najbrž 
Lenart le postal njihovo središče. 
S tem bi bil poplačan zgodovinski 
dolg mnogih generacij. 

Marjan Toš 



MARIBOR / SVEČANA AKADEMIJA O B 200-LETNICI BOLNIŠNICE 

B o l f f f i n f C « , ki gre v korak s č a s o m 
Prvega decembra 1799 je bila z okrožnico mestnih oblasti us-
tanovljena mariborska bolnišnica, ki letos slavi 200-letnico in 
je po letih najstarejša slovenska bolnišnica. Ob ustanovitvi je 
imela 24 postelj, od tega osem za potrebe mesta in 16 za bol-
nike iz okolice. Za sprejem v bolnišnico so morali v tistih 
časih bolniki napisati prošnjo in jo opremiti z medicinskimi 
in drugimi dokumenti. Dan bivanja v bolnišnici je stal 10 
krajcarjev, oskrbnina pa se je plačevala mesečno. 

Prvega židovskega ranocelnika 
je imel Maribor leta 1243, prvi 
špital za onemogle meščane pa 
leta 1348; ptujski, na primer, je 
bil ustanovljen že leta 1315. Eden 
najpomembnejših mejnikov v 
razvoju bolnišnice pa je leto 1885, 
ko se je s Slomškovega trga prese-
lila v Magdalensko predmestje, to 
je na Tabor, kjer je še danes. 

Danes je mariborska bolnišnica 
visoko organizirana ustanova z 
nekaterimi kliničnimi oddelki, 
prve so dobili leta 1996, z vsemi 
specialističnimi in subspecialis-
tičnimi dejavnostmi. Letno se v 
njej na 1631 posteljah zdravi 50 
tisoč bolnikov, specialističnih 
pregledov opravijo 310 tisoč. Kot 

druga največja bolnišnica v Slo-
veniji zaposlujejo 2336 delavcev, 
od tega 320 zdravnikov in 1500 
medicinskih sester. Vseh stro-
kovno-medicinskih oddelkov pa 
ima 40. Je tudi učni zavod za viso-
ko zdravstveno šolo in študente 
zadnjih letnikov medicinske fa-
kultete, pripravnike, sekundari-
ante in specializante. Svečane 
akademije ob 200-letnici, ki je 
potekala v prostorih mariborske-
ga gledališča, se je v petek ude-
ležil tudi predsednik države Mi-
lan Kučan, v odsotnosti napove-
danega slavnostnega govornika 
ministra za zdravstvo Marjana Je-
reba pa je govoril državni sekre-
tar v ministrstvu za zdravstvu 
prim. Janez Zajec, dr. med. spe-

cialist, in med d r u ^ m povedal, 
da mariborska bolnišnica dosega 
nesporno drugo mesto v državi, 
na nekaterih področjih pa je tudi 
prva. Tudi razvoj kliničnih od-
delkov je dovolj zgovoren dokaz 

njenega strokovnega razvoja. V 
imenu mesta je govoril podžupan 
Jože Protner, 200-letno zgodovi-
no oziroma razvoj mariborske 
bolnišnice pa je predstavil njen 
direktor Gregor Pivec, dr. med.. 

n med drugim povedal, da bodo 
je letos začeli novi investiciji v 
jrostore očesnega in otolaringo-
oškega oddelka, imperativ pa je 
povezovanje v evropski prostor. 
'Na eni strani bomo morali trdno 
icoreniniti v naši, slovenski medi-
;ini, na drugi strani pa biti odprti 
v širši prostor in čas. Ob evrop-
»ko primerljivem strokovnem 
lelu in znanju bomo morali 
ipoštevati tudi osnovne pravice 
pacientov, ki ostajajo naša os-
rednja skrb, to pa so dostojanst-
î o, zasebnost, solidarnost, pra-
ktičnost, včasih združena samo v 
prijazni besedi in tolažbi." 

S plaketo zahvale se je maribor-
»ki zdravstveni kolektiv zahvalil 
profesorici dr. Zori Janžekovič, 
ki je s svojo novo metodo zdravl-
jenja opeklin svoje ime in ime 
mariborske bolnišnice ponesla v 
strokovno javnost po vsem svetu. 
V svoji zahvali je bila zelo skopa, 
vendar je povedala dovolj, ko je 
dejala: "Hvala, da sem smela biti 
z vami, in hvala, da sem smela de-
lati z vami. Hvala za vse!" 

MG 

Priznanje z zahvalo za prof. 
dr. Zoro Janžekovič, ki je z 
novo metodo zdravljenje 
opeklin ponesla svoje in 
ime mariborske bolnišnice 
po vsem svetu. 

Foto: Črtomir Goznik 

Svečane akademije ob 200-letnici mariborske bolnišnice 
se je udeležil tudi predsednik države Milan Kučan, a tokrat 
kot govornik ni nastopil. 

PTUJ / KLUB ZA ISKANJE ZAPOSLITVE PRAZNOVAL ČETRTO OBLETNICO 

P o l p v i c c f vkljuienih ž e zaposlena 
Zavod RS za zaposlovanje že od leta 1995 nudi iskalcem za-
poslitve možnost vključitve v program Klub za iskanje zapos-
litve, najdaljši in tudi najbolj intenziven program s tega po-
dročja, saj traja 12 tednov vsak dan po štiri ure in sodi v pro-
grame aktivne politike zaposlovanja. V prvih dveh tednih se 
udeleženci učijo in spoznavajo metode, načine in sodobne 
tehnike iskanja zaposlitve. Dejstvo je, da je za sestavo ali do-
polnitev dobre prijave potrebno kar teden dni. V tem času se 
člani opremijo za čimbolj učinkovito nastopanje na trgu dela, 
nato pa v informacijski pisarni aktivno iščejo možnosti za za-
poslitev. Klub zagotavlja tudi materialno pomoč pri prizade-
vanjih za zaposlitev, saj imajo člani na razpolago telefon, 
računalnik za pisanje prošenj, dobijo pa tudi pisemske ovoj-
nice, poštne znamke, skratka vse, kar potrebujejo pri iskanju 
zaposlitve. Člani dobijo povrnjene tudi stroške prevoza do 
kluba in na zaposlitvene pogovore. 

Kot je povedala mentorica Klu-
ba za iskanje zaposlitve Animaci-
ja v Ptuju Milica Robin, je ptuj-
ski klub eden izmed 12, kolikor 
jih trenutno deluje v Sloveniji. 
19. oktobra so minila štiri leta od 
njegove ustanovitve. V tem času 
je bilo vanj vključenih 383 iskal-
cev zaposlitve. Delo kluba je 
uspešno, saj je okrog 50 odstot-
kom vključenih uspelo najti za-

poslitev, pogodbeno delo ali pa so 
v klubu dobili spodbudo za 
vključitev v izobraževanje ali do-
datno usposabljanje. Dosežek 
kluba je vsak korak, ki pomeni za 
posameznika razbremenitev 
osebnega ali zaposlitvenega pro-
blema. "V klubu s skupnimi 
močmi premagujemo posledice 
neuspehov in se skupaj veselimo 
uspehov. Vse to pa daje posamez-
niku moč, da vztraja pri iskanju 
zaposlitve, dokler je ne najde." 

Ob četrtem rojstnem dnevu klu-
ba smo se pogovarjali z nekateri-
mi njegovimi trenutnimi člani. 
Praznični dan je bil 19. oktober, 
klubovci pa so torto razrezali 20. 
oktobra. 

POVRNJENA 
MOTIVACIJA 

Marjetka Vaupotič iz Jurovcev, 
po poklicu ekonomska tehnica, 
študentka na EPF: "Klub je nekaj 
pozitivnega, daje ti motivacijo, 
zelo pomembno pri vsem tem pa 
je, da si vključen v skupino. Po-
tem ko smo se naučili vse tisto, 
kar je pomembno pri iskanju za-
poslitve, sedaj že pišemo prošnje. 
Odziv delodajalcev je pozitiven. 
Doslej sem napisala tri prošnje, 
bila pa sem tudi že na prvem po-
govoru za zaposlitev. Ob vsem 
tem sem dobila tudi motivacijo za 
učenje za delo z računalnikom. V 
ta namen obiskujem klub Obzor-
je na Potrčevi." 

Rebeka Mahorič, ing. kemijske 
tehnolo^je s petimi leti delovnih 
izkušenj: "Brez zaposlitve sem tri 
mesece, da bi jo ponovno dobila, 
sem se vključila v klub. Pre-
pričana sem, da bom s pomočjo 
kluba znova našla zaposlitev. Vsi 
tisti, ki so brez energije in so že 
izgubili voljo za iskanje zaposlit-
ve, naj pridejo v klub, znova bodo 
dobili energijo, upanje in vero." 

Valerija Pirš iz Starošinc je po 
poklicu ekonomistka in še ni bila 

nikoli zaposlena: "Diplomirala 
sem lansko leto, občasno sem si-
cer delala prek študentskega ser-
visa, vendar nimam niti dneva 
delovne dobe. Upam, da bom pre-
ko kluba sedaj delo le dobila. Je 
tudi več možnosti, kot če si samo 
doma in se vdajaš malodušju in 
tudi ne iščeš zaposlitve tako in-
tenzivno, kot se to dogaja v klu-
bu. Rada bi se zaposlila na po-
dročju bančništva in financ, v tej 
smeri tudi iščem zaposlitev. 
Čeprav imam že delovne 
izkušnje, je za bodoče delodajalce 
moteče to, da sem brez 'vpisane' 
delovne dobe." 

Aleksander Potočnik iz Pestik 
pri Zavrču je po poklicu ekonom-
ski tehnik in še ni bil zaposlen: 
"Pričakujem pa, da bom zaposli-
tev dobil. V klubu sem spoznal 
nekaj novih metod za iskanje za-
poslitve, ki jih prej nisem poznal. 
V njem imaš tudi več možnosti, 
ker v oglase, ki ponujejo delo, 
gledaš večkrat kot doma, ko to 
počenjaš enkrat tedensko. V klu-
bu smo dobili tudi motivacijo, ki 
smo jo v letih iskanja zaposlitve 
že izgubili. Večina nas je bila že 
obupana. Ko so prvi le dobili za-
poslitev, je vzklilo upanje tudi pri 
nas." 

Andreja Jane iz Pobrežja, eko-
nomistka marketinga, ki išče 
prvo zaposlitev: "Izkušnje so že 
skoraj povsod pogoj. Tri leta sem 
bila doma z otrokom. V klubu 
sem prišla v stik z ljudmi, spod-
buda je z vseh strani, četudi so re-
zultati lahko negativni. Pričaku-
jem, da bom sedaj, ko sem 
vključena v Klub za iskanje za-
poslitve, -to končno našla. Posta-
la sem prava optimistka." 

Darinka Dajnko, ekonomska 
tehnica iz Ptuja, je brez zaposlit-
ve že sedem let: "V tem obdobju 
sem napisala veliko prošenj, 
čeprav v začetku, ko sem ostala 
brez zaposlitve, dela nisem iskala 
tako intenzivno, kot to počnem 
sedaj. Otroka sta bila majhna in 
sta me potrebovala. Aktivno sem 
pričela zaposlitev iskati letos, 
zato sem se tudi vključila v klub. 

Ponovno sem postala samozavest-
na, dobila motivacijo, ki sem jo v 
letih, ko nisem bila toliko v stiku 
z vsem, izgubila. V klubu se o 
vsem, kar nas zanima, lepo pogo-
vorimo, vzdušje je izredno. Veli-
ko se smejimo. To nam daje do-
datno voljo, da vztrajamo pri 
iskanju zaposlitve." 

Miran Murko, poklicni sveto-
valec v Uradu za delo Ptuj, koor-
dinator in povezovalec med Za-
vodom za zaposlovanje in Anima-
cijo: "V osnovi ^ e za to, da v 
okviru zavoda pridobivamo kan-
didate za vključitev v klub. Zato 
bi izkoristil to priložnost in pova-
bil vse tiste brezposelne, ki se 
želijo zaposliti, da izkoristijo 

možnosti, ki jih ponuja Klub za 
iskanje zaposlitve. Ob strokovni 
pomoči so jim v klubu na voljo 
tudi vsi tehnični pripomočki, in-
formacije in vse drugo, kar potre-
bujejo pri iskanju zaposlitve. 
Uspešnost je glede na razmere, v 
katerih živimo, precejšnja." 

MG 
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Milica Robin, mentorica Kluba za iskanje zaposlitve, Marjetka Vaupotič, Rebeka Mahorič, Valerija Pirš, Aleksander 
Potočnik, Andreja Jane, Darinka Dajnko in Miran Murko, poklicni svetovalec na Uradu za delo. Fotografije: Majda Goznik 

TEQENSKI |<:OMENTAR IZ lURlKE - BORZNOPOSRED-
NISKE HISE 

Farma€ijm 
nitvzdof 

Razpoloženje na trgu vrednostnih papirjev je prav 
jesensko. Tako kot pada listje z dreves, padajo tudi 
vrednostni papirji. Slovenski borzni indeks je prete-
kli teden zopet izgubil na svoji vrednosti. Tokratni 
padec je znašal odstotek in pol, kar je poneslo in-
deks na 1856 točk. Padec bi bil še nekoliko višji, če 
se ne bi v petek nekatere delnice močno povzpele. 

Najbolj se je jesenska lenoba odrazila na delni-
cah farmacevtskih podjetij. Vrednost Leka se je v 
tednu dni znižala kar za 4 odstotke. Delnice, ki se 
jih je dalo prejšnji teden kupiti že samo po 34.000 
tolarjev, so se v petek zaradi novic o bodočem 
uspehu Leka povišale na 35.310 tolarjev. Prav tako 
je Krka beležila kar precejšen padec. Vrednost nje-
ne delnice se je uspela zadržati nad 26.000 tolarji, 
vendar je znižanje še vedno naneslo tedenskih 3,8 
odstotka. V rdečih številkah je pristala tudi delnica 
Istrabenza. Vrednost je med tednom že zgrmela 
pod 2.900 tolarjev, vendar pa se je do konca tedna 
uspela popraviti. Kupci so prignali delnico zopet 
preko te mejne vrednosti, negativni saldo v tednu 
dni pa je znašal 0,37 odstotka. Ravno z nasprotnim 
predznakom je teden končal njegov konkurent Pe-
trol. Delnica se je povzpela na 26.509 tolarĵ ev. Ena-
ko se je dvignila vrednost tudi Mercatorju. Zani-
manje za delnico trgovskega velikana je še vedno 
precejšnje, saj seje njena vrednost zopet povzpela 
skoraj do 14.000 tolarjev. Še večje zanimanje so in-
vestitorji pokazati pri delnici Luke Koper. Njena 
vrednost se naglo giblje proti 3.200 tolarjem, te-
denska rast je znašala dober odstotek. Za razliko 
od Luke se vrednost njenega partnerja Intereurope 
ni spremenila. Vrednost delnice se je usidrala pri 
2.500 tolarjih. Trenutno ugodnejša za nakup ob 
upoštevanju menjalnega razmerja pri združevanju 

je še vedno delnica Intereurope, saj bi morala nje-
na vrednost ob upoštevanju trenutne vrednosti 
Luke znašati ved kot 2.700 tolarjev. 

Pesimistično razpoloženje tokrat ni prizaneslo niti 
trgu pooblaščenih investicijskih družb. Po dolgem 
času rasti je indeks nekoliko izgubil, padle so sko-
raj vse pomembnejše pooblaščene investicijske 
družbe. P1X je v preteklem tednu izgubil 2 odstot-
ka, njegova vrednost je v petek znašala 1585 ind-
eksnih točk. Izmed polnih pidov sta kljubovala trgu 
le Triglav steber I in Zvon 1. Steber t je med tednom 
prebil mejo 100 tolarjev za delnico, najvišji posli so 
se sklepali pri 101 tolarjih. Vrednost se ni uspela 
obdržati nad to limito, saj se je enotni tečaj v petek 
oblikoval pri 99,6 tolarja, kar je v tednu dni še ved-
no pomenilo 3,3-odstotni porast. Zvon je porasel 
mnogo manj - 0,8 odstotka. Njegova vrednost se je 
že dvignila na 80 tolarjev, v petek pa je enotni tečaj 
pristal pri 79 tolarjih. Manj sreče so pretekli teden 
imeli ostali polni pidi. Nacionalna finančna družba I 
je padla za dobra 2 odstotka na 87,5 tolarja, Po-
murski investicijski sklad za 0,9 odstotka na 92,7 
tolarja, za Zlato moneto 1 pa so prodajalci lahko do-
bili 76,9 tolarja oziroma 1,7 odstotka manj kot te-
den poprej. Prav tako so pomembnejše polprazne 
in prazne pooblaščene investicijske družbe izgubi-
le na svojih vrednostih. Kmečki sklad je izgubil 3,86 
odstotka, vrednost se je ustalila pri 51,8 tolarjih, In-
fondu zlat se je vrednost znižala za 4,3 odstoka na 
56,1 tolarja. Aktiva avant I pa je padla kar za 8,3 od-
stoka na 41 tolarjev. 

Investitorji so zaskrbljeni nad dogajanjem na trgu. 
Visok padec delnic farmacevtskih podjetij je nega-
tivno vplival na celotni trg. Splošni odziv na padec 
faramcije se je odrazil tudi pri delnicah ostalih pod-
jetij. ki sestavljajo slovenski borzni indeks. Le-ta je 
iz dneva v dan izgubljal. Edina svetla točka pretek-
lega tedna je bil petek, ko so delnice nekoliko pri-
dobile, vendar po enem dnevu ne moremo soditi 
prihodnjega gibanja. 

Matjaž Bernik, llirika BPH 

http://www.radio-tednik.si


taredeli smo 
DANES 10. SČJA MESTNEGA SVETA 

Ptujski svetniki in svetnice se bodo danes ob 13. uri sestali na 10. seji. 
Razpravljali bodo o desetih točkah dnevnega reda, med najpomem-

bnejšima sta predlog odloka o spremembah odloka o proračunu, ki naj 
bi ga sprejeli po hitrem postopku, in osnutek pravilnika o zagotavljanju 
pogojev za delovanje svetnikov oziroma svetniških skupin, po katerem naj 
bi svetniki za delovanje mesečno dobili po 21 tisoč tolarjev. 

JUTRI SEJA NADZORNEGA SVETA MO PTUJ 

Na jutrišnji seji nadzornega sveta mestne občine Ptuj bodo med drugim 
izvolili novega predsednika nadzornega odbora MO Ptuj. 

NOVA LJUBUANSKA BANKA NAJBOUŠA 

Iz uredništva Central European, revije londonske založbe Euromoney za 
območje srednje Evrope, so sporočili, do so Novo Ljubljansko banko iz-

brali za najboljšo banko v Sloveniji v zadnjem desetletju. Podobno priz-
nanje je te dni prišlo tudi iz ZDA, kjer je založniška hiša Global Finance 
Media Inc., New York, izbrala Novo Ljubljansko banko za najboljšo slo-
vensko banko. Podelitev priznanj, najboljšim bankam je bila ob nedavni 
letni skupščini Svetovne banke in Mednarodnega denarnega sklada v 
VVashingtonu. NLB se je tako znašla v ugledni družbi bank z vsega sveta, 
kot so Bank Austria AG, Banque Nationale de Pariš, Deutsche Bank AG 
itd. 

PRiM. REBERČEVA V CiUDAD MEXICO 

Včeraj se je v Ciudad Mexicu začel letošnji svetovni kongres zo-
bozdravnikov in bo trajal do 2. novembra. Med 70 udeleženci iz Slo-

venije je tudi vodja OE Zobozdravstvo v ptujskem zdravstvenem domu 
prim. Jožica Reberc. 

NOCOJ PTUJSKI ŽENSKI VEČER 

V prostorih apartmajske hiše v ptujskih termah se bo ob 19. uri začel 
prvi letošnji jesenski ptujski večer. Gostja in obenem gostiteljica bo di-

rektorica Term Slavka Gojčič. 

PTUJSKA DEKLETA ZNOVA OPAZNA 

V letošnji finale miss Smrklja sta se uvrstili tudi dve Ptujčanki, kar je nov 
lep uspeh ptujskih mladenk. To sta 1 7-letni dijakinji ptujske gimnazije 

Maja Zunkovič in Ana Šerona. 

KOMEMORACIJA h NOVEMBRA OB 10. URI 

V spominskem parku Ptuj (nekdanje staro ptujsko mestno pokopališče) 
bo v ponedeljek, 1. novembra, ob 10. uri osrednja spominska sloves-

nost od dnevu mrtvih v mestni občini Ptuj. 

DANES IZREDNA ODDAJA TV PTUJ 

V nocojšnji izredni oddaji TV Ptuj, ki se bo pričela ob 21. uri, si bomo 
lahko ogledali posnetek največjega dobrodelnega koncerta Društva 

za cerebralno paralizo Ptuj - Ormož "Sonček sije vsem enako" in zaključek 
humanitarne akcije "Novčič za sončni jutri". Nastopajo priznani glasbeni-
ki. 

V SOBOTO IN NEDEUO NA PTUJSKI TV 

Na sporedu je redna informativna oddaja z enajstimi prispevki o aktu-
alnih dogajanjih v Ptuju in okolici. Začetek bo v znamenju medna-

rodnega znanstvenega srečanja o mitraizmu in njegovi dobi v Ptuju, info-
forum za malo gospodarstvo je povezal vse ponudnike malega gospo-
darstva na enem mestu, v poklicni in tehniški strojni šoli v Ptuju so imeli 
dan odprtih vrat, DPD Svoboda Ptuj je praznovala 80-letnico, ljubiteljski 
igralec Oto Mesarič je odigral 150. ponovitev monodrame, ptujsko gle-
dališče načrtuje za leto 2000 razgibano dejavnost, urednica Ptujčana bo 
predstavila nastajanje glasila mestne občine Ptuj, odšel jeVlado Šerc, v 
dvorani Center pa je bil 22. oktobra dobrodelni koncert Sončelc s//e vsem 
enako. 

Pr ipravi la : 

ir A / * r i I I T « n 

p O F O J t I S E . . . 
D A bi lahko 31. oktober razgla-

mi tudi za slovenski dan bridkega 
humorja. Ob besedi varčevanje se 
lahko namreč mnogi Slovenci samo 
bridko nasmehnejo. 

... D A je na srečo naslednji dan 
priložnost za žalostne spomine na 
lepše čase. 

... D A ljudi po zadnji izjavi skrbi 
destmiškega župana. Izjavil je 

^mreč, da bodo kmalu imeli vse 
^ako kot veliki. Veliki, največji v 

^t^^tjt tOtajo županjo. 
•l^IbA je ptujska godba prenehala 

delovati, ker so ji zarjaveli inštru-
menti. Inštrumenti, ki so sicer bili 
"rosrfraf, so morali vseeno zarjove-
ti, ker župan ni nič "mazal". 

... D A bodo poslej na mestnih slo-
vesnostih igrali orkestri iz okolice, 
saj jih ustanavljajo tako rekoč v 
vsaki drugi vasi, Ptuj pa ostaja "po-
membno kulturno in še kakšno sre-
dišče". 

... D A se mestni župan ni udeležil 
srečanja najstarejših mest. Menda 
misli, da se je Ptuj pomladil, ko ima 
novi most. 

... D A je letos eno drekovo leto. 
Zato je toliko mušic, ki rade gredo 
na... 

... D A so na nedavnem srečanju 
"Policija odprtih vrat" šolski otroci 
brezmejno uživali: v policiste so lah-
ko metale kamenje. Menda so tek-
movali, kdo bo zagrabil debelejšega 
in bolje zadel. 

... D A so ob haloški Cesti klopot-
cev ponovno uvedli kožuhanje. 
Morda je to dober recept za državo, 
da bo imela več naraščaja. 

POROČAMO, KOMeHTIRAMO 
DRAZENCI / KONČAN PREVZEM KORUZE V PC TMK 

Uspešnost letine se odraža v silosih 
Kmetijska sezona 1999 se počasi izteka in prihaja čas, ko 
bomo na osnovi podatkov o količini in kakovosti posameznih 
pridelkov ocenil i , ali je bila sezona uspešna ali ne. Količine 
pseničnega in koruznega zrnja v si losih PC Tovarna močnih 
krmil Kmetijskega kombinata Ptuj so eden od podatkov, ki 
nam pomaga do te ocene. 

Direktor PC Tovarna močnih 
krmil Marjan Goznik je postregel 
s podatkom, da so v tej sezoni 
prevzeli in posušili okrog 10 tisoč 
ton pšenice. Prevzem je potekal 
brez težav in tudi pred leti 
običajne gneče in dolgotrajnega 
čakanja pred silosi ni bilo. Od 
omenjene količine je bila le mini-
malna količina 80 ton pšenice 
takšne kakovosti, da ni ustrezala 
pogojem tržnega reda. Pšenica, ki 
je trenutno še v skladiščih PC 
TMK, ustreza vsem standardom 
in je visoke kakovosti. Z letino 
pšenice smo lahko torej zadovol-
jni po kakovostni plati, medtem 
ko je bila količina odkupljenega 
zlatega zrnja za tretjino manjša od 
načrtovane. Posušeno in skla-
diščeno zrnje je last Zavoda za re-
publiške blagovne rezerve in po 
njihovih dispozicijah ga TMK iz-
daja mlinskim organizacijam. Di-
namika izdajanja pšenice je v 
posameznih letih različna, včasih 
ostane vskladiščena tudi po leto 
dni. Zato je zelo pomembno, da je 
ob prevzemu s strani neodvisne 
institucije ugotovljena kakovost 
prevzetega zrnja, da je pšenica 
dobro posušena in dobro skla-
diščena. 

KONČAN TUDI 
PREVZEM 
KORUZE 

Konec minulega tedna se je 
končal tudi prevzem koruze. Tudi 
tu je količina nekoliko manjša od 
pričakovane in je dosegla 9.500 
ton sveže koruze, je pa kakovost 
prevzetega zrnja zelo dobra in 
takšne kakovosti že dolgo ni bilo. 
K tako ugodnemu stanju je pris-
pevalo lepo jesensko vreme, ki je 
koruzno zrnje dodobra posušilo 

že na polju in je vsebovalo le še 24 
do 25 odstotkov vlage. Tudi koru-
zo je bilo torej mogoče posušiti, 
skladiščiti ter ohraniti njeno ka-
kovost. Koruzo, pridelano na pol-
jih Kmetijskega kombinata Ptuj, 
porabi TMK za proizvodnjo 
krmil, koruza, ki je v lasti kmetov 
Kmetijske zadruge Ptuj, pa bo po 
dogovoru prodana Perutnini Ptuj. 

Prevzema pšenice v poletnih in 
koruze v jesenskih mesecih sta za 
kolektiv Tovarne močnih krmil 
veliko dodatno in pomembno 
delo. Kljub temu dodatne delovne 
sile v tem času ne najemajo, tem-
več se organizirajo tako, da nemo-
teno teče tudi njihova osnovna 
proizvodnja. Sedemdeset odstot-
kov proizvodnje krmil je namen-
jene za prehrano prašičev na 
sosednji farmi, tamkajšnja prireja 
pa je seveda odvisna tudi od kako-
vosti krme. Poleg tega proizvajajo 
še krmila za perutnino, govedo, 
kunce, konje, koze, ovce, ribe, 

Zadnja faza v proizvodnji krmil v PC Tovarna močnih 
krmil Kmeti jskega kombinata Ptuj, d.d. 

imajo pa še manjši program proiz-
vodnje mikromineralnih mešanic. 
Letna proizvodnja krmil znaša 
okoli 40 tisoč ton, zmogljivosti to-
varne pa so še nekoliko večje. 

POTRDITEV 
STANDARDA 
ISO 9001 

PC Tovarna močnih krmil je 

prejel leta 1997 standard kakovos-
ti ISO 9001. Tega je potrebno s 
kakovostjo proizvodnje in ustrez-
no organizacijo dela vsako leto 
potrjevati. Komisija podeljevalca 
standarda je tudi letos ugotovila, 
da ima TMK funkcionalen in 
učinkovit sistem vodenja kako-
vosti, ki ga zaposleni uporabljajo 
in izvajajo, sistem je primeren za 
pridobivanje in ohranjanje zau-
panja kupcev. 

V Tovarni močnih krmil je tre-
nutno zaposlenih 45 delavcev. Di-
rektor Marjan Goznik napoveduje 
uspešno zaključitev poslovnega 
leta 1999 in poudarja, da je 
količinski in finančni uspeh nji-
hovega poslovanja v tesni poveza-
vi s stanjem v slovenski živinoreji 
oziroma v kmetijstvu. Tudi 
količina in kakovost pridelka 
pšenice in koruze pogojujeta 
uspešnost poslovanja, saj se z 
večjimi količinami stroški na eno-
to proizvoda nižajo. Zmanjševan-
je stroškov je sicer nenehna skrb 
vodstva PC TMK. V letošnji sezo-
ni so s tehnološkimi izboljšavami 
pri sušenju pšenice in koruze že 
dosegli pomemben prihranek 
energije. 

J. Bračič Še zadnji prevzem koruze letnik 1999 

Število lekarn se bo zmmnjsah 
' če smo peki še do nedavnega gledali bolj od daleč , kako 
se povezujejo drugi, kako prihaja do nakupa ali prodaje 
posameznih podjetij , od nedavnega ni več tako, tudi peki 
smo se pričel i povezovati," j e ob našem obisku v Ptujskih 
pekarnah in s lašč ičarnah povedala direktorica Erika Mi-
helač , ko je predstavljala njihov trenutni položaj . V del-
niški družbi j e še vedno okrog 110 zapos len ih , glavni obrat 
s sedežem podjetja je na Ormoški cest i , večjo pekarno ima-
jo še v Kidričevem, v večjih samopostrežnih trgovinah pa 
so uredil i šest mini pekarn. Letna proizvodnja je zadovolji-
va in bo po predvidevanjih tudi le tos dosegla 4400 ton iz-
delkov, kar j ih po vel ikosti uvršča na osmo mesto med pe-
karnami oziroma pekovskimi podjetji v Slovenij i . To je le 
začasno stanje, že v kratkem bo po besedah Erike Mihe lač 
priš lo do vel ikih sprememb med pekovskimi podjetji , osta-
la bodo le dve oziroma tri pekovska podjetja. 

Delavci so skupaj z upokojenci 
še vedno čez 50-odstotni lastniki, 
pod njihovo kontrolo je okrog 53 
odstotkov delnic, 18,2 odstotka 
ima v posesti razvojni sklad, 9 
odstotkov pa denacionalizacijski 
upravičenec, ki pa je še vedno brez 
slovenskega državljanstva, 18,2 
odstotka njihovih delnic je pred 
kratkim od odškodninskega in 
kapitalskega sklada kupilo 
podjetje Klasje iz Celja, ki ima v 
svoji sestavi pekovsko proiz-
vodnjo, mlin in vrsto programov, 
ki bodo na dolgi rok nekaj pome-
nili. Ne gre samo za dnevne, tem-
več tudi izdelke z rokom trajanja. 
"Nismo si konkurenca, se pa 
srečujemo na trgu, vendar na zelo 
majhnem delu. Drugo pa je, da je 
postalo lastnik Klasja v več kot 50 
odstotkih Pekarstvo Jager skupaj 
s še dvema firmama. To posredno 
za Ptujske pekarne in slaščičarne 
ne bi smelo pomeniti nič slabega 
glede na to, da se srečujemo in do-
govarjamo o delu v bodoče. Že se-

daj je znano, da bo v bodoči orga-
niziranosti vsako podjetje ostalo v 
dosedanji organizacijski obliki, 
skupno bomo imeli politiko 
trženja, prodajo, nabavo in 
predvsem skupni razvoj. 18,2-
odstotni delež jim še ne zagotavlja 
, da bi lahko posegali v naše 
odločitve, glede na to da imamo 
pod kontrolo že omenjenih več 
kot polovico delnic," je še poveda-
la direktorica Ptujskih pekarn in 
slaščičarn, ko je govorila o po-
vezovanju slovenskih pekov. 

Ptujske pekarne in slaščičarne 
naj bi še letos začela investicijo v 
Lackovi, kjer naj bi uredili obrat v 
stilu Pande. Ker gre za veliko 
naložbo, so projekt dali še enkrat 
v vrednotenje mestni občini, ker 
gre za ureditev najemnih prosto-
rov. Samo vložek v gradbena dela 
naj bi znašal 20 milijonov tolar-
jev, zato se bo z mestno občino 
Ptuj potrebno dogovoriti glede 
najemnine po ureditvi prostorov. 

Po sklepu prve skupščine del-

ničarjev, ki je bila avgusta, bodo 
med delničarje do konca oktobra 
razdelili dividende za leti 1993 in 
1994. 

Ptujske pekarne in slaščičarne še 
vedno skoraj vsak mesec na trg 
pošiljajo nov izdelek. Za več izdel-
kov jim je že uspelo pridobiti znak 
varovalnega živila. Kupcem tre-
nutno ponujajo skoraj 50 vrst 

različnih vrst kruha, na-
jrazličnejše pekovsko in 
slaščičarsko pecivo. Za kupce pa 
se trudijo tudi z različnimi 
akcijskimi prodajami. 21. oktobra 
so pričeli akcijsko prodajo krem-
nih rezin po 140 tolarjev za kos. 
Akcija bo trajala 20 dni. 

M G 



LJUBUANA/ BIBLIOTEKARSKO POSVETOVANJE V ZNAMENJU PTUJA 

Profesionalnost in kaliovost v linjižnUarstvu 
STROKOVNO POSVETOVANJE Z MEDNARODNO UDELEŽBO ZVEZE BIBLIOTEKARSKIH DRUŠTEV SLOVENIJE - VISOKA 
STROKOVNA PRIZNANJA PTUJČANKAM UUDMILI KERBLER IN MARJANI ŠKRINJAR IZ KNJIŽNICE IVANA POTRČA 
TER DOROTEJI EMERŠIČ IZ ŠOLSKEGA CENTRA 
Zveza bibliotekarskih društev Slovenije združuje strokovne de-
lavce knjižnic območnih bibliotekarskih društev in vsako leto 
zraven drugih stanovskih aktivnosti pripravi tridnevno posveto-
vanje o aktualnih tokovih bibliotekarske stroke. Letošnje posve-
tovanje, ki se ga je udeležilo štiristo knjižničarjev, je svečano 
odprla Štefka Kučan, vzpodbudne pozdravne besede pa sta zbra-
nim namenili tudi Vika Potočnik in Majda Sirca. 

Izjemno obsežen predavateljski 
program je zajemal naslednje 
sklope: uvodni vabljeni referati, 
Ponudba knjižničnih storitev. Za-
kon o knjižničarstvu. 
Izobraževanje bibliotekarjev in 
načrtovanje profesionalne kariere, 
Raziskovalno delo in raziskovalne 
metode v knjižničarstvu. Vloga 
bibliotekarjev pri raziskovalnem 
delu v šoli, Etični kodeks v 
knjižničarstvu, Aktualna proble-
matika šolskih knjižničarjev: med 
stroko in šolsko zakonodajo. Or-
ganiziranost knjižničarstva. Pos-
vetovanje je ponudilo širok 
pregled dogajanj v bibliotekarski 
stroki, saj so zraven domačih stro-
kovnjakov sodelovali vodilni 
bibliotekarji iz Francije, Avstrije, 
Hrvaške, Bosne in Hercegovine, 
kakor tudi predstavniki slovens-
kih ministrstev. Med referati, ki 
so bih informativnega, a tudi po-
lemičnega značaja, sta najbolj 
izstopala tista iz Društva bibliote-
karjev Maribor: Predstavimo se 
javnosti: splet kanalov komunici-
ranja v splošni knjižnici (Barbara 
Kovar) in Odnosi z javnostmi -
organiziran pristop k oblikovanju 
identitete knjižnice (Sabina Fras) 
in sta 'bila odlično vizualno 
podprta predstavljena prvi dan 
posvetovanja, ki je bil radosten za 
Društvo bibliotekarjev Maribor 
še zaradi nagrajenih njegovih čla-

nic, med katerimi so tri 
Ptujčanke. 

Čopovo priznanje je prejela 
Ljudmila Kerbler - Milka, pred 
letom upokojena višja 
knjižničarka Knjižnice Ivana 
Potrča Ptuj. Kerblerjeva za-
polnjuje prav poseben kotiček 
svežega knjižničarskega spomina 
na Ptuju, kjer se je tudi rodila. V 
knjižnici se je Keblerjeva zaposli-
la prvega julija 1964 in do upoko-
jitve v juliju minulega leta je bila 
nezamenljiva polovica »obdelo-
valskega tandema« v tesni pisarni, 
kjer je s sodelavko Škrinjarjevo 

garaško skrbela za obdelovo 
grmad knjig vseh oddelkov 
ptujske knjižnice. Strokovno te-
meljite in bogate izkušnje višje 
knjižničarke Milke Kerblerjeve so 
pomagale oblikovati sodobno 
knjižnico na Ptuju, kjer je delova-
la v izposoji ljudskega in mla-
dinskega oddelka ter v obdelavi 
knjižnega gradiva. 

Med letošnjimi štirimi dobitni-
cami Čopovega priznanja je tudi 
Marjana Škrinjar, ki je zaposlena 
v ptujski knjižnici od prvega sep-
tembra 1962, ko je nastopila 
službo knjižničarske pripravnice. 
Cenijo jo uporabniki knjižnice 
(delala je tudi v izposoji vseh od-
delkov knjižnice), saj so njene 
izposojevalske storitve vedno hit-
re in natančne. Enako jo cenijo 
ostali knjižničarji, saj veliko pale-
to izkušenj neumorno prenaša na 
mlajše knjižnične sodelavce in ji 
strokovnega nagona ne zmanjka 

tik pred upokojitvijo, ko se 
odločno in uspešno spopada z 
računalniško obdelavo. Dobitnica 
Čopovega priznanja ima eno 
najdaljših članstev bibliotekarske 
društvu, kjer aktivno sodeluje. 

Najvišje strokovno priznanje -
Čopovo diplomo - je med šestimi 
dobitniki prejela Dorica 
Emeršič, višja knjižničarka sveto-
valka, vodja knjižnice Šolskega 
centra Ptuj. Diplomo je prejela 
tudi za postavitev sedanje 
knjižnice v Šolskem centru Ptuj 
(nastala je z združitvijo petih 
knjižnic posameznih srednjih 
šol), za izobraževanje in pripravo 
na strokovni izpit bodočih 
knjižničarjev sodelavcev, za razis-
kovanje zgodovine in razvoja 
knjižnice Gimnazije Ptuj, za sode-
lovanje v slovenskem programu 
Šolska knjižnica in za vsesplošen 
napredek šolskega knjižničarstva. 

Svečanost ob podelitvi je 
spremljal godalni kvartet Feguš s 
Ptuja (svoj lonček so pristavili 
tudi Mariborčani) in ob nagrajen-
kah ponesel žlahtnost Ptuja v 
prestolnico. 

Liljana Klemeniii 

Milka Kerbler 

Marjana Škrinjar Doroteja Emeršič 

PTUJ/ 
PREDAVANJE 
DR. JANKA KOSA 
V MINORITSKEM 
REEEKTORIJU 

Slodnjak -
ogledalo 
zgodovine 
slovenskega 
slovstva 
V okviru praznovanj 100-letni-
ce rojstva Antona Slodnjaka 
so se ga spomnili na Slovenski 
matici z enodnevnim simpozi-
jem, v Juršincih ter rojstnih 
Bodkovcih s slavnostno aka-
demijo in v Knjižnici Ivana 
Potrča z razstavo. Tudi Druš-
tvo Viktorina Ptujskega bo 29. 
oktobra ob 19. uri povabilo v 
refektorij Minoritskega sa-
mostana akademika univerzi-
tetnega profesoija dr. Janka 
Kosa, da spregovori o njem. 

O Slodnjaku kot našem rojaku, 
ki je s svojo literarnozgodovinsko 
dejavnostjo budil po eni strani na-
rodno samozavest, človeku s slo-
venskega obrobja, ki je povezoval 
konce osrednjega tako rekoč ljubl-
janskega ali kranjskega slovstva z 
razumevanjem slovstvenih del 
Štajerske, Prekmurja, Koroške ali 
Primorske, kar je bila svojevrstna 

hoja med Scilo in Karibdo, bo kaj 
težko dati objektivno sodbo. Po 
drugi-strani je ta načelnež padel v 
kremplje novega povojnega časa, 
ki je večkrat zamenjaval literarne 
ali recimo strokovne kriterije s so-
cialrealističnimi ter zlomil marsi-
katerega razumnika starega kova. 

Predavatelj dr. Janko Kos (rojen 
1931 v Ljubljani) je diplomiral 
1956 iz primerjalne književnosti 
ter leta 1969 doktoriral. Delal je 
kot dramaturg, gimnazijski profe-
sor, nato izredni ter pozneje redni 
profesor na filozofski fakulteti -
na oddelku za primerjalno 
književnost ter literarno teorijo. 
Je že dlje časa redni član SAZU, 
bil vmes sourednik raznih slo-
venskih revij ter glavni urednik 

Literarnega leksikona. V zadnjem 
času ga poznamo kot člana šolske-
ga kurikularnega sveta, kjer pa je 
iz protesta odstopil še z nekateri-
mi drugimi člani. Poleg načelnih 
vpršanj literature, kritik in esejev 
je interpretiral Prešerna, pisal 
dosti o Cankarju, Vodniku, Čopu 
idr. Njegova dela so med najbol) 
iskanimi gradivi za dijake in štu-
dente. 

Prosvetno društvo Anton 
Slodnjak Juršinci bo za uvod pri' 
kazalo prizorček Na Slodnjakoverr^ 
dvorišču. Avtorica besedila je sce-
naristka, režiserka in igralk^ 
Tončka Žmavc. 

Žabe€ znova razveseljuie 
Max Vethuijs se je priljubil 

slovenskim mladim bralcem, 
ki so se pridružili številnim lju-
biteljem odlične avtorske sli-
kanice po svetu. Zgodbe o 
žabcu, ki jih piše in riše prizna-
ni in nagrajevani avtor, izhaja-
jo hkrati v več državah in na 
srečo je med njimi tudi Slove-
nija, za kar gre zahvala založbi 
Slovenska knjiga. 

Najnovejša slikanica Žabec 
gre v širni svet je kot vse dru-
ge (Zaljubljeni žabec, Žabec 
in ptičje petje, Žaba je žaba. 
Žabec in tujec. Žabec se boji 
...) namenjena predšolskim 
otrokom In učencem razredne 
stopnje osnovne šole. A tudi 
starejši bralci z veseljem 
sežejo po Velthuijsovih slika-
nicah, saj so te tako imenitno 
narisane in napisane, da tudi 

odrasli najdejo prijeten estets-
ki užitek. ; 

V novi slikanici nastopata le 
Žabec in Podgana, ki zvabi ^ 
Žabca na potepanje. ^ 
Pravzaprav se Podgana hoče 
odpraviti sama, a dogo-
divščine širnega sveta prema-
mijo še Žabca. Vsega vajena 
Podgana je utrjena popotnica, 
a Žabec kmalu omaga. Lep 
mu je širni svet, a kmalu ga 
gnjavi domotožje. Prvotno po-
potno navdušenje in rado-
vednost se Žabcu spreobrne-
ta v utrujenost in razmišljanje 
o prijateljih, ki počnejo doma 
bogvekaj vse zanimivega. 
Toda Podgana je neomajna v 
svojih popotnih dogo-
divščinah in Žabca vzpodbuja 
na vse načine, celo na rame si 
ga oprta. Vse zaman: Žabca 
napade neutolažljiva žalost in 
edino domov si želi. Slednjič 
se Podgana pokori prijateljevi 
želji in mahneta jo domov. Ej, 
to je Žabec vesel med svojimi 
prijatelji, a ne pozabi Jim pove-
dati, da je svet fantastičen in 
da sta s Podgano toliko 
doživela. 

Slikanica je izšla v prevodu 
Nataše Žnideršič in si jo že 
lahko izposodite v mla-
dinskem oddelku knjižnice 
Ivana Potrča. 

ifl/cma Klemeniii 

Max Velthuijs 
Žabec gre v širni svet 

I FILMSKI KOTIČEK 

llnsfinkt 
I (Instinct) I 
I Založite se z ogromnimi količinami papirnatih I 
I robčkov. Če vas k temu še ni prepričala prihaja-1 
I joča zima, je pravi čas za ukrepanje, preden si I 
I boste ogledali današnji film. Saj je vendar tako I 
I pretresljiv In takoo žalosten ... I 
I Priznanega antropologa Povvella (Anthony Hop-1 
I kins) po dveh letih izginotja zopet najdejo, in to v I 
I družbi goril. Toda v letih življenja z živalmi se je I 
I profesor očitno navzel njihovega obnašanja, saj I 
I kruto ubije svoje najditelje. Primer je kot nalašč za I 
I mladega in radovednega psihologa (Cuba Goo-1 
I ding jr.), ki stremi po napredovanju ... I 
I Svvift, angleški satirik, je svoj gnus do človeške I 
I rase opisal v Gullverjevih potovanjih.-Yahoo je i z -1 
I raz, ki ga je uporabljal za človeka, označuje pa ne -1 
I kaj gnusnega, odvratnega; nasprotno je višek inte-1 
I ligence videl v konjih. Podobno kot omenjeni p isa-1 
I telj vidi svet filmski junak, PovvelI, le da tokrat l jud-1 
I je smemo obdržati svoje ime, kot idealna bitja pa I 
I so predstavljene gorile. I 
I Če smo že omenili človeštvo kot najnižja bitja - 1 
I kakšno je vaše mnenje o psihopatih? Podobno kot I 
I ostalih 99% populacije nanje najbrž gledate kot na I 
I izmečke človeške vrste. Toda dovolite, da vam I 
I film prikaže te ljudi v doslej neznani luči: na koncu I 
I vam bo za uboge pare še žal. In temu se zaradi I 
I igralcev, kot sta Anthony Hopkins in Cuba Goo-1 
I ding jr., sploh ni čuditi. Uživali boste tako v njuni I 
I igri kot v nenavadni vsebini, ki posega v najbolj I 
I skrite kotičke človeške duše. I 
I Ko je prišel Guliver s svojega potovanja, ni hotel I 
I objeti svoje žene, saj je pripadala rasi yahoojev. I 
I Če imate sami podobne težave, se pač preslabo I 
I zavedate dejstva, da nihče ni popoln. Razen seve-1 
I da, če se želite zjutraj zbuditi ob kakšnem konju ali I 
I gori l i . .. I 

I Nataša Žuran \ 



VIDEM / GLEDALIŠKA SKUPINA PRIPRAVILA PREMIERO 

S Pesmijo klopoUev v 
veselo videmsko jesen 
ponavadi gledališki odri po naših krajih oživijo pozimi, toliko ; 
bolj veseli pa smo, če nas na kako premiero povabijo že jeseni . ' 
Videmska gledališka skupina Kulturnega društva Franceta 
prešerna je naredila izjemo in že prejšnji konec tedna na 
domačem odru odigrala novo igro. Odločili so se za domačo 
avtorico Marijo Kolednik Črnila in za njeno delo Pesem klo-
potcev, ki je bilo krstno uprizorjeno pred natanko 25 leti. 

Avtorica je s tem delom (napi-
sala jih je še nekaj) praznovala 
srebrni jubilej in torej ni nakl-
jučje, da so se domači gleda-
liščniki odločili za to igro, ki 
ustreza jesenskemu letnemu 
času. Igra Pesem klopotcev opisu-
je življenje viničarjev, ki jih je 
revščina priklenila na haloško 
zemljo, kjer jih je gospoda izko-

riščala. Dogajanje je postavljeno 
v leto 1930, ko so mnogi ljudje v 
Halozah životarili, trpeli po-
manjkanje in izkoriščanje go-
spode. Vendar se na skromni 
iiovnati haloški zemlji niso vda-
li, upali so na boljši jutri, tako 
kot zgarana viničarka Liza, os-
rednja oseba drame. Zgodba je 
žalostna in temelji na resnični 
življenjski zgodbi, v njej se poj-
avljajo domačini, ki jih mnogi 
starejši še pomnijo; ta zgodba po 
skoraj 40 letih obuja žalostne 
spomine Haložanov. 

Haloze so s klopotcem že od 

nekdaj tesno povezane, še naj-
bolj pa jeseni, ko se pesem klo-
potcev oglaša od vsepovsod. 
Klopotec je nekakšen simbol v 
igri, ki lahko tudi »čudežno oz-
dravi ja«, njegova pesem naj bi 
bila večna in nikoli izpeta. S pe-
smijo klopotca se zaključi tudi 
zgodba iz življenja haloških 
viničarjev. 

Že pred 25 leti je bilo to delo 
uprizorjeno v Vidmu in v ptuj-
skem gledališču, ponovna upri-
zoritev pa je bila letos oktobra 
prirejena avtorici v čast in v 
vzpodbudo, da bi za domačo lju-
biteljsko gledališko skupino na-
pisala še kakšno delo, po kate-
rem bi z veseljem posegli. 

V igri tokrat nastopajo: Mile-
na Gabrovec, Matija Vinko, Bo-
ris Novak, Jože Gajser, Biserka 
Se lak, Karin Ken^, Ane j a Ca-
futa, Matjaž Smigoc, Aleš 
Rihtarič, Metka Letič, Tamara 
Črnila, Mateja Purg, Sanda 

Avtorica giedai iske igre 
Mari ja Koiednik Črnila je 
bila navdušena nad po-
novno uprizoritvijo. 

Foto: TM 

Skuk, Tomaž Galun, Matej 
Črnila, Jože Krsnik, Dejan 
Krojne, šepetalka je Vesna Vo-
glav, za tehnično opremo sta 
poskrbela Miran Drevenšek in 
Mirko Čemita, režiserka pa je 
tudi tokrat domačinka Marija 
Čemila. 

Videmski kulturniki so sobot-
no premiero združili še z 
družabnim srečanjem pevcev in 
godcev, na Veselo videmsko je-
sen, kot so poimenovali priredi-
tev, pa povabili še mnoge druge. 
Prireditev je zružila tamburaše, 
člane videmskega pevskega zbo-
ra, vinogradnike, ljudske pevce 
iz Jurovcev in harmonikarje, 
manjkale pa niso pridne roke vi-
demskih članic aktiva žena, ki so 
poskrbele za domače pekovske 
in druge dobrote. K veselju je 
pripomogel še mošt, zraven so se 
dobro podali tudi pečeni kostan-
ji, čisto za konec pa so delili še 
srečo - ta je bila skrita v številnih 
dobitkih in za vsakogar se je kaj 
našlo. 

T. Mohorko 

Videmski »gledališki« oder je ponovno zaživel 

BUKOVCI / USTVARJALNOST O B TEDNU OTROK 

Oiroški direndaj 
Otroci so najboljši, najizvirnejši ustvarjalci in umetniki, če 
jim je le dana možnost in vzbujena ustvarjalnost. Prav to so 
ponudili otrokom v Bukovcih 17. oktobra. Pri vhodu na 
ploščadi pred gasilskim domom je otroke pričakalo nasmeja-
no strašilo, ki j im je pokazalo smer, buča velikanka s e j e spre-
menila v prijazno gospodično, veliki "boter" jež pa je ponujal 
sadna nabodala. "Direndaja" se je udeležilo okrog 50 otrok 
skupaj s starši. Naslednje leto j ih pričakujemo še več. 

V pripravljenih delavnicah so 
otroke pričakale vzgojiteljice iz 
domače vasi Silva Pilinger, Cvet-
ka Ferčič, Irena Kukovec, Mile-
na Prstec in učitelj ice-pripravnice 
Brigita Horvat, Vesna Strelec in 

Marjana Kostanjevec. Otroci so 
si najprej z veseljem in radoved-
nostjo ogledali razstavljene izdel-
ke in ponujeni naravni material, 
kar jih je dovolj motiviralo za ust-
varjanje. Oblikovali in izdelali so 

različne "človeške in živalske" like 
iz naravnega materiala, broške in 
okraske. Veliko zanimanje so po-
kazali za oblikovanje iz ličja. Nas-
tali so čudoviti unikatni izdelki. 
Risali so s kredo po asfaltni 
površini, likovno ustvarjali s 
čopiči in barvami, tiskali z listki in 
lild ter izdelovali vetrnice. Nekate-
ri so uživali ob vožnji po toboga-
nu, pri plezanju skozi gosenico -
"stonogo" in vožnji s skiroji. Sku-
paj smo tudi zapeli in zaplesali. Se-
veda nismo pozabili na starše 
otrok, saj vemo, da so srečni starši 
otrokovo največje bogastvo! Vsem 
udeležencem direndaja in njiho-
vim spremljevalcem smo ponudili 
pečeno koruzo, pečen kostanj, sad-
je, topel čas in za odrasle tudi 
pokušino mladega vina - mošta. 

Nekatere izdelke so otroci od-
nesli v svoje domove, kjer so 
najbrž imeli še veliko zanimivega 
povedati o doživetem popoldnevu. 
Ostale^izdelke pa so razstavili v 
avli OŠ Markovci, saj so bili ude-
leženci tudi učenci šole. 

Razstavo si je ogledal tudi župan 
Franc Kekec ter pohvalil otroke 
za sodelovanje in njihovo delo. 
Dejavnost smo izvedli v okviru 
Kulturnega društva Bukovci z 
idejno zasnovo podpredsednice 
KD Silve Pilinger. 

Ur Otroci so navdušeno ustvarjali 

LENART / PIKNIK V VRTCU MALO DRUGAČE 

»Oika, mamkOf igrajmo se skupaj« 
»Toliko je trenutkov, tistih drobnih, enkratnih in neponovljivih, ki so vredni peresa. 
Mednje spada tudi jesenski piknik v lenarškem vrtcu, ki so ga naslovili: 'Očka, mamica, 
igrajmo se skupaj,'« je povedala vzgojiteljica Zinka Zemljič. 

Kljub hladnemu vremenu je bilo otrokom toplo, 
kajti otroci so najsrečnejši t ^ a t , kadar doživljajo 
in pričakujejo nekaj skupne^ s starši, naj je to v 
obliki iger ali jim želijo zapeti, telovaditi in se pove-
seliti skupaj z njimi. Ob sodelovanju vseh otrok, 
vzgojiteljic, kuharic in tudi staršev so otroci na 
igrišču vrtca pripravili tržnico, na katero je vabil 
napis: »Prodajamo za gumbe«. Izdelali so si denar-
nice, košarice in vrečke, v katere so si lahko kupili -
z gumbi seveda - veliko jesenskih dobrot (grozdje, 
pečena jabolka, kruške, kuhane in pečene kostanje, 
kokice, pa tudi pecivo, ki so ga spekle mame). Vse 
to so prodajali in kupovali otroci, ki so svojo vlogo 
vzeli zelo resno. 

Otroci so se veselili tudi, da so lahko skupaj s 

starši premagovali različne ovire na igrišču: ciljanje 
žog skozi obroče, ki so bili obešeni na drevesih, tre-
ba je bilo plezati po mornarski lestvi na drevo, po-
dirati keglje, preskočiti vrv... 

Naj za konec dodam razmišljanje ene izmed ma-
mic: "Ko vidim ob raznih srečanjih srečne in pono-
sne oči moje hčere, ki s takšnim veseljem pripove-
duje o tem, kaj vse so v vrtcu z vzgojiteljicami pri-
pravili, vem, da je zadovoljna, da jo to osrečuje, ji 
nudi i^olnitev osebnih interesov, hkrati pa obli-
kuje njeno osebnost." Otroci skupin Ježki, Zajčki in 
Metulji z vzgojiteljicami so bili s piknikom zelo za-
dovoljni. 

M . Toš 

IVAN LOVRENCIC / OB OSEMDESETLETNICI USTANOVITVE DELAVSKO-IZOBRAŽEVALNEGA DRUŠTVA SVOBODA PTUJ - V. 

DPD Svoboda Ptui (1945-1952-1979) 
Nadaljevanje iz prejšnje šievilke 

Pričujoči prispevek temelji 
na raziskavah arhivskega gra-
diva. Na žalost je treba pouda-
riti, da je za obdobje 1945 do 
1960 ohranjenega zelo malo 
ali nič arhivskega gradiva o 
delovanju DPD Svoboda. Tudi 
posrednih virov je ohranjenih 
zelo malo, tako da o delovanju 
društva za to obdobje, ki je 
bilo zelo raznoliko in bogato, 
lahko govorinx) na osnovi ka-
snejših zapisov. 
Med okupacijo Jugoslavije no-

beno slovensko društvo tako ali 
^ko ni delovalo, saj so bili vsi 
aktivisti ali izseljeni ali pa so se 
^rnaknili v ilegalo. 
Prva, ki se je po vojni organizi-

'"ala tudi iz članov 'Vzajemnosti", 
is bila pihalna godba, saj je bila 
Potrebna, po drugi strani pa so 
bili godbeniki še najmanj izpos-
^vljeni političnim pritiskom 
bivših režinrKDv, nova oblast pa 

je prav tako potretx)vala pri 
^^ojih manifestacijah. Tako je 
Sodba sodelovala pri raznih ma-
nifestacijah in tudi sama organi-
zirala prireditve. 17.11.1945 so 
bî ipravili martinovanje v prosto-
rih Okrajne glasbene šole.^ 
1-4.1946 je predsednik Mestne 

godbe F. Simonič poslal sekre-
tarju Okrajnega odbora osvobo-
dilne fronte dopis s seznamom 
članov mestne godbe.^ V njem 
opozarja, da vsi člani godbe še 
nimajo zaposlitve in zato težko 
nabavljajo oziroma popravljajo 
inštrumente in drugo opremo. 
"Upam, da boš sam uvidel potre-
bo, ker mislim da Okraj Ruj kot 
tak pač ne sme zaostati za dru-

gimi, kar se tiče raznih propa-
gandnih prireditev ... Jaz bi 
želel, da se cela stvar takoj reši, 
ker nameravam takoj začeti z va-
jami, tako da bodemo lahko dali 
vsaki teden vsaj en koncert, pa 
najsi bo to v parku ali pa na glav-
nem trgu ali v ljudskem vrtu." 

Na seznamu je vpisanih 27 ak-
tivnih članov mestne godbe raz-
lični poklicev (kmet, čevljar, pen-
zionist, pisarniška moč ), od 
tega je bilo 10 brezposelnih. Za-

nimivo je, da se je pod sezna-
mom poleg tajnika Jakopina in 
predsednika mestne godbe Si-
moniča podpisal tudi ravnatelj 
Okrajne glasbene šole Jože 
Gregorc, kar dokazuje, da je bil 
aktivno vključen v strokovno 
delo pri godbi. Mestna godba je 
bila zelo aktivna, saj so jo upo-
rabljali pri državnih proslavah 
(27. april, 1. maj) in tudi pri cer-
kvenih slavjih (pobotnica za pre-
jetih 500 din za igranje mestne 
godbe pri procesiji svetega 

Rešnega telesa dne 20. junija, 
plačnik proštijski urad v Ruju).^ 

Vodstvo mestne godbe je po-
skušalo svoje člane motivirati na 
različne načine. Fizkulturnemu 
društvu v Ormožu so za nastop 
7.7. na njihovi prireditvi 
zaračunali: "... prevoz zjutraj v 
Ormož in potem ponoči nazaj, 
ter jesti, kot sami veste opoldne, 
zvečer in po možnosti tudi o pol-
noči, ter cca en liter vina na 
moža, godba šteje 23 mož!"^ Po-
dobno so igrali v Ormožu na ga-

silski veselici za hrano m 50 din 
na moža.^ 

Poudaril bi, da so takrat 
(4.7.1946) igrali tudi na kreso-
vanju na predvečer Ciril-Meto-
dovega dne na Panorami.® 

Godba je sodelovala dejansko 
na vseh javnih prireditvah, hkrati 
pa je prirejala tudi samostojne 
koncerte, saj je morala skrbeti 
za instrumente in oblačila, hkrati 
pa je plačevala najemnino glas-
beni šoli za v^e in prireditve: za 
8 mesecev nazaj je morala 25. 
julija 1946 plačati 1900 dinar-
jev.^ 

Mestna pihalna godba je bila 
zelo priljubljena, saj so maja in 
junija 1946 z nabiralno polo na-
brali za nabavo instrumentov, 
muzikalij in uniform 10.364 din, 
kar za tiste čase ni bila majhna 
vsota.® 

Opombe: 
^ ZAP, DPD SvobCKJa, šk.št. 3, 35 
2 ZAP, DPD Svoboda, šk.št. 3, 36 
3 ZAP, DPD Svoboda, šk.št. 3, 36 
" ZAP, DPD Svoboda, šk.št. 3, 36 
® ZAP, DPD Svoboda, šk.št. 3, 36 
® ZAP, DPD Svoboda, šk.št. 3, 36 
^ ZAP, DPD Svoboda, šk.št. 3, 36 

® Nabiralna pola je zanimiva tudi zato, 
ker vidimo na njej vrsto trgovcev, obrtni-
kov, državnih firm, političnih organizacij 
in drugih. 

Dovoljenje Okrajnega narodnoosvobodilnega odbora 
Ptuj 

Ptujska pihalna godba v 50. letih. ZAP, DPD Svoboda, 
šk.št.15 
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LESKOVEC / TD KLOPOTEC OBISKALO MESTO VINA IN CVETJA 

Izlet v najlepše ivetllino mesto v Evropi 
Prejšnjo nedeljo je Turistično društvo (TD) Klopotec iz 
Zgornjega Leskovca v Halozah, v katerega je vključena sekcija 
oračev in sekcija aktiva žena, organiziralo v okviru 
izobraževanja izlet v najlepše cvetlično mesto v Evropi leta 
1998 Slovenske Konjice. 

Zanimivo popotovanje smo 
začeli v zgodnjih jutranjih urah. 
Sončni žarki so se že začeli 
prebujati, ko smo prispeli v Slo-
venske Konjice, kjer se nam je 
pridružila vodička Barbara ter 
nas skozi staro mestno jedro, 
kjer stoji Florjanovo znamenje, 
postavljeno kot zaščitnik proti 
požarom, pripeljala do Mestne 
galerije Riemer. V njej je na og-
led stalna zbirka slikarskih del 
od zgodnje renesanse do danes. 
Najstarejša slika je iz 15. stolet-
ja, najdragocenejša pa je slika 
Beneške šole Leonarda da Vin-
cija. V galeriji je na ogled tudi 
zbirka starinskega pohištva. 

Pot smo nadaljevali ob 
potočku z imenom Zmajeva sli-
na in prispeli do farne cerkve sv. 

Jurija, kjer nas je z mini koncer-
tom presenetil farni cerkveni 
zbor, s pesmijo smo se jim z ve-
seljem pridružili tudi mi. Na 
graščini Trebnik smo si ogledali 
zbirko kočij in zeliščno galerijo, 
ki nam je pričarala vzdušje pre-
teklosti in obudila spomin na 
babice, ki so nekoč sušile in 
pripravljale zelišča. Grajski 
zeliščar nam je ponudil aroma-
tično vino iz gozdnih sadežev in 
marelic. 

Polni navdušenja smo pot na-
daljevali do 350 let stare Ko-
kotčeve hiše, kjer se ukvarjajo z 
umetnim kovaštvom. Gospodar 
nas je po demonstraciji svoje 
obrti povabil v klet na kozarček 
gemaja, tam smo si ogledali 
razstavljene izdelke, on pa nam 

je na kratko orisal zgodovino te 
350 let stare hiše. Pred se-
demdesetimi leti je bilo tukaj 
ustanovljeno prvo telovadno 
društvo v tem okraju. Delovala 
je tudi trgovina, za katero je bila 
značilna blagovna menjava. 
Hiša je svoje prostore nudila 
tudi cerkvenemu zboru, ki je 
pridno vadil. Svoj čas pa so se 
tukaj ustavljali furmani, saj je 
bila to nekoč furmanska gostil-
na. Na Kokotčevi kmetijo smo 
se zadržali kar precej časa, saj so 
se nekateri udeleženci izleta 
želeli preizkusiti v kovaštvu, pa 
so kasneje ugotovili, da je to 
težko zaslužen kruh. 

Malo utrujeni smo se podali 
po dolini sv. Janeza, na koncu 
katere stoji mogočna Žička kar-
tuzija, ustanovljena okoli leta 
1160. Bila je prva kartuzija zu-
naj meja matičnih kartuzijskih 
dežel Francije in Italije; delova-
la je okrog 600 let po vzoru fran-
coskih kartuzij. V zgornjem sa-

mostanu je delovalo 12 meni-
hov, oblečenih v preprosto belo 
obleko iz konopljinega platna. 
V spodnjem samostanu (Špita-
lič) je prokurator vodil celo gos-
podarstvo, nadziral laike in 
sprejemal ^goste. Trenutno je v 
teh prostorih stalna razstava 
zelišč. Ogledali smo si tudi 
nekdanjo hladilnico rib, ob 
koncu pa smo pokušali zdravil-
ne napitke ter z zeliščarjem iz-
menjali recepte in izkušnje, saj 
so bili tudi med nami pravi stro-
kovnjaki v pripravljanju teh na-
pitkov. Z zanimanjem smo si 
ogledali tudi botanični vrt z na-
pisi posameznih zelišč. 

V neposredni bližini stoji 
Gastuž, ena najstarejših gostiln 
v srednji Evropi tistega časa. V 
hiši gostoljubnosti so se radi us-
tavili popotniki, ki jih je zanesla 
pot mimo samostana. Danes je 
strokovno obnovljena in ponov-
no privablja popotnike, pozna-
valce zgodovine in ljubitelje 
imenitnih konjiških vin. 

Pozno popoldan smo se po po-
dpohorski vinski turistični cesti 
pripeljali do vinotoča v Skalcah, 
ki leži nad Slovenskimi Konji-
cami. V ozadju je vidna 
mogočna Konjiška gora, v dalja-
vi pa sta Boč in Donačka gora. 
Kolektiv Zlatega griča nas je 

Foto: Jože Zavec 

toplo sprejel in nam postregel z 
okusnim kosilom. Po kosilu 
smo ob dobri kapljici po-
kramljali in ugotovili, da je 
takšnih druženj premalo, zato 
bo potrebno v prihodnje čim 
več tovrstih srečanj. Predsedni-
ca T D Klopotec Ida Vindiš -
Belšak je povedala, da je z orga-
nizacijo izleta zelo zadovoljna, 
saj ni pričakovala tako številne-
ga obiska. V sproščenem 
vzdušju smo tako mladi kot tudi 
malo starejši spoznali, kako lah-
ko občina preko turističnoinfor-
mativnih centrov promovira na-
ravne danosti in kulturno 
dediščino in kako lahko preko 
prodaje turističnih storitev 
vzpodbuja kmetijstvo in malo 
gospodarstvo. Predsednik KS 
Leskovec Jože Zavec pa se je na 
koncu zahvalil za povabilo in 
zaželel, da bi takšnih srečanj 
bilo še več, saj so zelo poučna. 

Člani T D Klopotec pa ne mi-
rujejo, saj že v nedeljo, 7. no-
vembra, ob 11. uri vabijo vse v 
Zg. Leskovec na blagoslov in 
krst mošta, ki ga bo opravil far-
ni župnik Edi Vajda. Obljublja-
jo kostanje, zabavo in še kaj. 

NZ 

PODVINCI / ZLATA POROKA PRI 
KURNIKOVIH 

Petdeset let zvestobe 
Prejšnjo soboto sta si prstana 

po 50 letih skupnega življenja 
ponovno izmenjala Terezija in 
Srečko Kurnik iz Podvincev 
117/a, ki sta se poročila 10. sep-
tembra 1949. Zlati ženin je bil 
ključavničar, Terezija pa de-
lavka Opekarne Ptuj. V zakonu 
se jima je rodilo pet otrok, danes 

ju razveseljuje že deset v n u k o v 
in pet pravnukov. Poleg tega se 
posvečata urejanju nekaj arov 
velikega zemljišča, redita svinje, 
najbolj pa sta srečna, ker jima 
zdravje še služi. 

Ob jubileju jima čestita tudi 
naše uredništvo! 

MG 

Zla toporočenca Terezi ja in Srečko Kurnik. 
Foto: Langerhoic 



IŠČETE SVOJ STIL / IŠČETE SVOJ STIL 

Brigita le oblekla usnlena oblailla 
Brigita Fras je doma iz Dornave, po poklicu upravna tehni-
ca. dela pa kot prodajalka v trgovini Hedvika, ki jo je v 
ptujski bolnišnici odprla njena mama. V trgovini se dobro 
počuti, zato druge zaposlitve tudi ni iskala, ker je mama 
potrebovala pomoč. Za sti lsko preobrazbo se je odločila iz 
radovednosti in ker se je že naveličala standardne frizure. 

V kozmetičnem študiju Neda 
je kozmetičarka Neda Tokalič 
izvedla podobne postopke kot v 
vseh dosedanjih primerih. V po-
govoru z Brigito je izvedela, da 
se je zaradi problemov s kožo 
zdravila pri dermatologu in da 
je zdaj stanje v glavnem sani-
rano. Ima mešani tip kože. Op-
ravila je dvojno čiščenje, nato je 
kožo ogrela in opravila glo-
binsko čiščenje in dezinfekcijo. 

Nanešeni gel je nežno vmasirala 
v kožo, sledila je maska Thalgo 
iz mikropršenih alg, ki je na-
menjena nečisti koži, pri kateri 
je prisotno prekomerno 
izločanje žlez lojnic. Na koncu 
je nanesla kremo, ki kožo vlaži 
in normalizira izločanje lojnic. 
Neda je Brigiti priporočila 
večkratni obisk kozmetičnega 
salona, ker bo edino na ta način 
izboljšala stanje svoje kože. 

Brigita prej ... 

Frizer Sašo Fenos se je zaradi 
dolgih las tokrat odločil za 
pričesko za drugačne priložnos-
ti. Namen je bil narediti dokaj 
urejeno, v osnovi pa še zmeraj 
pričesko razgibanega videza. 
Zaradi tega je bil zgornji del 

.. in pozneje ... 

(krona) sfriziran bolj neurejeno, 
prilagojeno priložnosti. Z 
bleščicami pa je poudaril zani-
mivo (skulpturno) porazdelitev 
las na vrhu glave. 

Vizažist Dani Kolarič je pri 
ličenju uporabil močnejši puder 

in šminko. Kremni puder je utr-
dil s pudrom v prahu, oči 
osenčil s temno rjavim odten-
kom in ga potemnil z močno 
temnorjavim tonom. S tem je 
želel doseči bolj svečani videz 
(večerni make up). Pod očmi ji 
je naredil temno rjavo črto in jo 
nato zasenčil, da prehodi barve 
niso vidni, trepalnice je pobar-
val s črno maskaro, ustnice pa z 
nežno rjavo šminko. 

Stilistka Barbara Plaveč 
Brodnjak se ja zato, ker je bil 
doslej Brigitin stil zelo neizra-
zit, odločila za nekaj zelo 
močnega in težkega, kar usnje 
zagotovo je. Usnjena oblačila 
dejajo osebi zelo odločen karak-
ter, v bistvu se v usnjenih 
oblačilih vsaka mamima punčka 
spremeni v spogledljivko. To pa 
je bil namen doseči tudi pri Bri-
gitih oblačilih. Izbrala jih je v 
butiku z usnjenimi oblačili Sil-
ve Njegač v Prešernovi ulici v 
Ptuju, ki je edini tovrstni butik 

z bogato izbiro usnjenih oblačil 
za vse priložnosti. Hlače so Bri-
gitina prava odločitev, poudarja 
Barbara, kljub temnim lasem so 
tudi temne barve prave zanjo. 

Strokovni vodja športnega 
študija Olimpic prof. Vlado 
Čuš je povedal, da se je z Brigito 
najprej pogovoril o njenem 
zdravstvenem stanju, izmerili so 
ji krvni tlak in srčni impulz. Po 
krajšem posvetu so opravili test 
začetne zmogljivosti na tistih 
trenažerjih in napravah, ki ji bo 
imela Brigita vključene v svoj 
program vadbe. Po končanem 
testiranju je stekel pogovor o 
konkretnih ciljih programa, ki 
jih želi skozi vadbo realizirati. 
Brigita si je izbrala program 
olimpic, v okviru katerega želi 
predvsem delati na izboljšanju 
splošne telesne vzdržljivsoti in 
vzdrževati telesno težo. 

M G 

V modnih usnjenih oblačil ih Silve Njegač. 
Foto: Črtomir Goznik 

ANKETA / ANKETA / ANKETA / ANKETA / ANKETA / ANKETA / ANKETA 

fTff/ menite o ptujski turistiini ponudbi 
Jadranka Veldin, Ptuj: "Mislim, da je tu-

ristična ponudba na Ptuju kar zadovoljiva, 
saj opažam vsako leto več turistov. Največ 
jih seveda pride v času raznih prireditev, pa 
tudi poleti. Mislim, da bi lahko naredili ne-
kaj za starejše ljudi, saj se ob koncu tedna 
nimamo iti kam zabavat." 

Maksimiljan Simonič, Ptuj: "Na Ptuj 
sem se vrnil po dolgih letih bivanja v tujini 
in stvari so se občutno spremenile. Ptuj je 
res zaživel, vendar je tukaj še veliko nepra-
vilnosti, ki bi jih bilo potrebno popraviti. 
Popolnoma neizkoriščeno je Ptujsko jezero, 
okoli njega bi lahko postavili lične hišice in 
v njih gostili turiste poleti, pa tudi pozimi. 
Več pozornosti bi morali namenili tudi leta-
lišču v Moškanjcih, saj skoraj nihče ne ve, 
da si je Ptuj možno ogledati tudi z višav. Za 
privlačnejšo podobo mesta bi lahko kaj uk-
renili glede starih fasad na hišah, ne pa da 

vsa dela potekajo le po cestah in tako mesto 
še kvečjemu kazijo." 

Woifgang Reiner, Dunaj: "Z ženo sva si 
Ptuj prišla ogledat na pobudo prijatelja, ki 
je tukaj že bil in se je vrnil s prijetnimi vtisi. 
Mesto nama je zelo všeč, posebej ptujski 
pešmost, o katerem se je zadnje čase veliko 
slišalo, najino pozornost so pritegnile tudi 
rdeče tablice z oznakami ulic, ki dajejo oko-
lici nek poseben, prijazen, domač videz. V 
mestu ne nameravava prenočiti, vrnila pa se 
bova najpozneje v času pustovanja." 

Iris Govedič, okolica Ptuja: "Menim, da 
je P tu j mesto, vredno ogleda, edina težava 
je le v tem, da ga ne znamo dobro promo-
virati ni t i po Sloveniji, kaj šele v tuj ini . 
Uredili bi lahko tudi kaj glede nočnega 
življenja za mlade, saj se vse več lokalov 
zapira, ptujska mladina pa se ob vikendih 
odhaja zabavat v oddaljene kraje. Če že ne 

znamo privabljati gostov, bi lahko vsaj 
zadržali domačine." 

Sašo Pilinger, Ptuj: "Mesto samo ima za 
turiste privlačnih zanimivosti zagotovo do-
volj, edina težava je v tem, da turistov prak-
tično ni. Turistične agencije bi namesto or-
ganiziranja potovanj v tujino lahko naredile 
tudi kaj, da bi turiste privabile k nam. Opa-
ziti jih je namreč le poleti, pa še ti si ogleda-
jo le grad in uberejo kratek izlet po mestu, 
potem pa takoj odidejo. V mestu jih je treba 
zadržati vsaj čez noč." 

Učenci OŠ Dobova: "S Ptujem smo zelo 
zadovoljni, zraven vseh znamenitosti so 
nam všeč tudi trgovine in prijazni ljudje. 
Prijetno smo presenečeni tudi nad odlično 
organiziranim vodstvom, saj smo si lahko 
ogledali tudi vse, kar zanima nas mlade, 
celo gledališko predstavo." 

Eva V i č a r , O z r e n Blanuša 

Od leve: Jadranka Veldin, Maksimi l jan Simonič, VVolfgang Reiner, iris Govedič, Sašo Pilinger in učenci OŠ 
Dobova. Fotografije: Ozren Blanuša 



PODLEHNIK / ZDENKA GOLUB IN METKA GUMILAR INOVATIVNI UČITEUlCI LETA 1999 

Prva nagrada za delovni zvezek za poletno šolo v narain 
Letos je založba Rokus razpisala že četrti natečaj za inovativ-
nega učitelja '99. Nanj se je prijavilo 76 učiteljev in učiteljic z 
42 inovacijami. V ožji izbor je komisija \ sestavi prof. dr. Lud-
vik Horvat, dekan Filozofske fakultete, prof. dr. Peter Krečič, 
dr. Srečko Zakrajšek in Rok Kvaternik uvrstila devet del, prva 
tri pa nagradila z denarnimi nagradami. 

Delo komisije ni bilo lahko; 
večina inovacij se je nanašala na 
pt>dročje dela osnovne šole in vsa-
ko so pretehtali z večih zornih ko-
tov s področja psihologije, šolske 
didaktike, pedagogike, oblikovan-
ja, šolske prakse, izvedbe in upo-
rabnosti. Za osnovnošolske 
učitelje in druge delavce s po-
dročja izobraževanja na Ptujskem 
je izredno razveseljivo, da sta letos 
prvo nagrado v okviru natečaja 
Imrvatimi učitelj '99 prejeli 
učiteljici četrtega razreda osnovne 
šole Martina Koresa iz Podlehni-
ka Zdenka Golub i a Metka Gu-
milar. Nagrado sta prejeli za pro-
jekt Sola v naravi, za delovni zve-
zek za poletno šolo v naravi. 

Priznanje obema nagrajenkama 
pomeni zelo veliko, saj ga nista 
pričakovali, zato sta ga tudi toliko 
bolj veseli. To je potrditev njime-
ga dosedanjega dela in hkrati daje 
polet za delo v bodoče. Na svoji 
inovativni učiteljici je brez dvoma 
lahko ponosna tudi šola in širše 
okolje. Tudi ravnatelj je bil nju-
nega dosežka vesel, saj njuno delo 
v celoti podpira. 

Da sta uspeli s svojim delom, se 
imata prav gotovo zahvaliti direk-
torju Bistre dr. Štefanu Čelanu, ki 
ju je že pred leti povabil, da sode-
lujeta na področju mladinskega 

raziskovalnega in inovativnega 
dela. Na tem področju je šola zelo 
uspešna, saj jemljejo to delo zelo 
resno tako učitelji - mentorji kot 
učenci. Tesno sodelujejo tudi z 
zunanjimi sodelavci, ki so povabi-
la za sodelovanje zelo veseli in se 
potrudijo v kar največji meri. Pa 
tudi učenci jih imajo zelo radi, 
zato so rezultati vidni. Najtežje pa 
je izbrati temo, zato je na začetku 
vsakega šolskega leta toliko 
angažiranja okrog tega. Ko je 
tema izbrana, je pot do izdelave 
naloge lažja, in ker isti tim dela 
uspešno že vrsto let, tudi poseb-
nih težav ni, ker so metode dela 
pravzaprav že utečene. 

"Delo v razredu postaja po 15 le-
tih že monotono, moraš ga nekako 
nadgraditi, mu dati dodatne vse-
bine. To te spodbuja k večji krea-
tivnosti, inovativnosti. Že zdavnaj 
so tisti časi, ko je učitelj prišel v 
razred in se je potem delo 
končalo, minili. Glavni pa so otro-
ci: oni te vlečejo naprej, vse jih za-
nima, učbenild so jim premalo, 
vedno se mora zgoditi nekaj nove-
ga," sta prepričani Zdenka Golub 
in Metka Giunilar. Že v četrtem 
razredu delajo na različnih pro-
jektih, ki jih vodijo do novih 
spoznanj, znanj in izkušenj. 

Ker Zdenka in Metka nista ste-

reotipni učiteljici, ker tudi zunaj 
šole razmišljata o šoli, kako jo na-
rediti vsebinsko še privlačnejšo za 
otroke, sta svoje dosedanje 
izkušnje iz poletnih šol kot poseb-
nih oblik vzgojno-izobraževalne-
ga dela v hotelskem naselju v An-
karanu, zbrali v zajetno gradivo in 
ga uredili v delovni zvezek za po-
letno šolo v naravi z delovnim 
naslovom Kapljice znanja. Z njim 

želita sebi in drugim učiteljem 
olajšati delo v poletni šoli v naravi 
na morju. 

Delovni zvezek je namenjen 
učencem 3. in 4. razreda osnovne 
šole. Gradivo v njem je sodobno 
in privlačno didaktično obdelano, 
razdeljeno na šest sklopov in za-
snovano skladno z novim učnim 
načrtom. Vsebine se med seboj 

prepletajo in dopolnjujejo. 
Učence z lastno dejavnostjo na 
prijazen in ustvarjalen način vo-
dijo do novih znanj in izkušenj, 
ob tem spoznavajo naravoslovne 
postopke, so raziskovalci, eksperi-
mentatorji in podobno. Do novih 
spoznanj lahko pridejo sami ali v 
sodelovanjz z drugimi sošolci ali 
pa tudi z učiteljevo pomočjo. Do 
podatkov, ki jih potrebujejo, da 

bodo "rešili" naloge iz delovnega 
zvezka, bodo prišli z opazovan-
jem, spraševanjem, štetjem, karti-
ranjem na prostem, z uporabo 
zemljevida, slikovnim, knjižnim 
in drugim gradivom. Delovni zve-
zek lepšajo slike, preglednice, gra-
fikoni, ilustracije so črno-bele, da 
bi se lahko ob njih dalj časa 
zadrževali tisti učenci, ki radi bar-

vajo. Skratka vsebina delovnega 
zvezka je takšna, da bo pritegnila 
kar največ tretje- oziroma 
četrtošolcev. Pomembno dejstvo 
je tudi, da delovni zvezek 
upošteva oziroma gradi na načelih 
postopnosti, sistematičnosti, pris-
otno je prehajanje od bližnjega k 
daljnemu, od lažjega k težjemu. 
Njegova prednost je tudi v tem, da 
učenec rešuje naloge neposredno 
vanj. 

Zdenka Golub in Metka Giuni-
lar sta prepričani, da bodo učitelji, 
če bodo sprejeli izziv, ki ga ponu-
jata, v delovnem zvezku našli pri-
pomoček, ki bo naredil šolo v na-
ravi prijaznejšo in zanimivejšo. 

Delovni zvezek za poletno šolo 
v naravi bo izdan, to sta si avtorici 
tudi najbolj želeli, poleg tega je 
njima velika želja, da bi prišel v 
katalog znanj in bil obvezen. Re-
snično gre za vrzel v šoli v naravi, 
ker za to posebno obliko vzgojno-
izbraževalnega dela učitelj nima 
kaj vzeti v roke. Zvezek pa je nas-
tal vsaj v začetku tudi zaradi tega, 
da bi se v šoli v naravi izognili ne-
potrebnemu izgubljanju dragoce-
nega časa za fotokopiranje. Pri 
njegovem oblikovanju sta sodelo-
vali s Katarino, d.o.o., Ptuj, tako 
da je dodelan že po novem siste-
mu za devetletko. Zahvaljujeta se 
za vso pomoč, ki sta jima pri tem 
nudili Mojca Poljanšek, odgovor-
na urednica Katarine, in Breda 
Korenjak, direktorica. "Hvaležni 
sva jima za vse napotke, spodbu-
de, to sva potrebovali, da sva pos-
tali samozavestnejši in se lahko 
dokazali s konkretnim delom," sta 

še povedali Zdenka Golub in Met-
ka Gumilar. 

Za komentar smo na koncu po-
govora zaprosili t u ^ direktorja 
Bistre dr. Štefana Čelana: "Rad 
bi povedal, da za raziskovalno 
delo ni časovnih omejitev. Ta pri-
mer nam jasno kaže, da se je tudi v 
zelo zgodnji fazi smiselno začeti 
ukvarjati z mladinskim razisko-
valnim delom in da lahko tudi na 
razredni stopnji dosežeš vrhunski 
rezultat, kar kaže tudi nagrada, ki 
sta ju avtorici prejeli, za kar jima 
še enkrat iskreno čestitam. Prob-
lem, ki ga vidim pri tem, izhaja iz 
šolskega sistema. Še vedno sem 
prepričan, da je zdajšnji šolski sis-
tern za to obliko dela nestimulati-
ven, ker je vse preveč normativne-
^ dela in zelo malo časa ostaja za 
inovativnost. Pa tudi materialne 
podpore za tovrstno delo ni veli-
ko. Do vrhunskega rezultata na 
področju raziskovalne ali inova-
tivne dejavnosti je težka pot, veli-
ko dobrih idej ne zaživi, ker ko 
pride do vprašanja materialne 
podpore takšnemu delu, je pona-
vadi ni. Tu imam v mislih tudi 
usposabljanje mentorjev. Na to v 
našem šolskem sistemu nihče ne 
računa, je pa potrebno in njegov 
nujni sestavni del. Kreativno, 
inovativno učenje je edina smisel-
na perspektiva za nas, dvomilijon-
ski narod. Drugega nam ne preos-
tane, ker nimamo ne materialnih 
ne kapitalskih virov. Edino, kar 
nam ostane, sta pamet in iznajdlji-
vost." 

M G 

Z d e n k a Golub. 
Foto: Črtomir Goznik 

M e t k a Gumilar . 
Foto: Črtomir Goznik 

SREDISCE OB DRAVI / NARAVOSLOVNA DELA OSNOVNOŠOLCE OB TEDNU OTROK 

Uspešne mlade u€itelii€e in uHtelji 
v osnovni šoli Središče ob Dravi pripravljajo zanimive projek-
te. Tudi naravoslovna dneva 7. in 8. oktobra sta pomenila 
novo izkušnjo predvsem za učenke in učence osmih razredov, 
ki so bili prvi dan postavljeni v aktivno vlogo poučevanja. 
Zaključek projekta s športnimi aktivnostmi, kostanji, moštom 
in grozdjem so pripravili učitelji in učenci skupaj naslednji 
dan. V prostorih šole so pripravili tudi razstavo. Projekt je vo-
dila učiteljica biologije in kemije Olga Daljavec. 

Olga Daljavec nam je povedala, 
da je že na začetku leta pripravila 
program naravoslovnih dejavnos-
ti. V tednu otrok so dali učencem 
priložnost aktivnega sodelovanja 
v dveh naravoslovnih dnevih. 
Prvi dan so raziskovali, strnili 
dognanja, jih zapisali v poročilih 
in na plakatih ter pripravili raz-
stavo. Učenci predmetne stopnje, 
ki so bili razdeljeni v delovne sku-
pine, so predstavili na razstavi 
ekosisteme, ki so jih raziskovali. S 
terena so prinesli razstavni mate-
rial, naredili poster ter poročilo. 
Drugo razstavo so pripravili 
učenci razredne stopnje, ki so 
oblikovali iz različnega naravnega 
materiala. Nastali material bodo 
učenci in učitelji uporabljali tudi 
kasneje pri pouku. 

Naslednji dan so dokončno 
oblikovali razstavo, pripravili pik-

nik in igrali nogomet. Medrazred-
no nogometno prvenstvo je 
spremljala množica navijačev. Iz-
bira športne panoge je bila njiho-
va. Cilj naravoslovnega dneva je 
bil razvijati učenca kot ustvarjal-
no bitje, ga naučiti samostojnega 
razmišljanja in pridobivanja no-
vega znanja ter stika z naravo. 
Učenci, ki so željni znanja, se pri 
samostojnem delu ali v manjših 
skupinah lažje uveljavijo kot v 
večjih. Naloga učitelja je, da jih 
pri samostojnem delu pravilno 
usmeri in nato vodi. Pokazati jim 
je potrebno pot, kako priti do naj-
boljših rezultatov, je povedala 
Olga Daljavec. Učenci 5.,6., in 7. 
razreda so bili razdeljeni v delov-
ne skupine. Učenci osmih razre-
dov so bili kot vodje skupin za-
dolženi za pripravo predavanja o 
posameznih ekosistemih. Na tere-

nu so vodili delovne skupine ter 
jih usmerjali, kaj naj delajo in 
kako. Delovne liste, ki so jih 
usmerjali k opazovanju in razi-
skovanju, so za posamezne skupi-
ne pripravili učitelji. 

Pogovarjali smo se tudi z učen-
kami osmih razredov, ki so bile 
tokrat postavljene v zahtevno vlo-
go učiteljic. Povedale so nam, da 
delo ni bilo enostavno. Eno delov-
no skupino, ki je štela do 10 učen-
cev, so vodile dve ali tri učenke in 
učenci. V uvodnem predavanju so 
svoje "učence" seznanile z rastli-
nami in živalmi, ki jih bodo na te-
renu iskali. Nekateri so si nato og-

ledali tudi film. Nato so se v 
spremstvu pravega učitelja, ki je 
bil zgolj opazovalec, lotili teren-
skega raziskovanja. Po vrnitvi na 

šolo pa so pričeli pripravljati pla-
kat in razstavo. Največ problemov 
so imele z disciplino učencev, saj 
jih niso hoteli poslušati. Povedale 
so, da so se dobro počutile v vlogi 
učitelja, ki učencem nekaj pripo-
veduje in ukazuje. Ob tej prak-
tični izkušnji pa so spoznale, da so 
učitelji utemeljeno tako strogi. 
Včasih je to potrebno, če želiš 
doseči svoje. Predvsem s fanti so 
bili problemi. Ugotovile so tudi, 
da so imele probleme z istimi 
učenci, s katerimi imajo probleme 
učitelji v času rednega pouka. Dis-
cipliniran j a neugnanih so se lotile 
vsaka na svoj način. Njihove pe-
dagoške metode so bile vsekakor 
nekaj izvirnega. Za kazen so dobi-
li neposlušni učenci dodatno za-
poslitev. Delo je bilo po njihovem 
zelo uspešna metoda. Umirile so 
jih tudi, če so jim zagrozile, da jih 
bodo zatožile pravim učiteljem, 
privezale za drevo ali pa da bodo 
morali z rokami poiskati živali v 
kompostnem kupu. 

Mojci Kumer se je najbolj vti-
snila v spomin 2 cm dolga siva 
železna kačica, ki so jo odkrili, ko 
so raziskovali, kaj se skriva pod 
listjem v gozdu. Všeč ji je bilo, ker 
so se zelo zabavali in je bila tudi 
učiteljica dobro razpoložena. 

Maja Mlinarič je povedala, da 
so učitelji ob izvajanju projektov 
bolj prijateljski in pripravljeni na 
sproščen pogovor kot med pou-
kom. Njej se je najbolj vtisnil v 
spomin lov na žabe v mlaki. Po 
nekaj neuspelih poskusih so eno 
le ujeli ter jo odnesli v šolski akva-
rij, od koder pa jim je pobegnila. 

Žabe pa ni prijela v roke, ker j i ni 
najbolj pri srcu, je povedala. Če bi 
bil to v žabca začaran zakleti 
princ, bi bil verjetno ob njej obso-
jen na večno prekletstvo. 

Vladki Prstec je bilo zelo všeč 
delo na terenu, ker so spoznali 
različne vrtne rastline in živali, 
vrtnega polža in kna. 

Reševanje delovnih listov s 
križankami je v dobrem spominu 
ostalo Lidiji Rojko. Spoznavali so 
sadna drevesa in različne živali, 
na katere so ob raziskovanju tere-
na naleteli. Različne žuželke, ose, 
pajke, deževnike so ulovili in na 
razstavi pokazali tudi drugim. 
Všeč ji je bilo, da so na Grabah ra-
ziskovali samostojno, brez 
učiteljice. 

Melanija Zupanič je v Obrežu 
vodila raziskovanje rastlinjaka. 
Tudi tam so med krizantemami, 
paradižnikom in papriko živeli 
pajki, gosenice in polži. 

Sonja Kolarič je bila s svojo 
skupino na vrtu, kjer so razisko-
vali in spoznavali nove rastline. 
Prvič je videla jajčevec, ki je podo-
ben jajcu, in meliso. 

Učenke so tudi povedale, da so 
naravoslovni dnevi dobrodošla 
sprememba, kajti naveličani so se-
denja v šolski klopi in zgolj pos-
lušanja razlage učiteljev. Izkušnja 
poučevanja jih je privedla do 
večjega razumevanja učiteljev. 
Dejale so, da jih bodo v bodoče 
bolj poslušale, kajti spoznale so, 
kako naporno je poučevati, če te 
učenci ne ubogajo. 

M a j d a Frid' 

Kot učitel j ice so se preizkusile učenke Mojca Kumer, V ladka Prstec, Sonja 
Kolarič, Lidija RoJko, Ma ja Mlinarič in Melani ja Županič . Foto: M a j d a FridI 

Utrinek z razstave Naslednj i d a n so imeli piknik 



fEDNIKOV KLEPET / TELEVIZIJSKI VODITEU ROBERT ERJAVEC 

"S smehom zaini vsako delo!" 
gobert Erjavec, vedno nasmejan voditelj na POP 1 > , je rojen 
in še vedno živi v svojem rodnem Novem mestu. V prestolnici, 
L,jubijani, se zadržuje le toliko, kolikor zahteva to njegovo 
()elo. Po nebesnem znamenju je rak, rojstni dan praznuje 10. 
julija. 

Že v otroštvu je bil zelo komu-
nikativen, vendar so mu takrat 
dejali, da je klepetav. Ima sta-
rejšega in mlajšega brata in oba 
sta bolj tiha ter mirna, Robert je 
nioral zastopati vse tri. In brez 
zadrege pove, da mu je to vedno 
dobro uspevalo. 

"Kot otrok sem veliko nasto-
pal, prepeval, recitiral. Zelo ak-
tivno sem se ukvarjal s športom, 
kar se mi mogoče zdaj več ne 
opazi. Starši so me učili, da se je 
potrebno učiti in spoznavati 
življenje. Čeprav ni bilo v 
družini nobenih finančnih 
stisk, so me vedno spodbujali k 
različnemu delu. Želeli so, da bi 
se soočal z življenjem tudi s te 
plati. Zato sem že zelo zgodaj 
začel delati preko študentskega 
servisa. Že v sedmem razredu 
sem delal z bratovo študentsko 
izkaznico. Prva dela niso bila 
preveč prijetna, saj sem v nekem 
ljubljanskem podjetju moral 
vsak dan olupiti od dva do tri 
škafe čebule in česna. Na 
začetku sem imel na očeh slapo-
ve, potem pa smo se moje oči in 
jaz privadili," se spominja opti-
mistični Robert Erjavec. 

VEDNO ME 
ZANIMA MNOGO 
STVARI" 
TEDNIK: In kako ste prišli na 

radio Max in POP TV? 
Robert Erjavec: "To je vse 

prepleteno. Kot sem že povedal, 
sem opravljal veliko del, med 

drugim sem bil natakar. Zelo 
aktivno sem treniral rokomet in 
pri tem sem se zelo poškodoval. 
Bil sem zaljubljen v lutke in 
dolgo igral v gledališču. V neki 
družbi je pogovor nanesel, da bi 
lahko delal na radiu. Toda sam 
se nisem najbolj ogrel za to delo. 
Potem sem se le prijavil na avdi-
cijo na radiu Sraka v Novem 
mestu. Pozneje sem bil po-
vabljen na intervju na radio Slo-
venija in po tem intervjuju so 
me povabili k sodelovanju, ven-
dar povabila nisem sprejel. 
Odločil sem se za radio Max v 
Trebnjah, kjer delam že tri leta. 
Prav tako sem potem pristal na 
ponudbe na POP TV." 

TEDNIK: Najprej smo vas vi-
deli kot napovedovalca vreme-
na in mnogi še danes mislijo, 
da ste meteorolog... 

Robert Erjavec: "V Novem 
mestu sem končal gimnazijo in 
nadaljeval študij ortopedije. 
Manjka mi še diploma." 

TEDNIK: Vaš študij se po 
vsebini zelo razlikuje od tega, 
kar zdaj počnete. 

Robert Erjavec: "Zelo po-
membno je, če človek pozna 
svoje telo, saj mu to vedno pride 
prav. Dobro pa je, če se spoznaš 
tudi na vreme. Vsega se da 
naučiti, le voljo in zanimanje 
moraš imeti." 

TEDNIK: Ko napovedujete 
vreme, ali tudi verjamete v tis-
to, kar ste napovedali? Če na-
poveste lepo, sončno vreme. 

vzamete kdaj s seboj za vsak 
primer dežnik? 

Robi Erjavec: "Tudi če napo-
vem dež, nimam s seboj 
dežnika, saj me dež ne moti." 

TEDNIK: Vas kdaj ustavijo in 
sprašujejo tudi na ulici, 
kakšno vreme bo danes? 

Robert Erjavec: "Mnogokrat 
se mi to dogaja. Čeprav nisem 
meteorolog, redno spremljam 
vreme in veliko sem se pri tem 
že naučil. Seveda ne strokovno, 
temveč bolj laično. Hidrome-
teorološki zavod pošilja podat-
ke, jaz pa še vedno iščem kaj no-
vega, svojega. Osebno sem pre-
pričan, da mora biti vreme po-
dano na razumljivi način, da ga 
vsak razume, drugače je napo-
ved zaman. Zato je potrebno 
pristopiti k podajanju z ljudsko 
noto, da ga ljudje razumejo." 

TEDNIK: Pozneje ste dobili 
tudi druge oddaje na POP TV, 

recimo 1,2,3, kdo dobi, ki jo vo-
dite z zelo priljubljeno in že 
uveljavljeno televizijsko vodi-
teljico Sašo Einsiedler -
Štrumbelj? 

Robert Erjavec: "Narava od-
daje je pač takšna, da v njej po-
deljujemo velike nagrade. In 
take reči so vedno zelo popular-
ne." 

TEDNIK: Se po popularnosti 
kdaj počutite, da ste v senci 
priljubljene sovoditeljice 
Saše? 

Robert Erjavec: "Nikoli, 
čeprav velja, da je Saša prva 
zvezda naše televizije zabavnega 
programa. Zelo jo spoštujem in 

imam občutek, da tudi ona 
mene. Imava zelo dober prija-
teljski odnos, kar je redkost te-
levizijskih postaj, kjer smo bolj 
kot ne ambiciozni ljudje. Če pa 
nisi na začetku, postaneš ambi-
ciozen čez čas. Prilagodil sem se 
oddaji, kakršna je, in tudi svoji 
vlogi v njej." 

TEDNIK: Ko gledamo vaše 
oddaje, pa tudi pri vremenski 
napovedi imamo občutek, da 
ste vedno dobre volje in da 
prekipevate od pozitivne ener-
gije: Se tako veselite življenja 
in se počutite tako? 

Robert Erjavec: "Prav gotovo 
ne blefiram. V resnici sem po 
naravi izjemno resen, čeprav so 
mnogi povsem drugačnega 
mnenja. Vesel sem vsakega no-
vega dne, in če sem čisto odkrit, 
moram priznati, da mi življenje 
izredno veliko pomeni." 

TEDNIK: Za vse, kar 
počnete, izgubite veliko ener-
gije. Kako jo potem obnavlja-
te? 

Robert Erjavec: "Najlažje in 
najraje se sproščam tako, da se 
vozim z avtomobilom in zraven 
poslušam glasbo. Če imam pros-
te tri ali štiri dni, pa najraje 
odrinem v Dalmacijo, kjer 
imam veliko prijateljev in prija-
teljic. Tam ne počnem ničesar, 
razen da spim, mogoče prebe-
rem kakšen časopis in hodim na 
sprehode. Zelo rad ribarim, še 
posebej rad lovim hobotnice." 

TEDNIK: Ste družabni, si 
vzamete čas za prijatelje? 

Robert Erjavec: "Vedno. Prav 
zaradi tega se vsak dan vozim iz 
Ljubljane domov v Novo mesto 
in pri tem naredim najmanj od 
150 do 200 kilometrov z avto-
mobilom. In to prav zaradi 
družbe, saj imam vse svoje prija-
telje v rojstnem mestu. Na delu 
imam kolege in znance, prijatel-
ji pa so nekaj drugega in res mi 
veliko pomenijo." 

TEDNIK: Kaj pa imate najra-
je od hrane? 

Robert Erjavec: "Najraje 
uživam ob morski hrani. Tudi 
sam jo pripravljam. Med temi je 
najljubša hobotnica v solati." 

TEDNIK: Ste športen tip? 
Robert Erjavec (smeh): "Ne. 

Poglejte me in videli boste, da je 
to vprašanje odveč." 

TEDNIK: Verjetno vam ne 
zmanjka idej tudi za pri-
hodnje? 

Robert Erjavec: "Z novimi 
idejami nimam težav. Mogoče 
mi jih preveč roji istočasno po 
glavi. Imam pa tudi načrte, kako 
te ideje uresničevati. Zdaj sva 
dobila s Sašo še eno oddajo v ne-
deljo popoldne. To je zame spet 
nov izziv." 

Ostanite še naprej tako razi-
grani in nasmejani! 

Tekst in foto: 
Marija Slodnjak 

Robert je svojo športno kondicijo pokazal na igralih v 
sosednjem vrtcu 

i V I Po sledeh radilskih vprošoni 
PESEK V VODI 

Poslušalec Viktor iz Ptuja je pred Časom kriti-
ziral pitno vodo v Prešernovi na Ptuju in menil, 
da je v njej preveč peska. 

Ivan Dobnik s ptujske čistilne naprave, kjer 
opravljajo analize pitne vode, je zatrdil, da bodo 
čistost pitne vode v Prešernovi ulici preverili ta-
koj, ko bo to mogoče, sicer pa sami o vsebnosti 
peska doslej niso bili obveščeni. Ptujska pitna 
voda naj bi bila na črpališču, kot menijo pri Ko-
munalnem podjetju Ptuj, brez peska, verjetno se 
ta občasno pojavi zaradi usedlin v ceveh in raz-
ličnih pritiskov vode. Občasno bi bilo verjetno 
potrebno čiščenje. 

AK 

KAKO DOLGO BO NA 
PTUJU ŠE SMRDELO 

Na Ptuju se ob različnih vremenskih razmerah 
pojavljajo različne vonjave. Zgolj eden, zelo re-
dek, od mnogoterih razlogov za neprijetne von-
jave v zraku je tudi farma prašičev v Dražencih. 

V agrarnem naselju ta vonj ni moteč, je nekaj 
normalnega. Okolica farme prašičev se je od 
nastanka v šestdesetih letih močno urbanizirala, 
s tem pa je postalo agrarno okolje, kar vsekakor 
farma prašičev je, moteče. V Kmetijskem kom-
binatu Ptuj, d.d., si bomo še naprej prizadevali 
za zmanjšanje "smradu" v okolici farme 
prašičev. Na podlagi projektov, izdelanih v letu 
1998, smo spomladi 1999 zasadili celotno 
vzhodno področje farme prašičev. Učinke lahko 
pričakujemo postopoma, čeprav se zavedamo, 
da ob skrajno neugodnih vremenskih razmerah 
tudi zelena zavesa ne bo pomagala. 

Za odpravo drugih izvorov smradu, ki imajo v 
samem mestu Ptuju bistveno večji vpliv kot far-
nia prašičev, bo potrebno poiskati voljo in pri-
pravljenost tistih, ki ta smrad povzročajo. 

Dejstvo je, da neprijetne vonjave, katerih izvor 
le farma prašičev v Dražencih, niso zdravju 
škodljive, da ta ista farma proizvede letno 
70.000 prašičev, da zaposluje 120 ljudi in da je 
Kmetijski kombinat Ptuj med prvimi v Sloveni-
ji poskrbel za ekološko sanacijo odpadnih voda 

1 in da si v okviru strokovno znanih rešitev, tudi 
i ^a področju prehrane, prizadeva za zmanjšanje 

farme na moteč vonj v njeni okolici. 

Med temi dejstvi je potrebno tehtati, je na 
vprašanje poslušalca radia Ptuj odgovoril 
Srečko Kolar, univ. dipl. pol., odgovoren za sti-
ke z javnostmi pri Kmetijskem kombinatu Ptuj. 

Ur 

PREZGODNJE 
ODVAŽANJE SMETI 

Poslušalca Rudija iz Doklec moti, ker smetarji 
prezgodaj odvažajo smeti. 

Franc Mere iz Čistega mesta na Ptuju odgovar-
ja: "Čisto mesto odvaža smeti v krajih izven 
mesta vsakih 14 dni. V poletnem času je potreb-
no smetiščne kante pripraviti do 6. ure zjutraj, v 
zimskem do 7. ure. Natančna ura, kdaj naj bi 
odvažali smeti, ni nikoli navedena na 
položnici." 

AK 

ZA DOBRO URO PARKI-
RANJA 200 TOLARJEV 

Francka Š. iz Bodkovcev je vprašala, zakaj je 
morala na parkirišču pri pošti v Ptuju plačati 
kar 200 tolarjev, čeprav je bilo vozilo parkirano 
le uro in tri minute! Na njeno vprašanje je odgo-
voril predstojnik skupne občinske uprave Sta-
nislav Napast. 

Izdajanje parkirnih lističev na parkirišču pri 
pošti poteka preko računalnika in je vezano na 
uro. Stranka mora ob vstopu na parkirišče dvig-
niti parkirni listič ter ga ob odhodu oddati de-
lavcu v kiosku. Računalnik avtomatsko odčita 
čas in na podlagi tega izda račun. Cena parki-
ranja je določena na eno uro, zato se za vsako 
parkiranje preko ene ure avtomatsko zaračuna 
še druga ura, ker je računalnik brez tolerance. 

MG 

KAM S KLATEŠKIMI PSI 
Poslušalka Marija iz Zavrča vprašuje, zakaj 

klateških psov ne pokončajo. 
Dr. vet. medicine Emil Senčar pravi, da to de-

janje ni ne zakonsko ne etično mogoče. Vse naj-
dene psi zadržijo v prostorih ambulante, jih 
pregledajo, in če so bolni, jih evtanizirajo, če pa 
zdravi, poskrbijo, da pasji brezdomci najdejo 
prave ali nove lastnike. 

AK 

PTUJ / NOVICE S STROJNE SOLE 

z diiaki in va/enci na Savinisko sedlo 
V začetku oktobra se je v okviru športnega dneva na Poklicni 
in tehniški strojni šoli Ptuj 68 dijakov in vajencev ter osem 
profesorjev podalo na planinski pohod z vzponom na Sa-
vinjsko sedlo (2001 m). 

Športni dnevi so za dijake ved-
no posebno doživetje, še posebej 
kadar jim pripravimo pestro iz-
biro dejavnosti. Poleg nogome-
ta, kolesarjenja in plavanja smo 
jim na naši šoli letos ponudili 
tudi pravi planinski pohod na 
2001 m visoko Savinjsko sedlo. 
Dijaki in vajenci so bili nav-
dušeni, kar kaže številna ude-
ležba. Ko smo v petek, 8. okto-
bra, ob 7. uri zjutraj z dvema av-
tobusoma odrinili z avtobusne 
postaje na Ptuju, smo bili malo 
zaskrbljeni zaradi nizke tempe-
rature in megle, a se je razpo-
loženje takoj izboljšalo, ko smo 
se bližali Logarski dolini in nas 
je veselo pozdravljalo sonce. 

Logarska dolina velja med 
poznavalci lepot alpskega sveta 
za eno najlepših gorskih dolin 
na svetu. Od leta 1987 je raz-
glašena za krajinski park. Okrog 
9. ure smo prispeli do Koče pod 
slapom Rinka v Kotu, kjer smo 
zapustili avtobuse in se pod 

vodstvom naših profesorjev, 
izkušenih planincev, Sergeja 
Pavličeva in Nikodema Žuraja 
podali proti Okrešlju. Pot nas je 
vodila mimo slapa Rinka, ki je 
visok preko 90 metrov in je ena 
najlepših naravnih zanimivosti 
Logarske doline. Nad njim je iz-
vir Savinje^ ki ji domačini 
rečejo tudi Črna. Ko smo pris-
peli do Frischaufovega doma na 
Okrešlju (1378 m), smo bili že 
precej upehani, zato smo se ne-
kateri odločili za krajši posta-
nek. 

Po postanku smo nadaljevali 
pot po planinski stezi, ki vodi 
najprej položno na zgornji 
Okrešelj in nato strmeje mimo 
Mrzlega dola na Savinjsko sed-
lo. Da je dolina ledeniškega iz-
vora, se vidi po njeni koritasti 
obliki. Na levi strani doline se 
strmo spuščajo bele apnenčaste 
stene z vrhov Turške gore (2251 
m) in Rink (2429 m) ter na de-
sni sive stene Mrzle gore (2201 

m). Med Turško goro in vrhovi 
Rink je znameniti Turški žleb. 
Dijake in vajence smo opozorili, 
da morajo imeti za pohod pri-
merno obutev, saj smo vedeli, 
da bo nad 1600 m sneg in bo 
hoja od tam naprej zahtevnejša. 
Kljub temu so se morali nekate-
ri, po veselem kepanju seveda, 
obrniti proti dolini. Najvztraj-
nejši pa smo nadaljevali s hojo 
po zasneženi poti in bili za svoj 
trud obilno poplačani s čudovi-
tim razgledom in zadovoljst-
vom, da smo po skoraj triurni 
hoji osvojili Savinjsko sedlo 
(2001 m). 

S Savinjskega sedla je proti za-
hodu čudovit pogled na Kam-
niško sedlo (1876 m). Planjavo 
(2394 m) in Brano (2252 m). 
Tam je tudi meja med Slovenijo 
in Avstrijo. Proti severu se vidi-
jo v daljavi Nizke in Visoke 
Ture. Na vrhu smo si odpočili, 
pomalicali in seveda posneli 
spominske fotografije. Ko smo 
se naužili planinskih lepot in 
razgledov, smo se spet odpravili 
na pot. Na drugi strani Savinj-
skega sedla se pot nadaljuje pro-
ti Jezerskemu, vendar smo se mi 
obrnili in se počasi spustili po 
sedaj že znani poti proti dolini. 
Tam so nas čakali avtobusi in 
ostali pohodniki, tako da smo se 
takoj po prihodu odpeljali proti 
domu. Prijetno utrujeni in pol-
ni doživetij smo ob 17.30 uri 
prispeli na Ptuj. 

S športnim dnevom smo bili 
zelo zadovoljni tako profesorji 
kot tudi dijaki in vajenci. Goto-
vo se bomo za podoben planin-
ski izlet odločili še kdaj, raz-
mišljamo pa tudi o planinskem 
krožku, ki bi organiziral planin-
ske izlete vse leto. Če je med 
mladimi dovolj zanimanja za le-
pote Slovenije, je tudi med pro-
fesorji dovolj pripravljenosti, da 
jim jih približamo. 

Vida Vidovič 
Dijaki, vajenci in profesorji Poklicne in tehniške strojne 
šole na Savinjskem sedlu 



MASveri 

Kuharski nusvmtl 
Morske hladne zaietne jedi 

Kuharski nasveti so danes namenjeni hladnim začetnim je-
dem, ki j ih pripravimo Iz rib, rakov in drugih morskih sadežev. 

Začetne jedi iz rib in rakov so 
pogosta uvodna jed svečanih je-
dilnikov ali drugih pomembnih 
prireditev. Majhne ribe upo-
rabljamo cele, večje pa le kot file-
je. Pečene ali kuhane ribe za 
uvodne jedi po toplotni obdelavi 
različno mariniramo ali jih ponu-
dimo z majoneznimi dodatki. Na 
enak način pKjnudimo tudi meso 
rakov in ostrig. Uporabimo lahko 
tudi prekajene ribe, kot so preka-
jena postrv, ali že filirane ribe, 
kot so tuna in losos, ter razne 
konzervirane škampove repke. 
Ravno uporaba teh nam omogoča 
izredno kratko pripravo uvodnih 
jedi iz rib. 

Ker je namen predjedi, da s svo-
jo raznolikostjo, oblikami in bar-
vami spodbujajo tek, jih nikoli ne 
ponudimo v velikih količinah 
oziroma porcijah. Zato naj bodo 
čim okusnejše, slastne, nikoli pa 
ne obilne oziroma paziino tudi, 
da niso preveč nasitne. Že samo 
njihovo francosko ime hors d'-
oeuvre kaž^ da to niso jedi, ki bi 
jih lahko imeli za sestavni del 
menuja, to so dejansko majhni 
uvodni pr i^izki , ki jih dajemo 
na mizo vsaj deloma tudi zato, da 
si gostje z njimi zapolnijo čas do 
začetka pravega obeda. Z domi-
selnostjo in dobrim okusom 
lahko pripravimo veliko predjedi 
za vsako oko in vsak okus. 

Po gastronomskih pravilih ser-
viramo predjedi samo pri kosilu, 
pri večerji pa le izjemoma. Pri ko-
silu damo po predjedi lahko na 
mizo juho, pri večerji pa ne. Pri 
imenitnejših večerjah ne smemo 
postreči tudi z mešanico v kozar-
cih, ampak se moramo omejiti 

samo na kaviar, ostrige, gosja je- I 
tra, melone, avokado in podobne 
jedi. 

Tako iz rib in drugih morskih 
sadežev za hladne uvodne jedi 
pripravljamo različne ribje sola-
te. Te se lahko razlikujejo po 
vrsti ribjega mesa ter drugih do-
datkov, vendar vedno pazimo, da 
prevladuje ribje meso po sestavi-
nah ali okusu in da so vsi drugi 
dodatki narezani na majhne 
koščke. Ribe za ribje solate n ^ -
pogosteje kuhamo ali pečemo. Ce 
jih kuhamo, jim lahko okus iz-
boljšamo z dodatkom zrnatih in 
listnatih začimb ter jušne zelenja-
ve. Pečene ribe pa po peki, ko se 
ohladijo, lahko še mariniramo v 
različnih marinadah, kot so 
česnova, zeliščn^ olivna, kaprova 
in podobne marinade. Za pripra-
vo rib v solati jim vedno odstra-
nimo kožo in kosti ter jih raztrga-
mo na večje koščke. Od dodatkov 
zraven ribjih solat najpogosteje 
ponudimo olive, svežo ali kislo 
zelenjavo, kuhan krompir, koren-
je, kuhano zeleno, različne sire in 
podobne dodatke. 

Zelo cenjene in priljubljene so 
hladne uvodne jedi iz lososa. Pri-
pravimo jih iz sveže^ ali prekaje-
nega lososa. Prekajenega najpo-
gosteje uporabimo pri pripravi 
kanapejev ali iz jijega naredimo 
različno polnjene nUadice. Pre-
kajenega lososa lahko zavijemo 
okrog belega beluševega vršička, 
tako da gledajo vršički na koncu 
iz lososa, in okrasimo z listki go-
molj ike. Ruladice pred serviran-
jem na tanko prevlečemo z aspi-
kom, da se ne izsušijo in obdržijo 
lep videz. 

Solato iz sardel si lahko pripra-
vimo tako, da skuhamo enako 
količino krompirja, kot imamo 
sardel. Posebej narežemo še ena-
ko količino rdečih jabolk z lupi-
no. Kuhan ohlajen lo-ompir in ja-
bolka narežemo na majhne koc-
ke. Jabolka takoj, ko jih 
narežemo, močno poškropimo z 
limoninim sokom, da ne porjavi-
jo. Nekoliko večje sardele skuha-
mo v začinjeni vodi z veliko 
količino jušne zelenjave, ohlaje-
nim odstranimo kosti in kožo ter 
jih natrgamo na koščke. Za boljši 
okus dodamo še sardelni file ter 
pripravimo z osnovnim solatnim 
prelivom oziroma s kisom, soljo, 
poprom in olivnim oljem. Ponu-
dimo na mariniranem solatnem 
listu, ki ga položimo na servirni 
krožnik, ter dekoriramo še z oli-
vami. 

Polnjena jajca ali paradižnik s 
ttmino kremo pripravimo tako, 
da timo fino pretlačimo, posebej 
penasto umešamo enako količino 
masla, kot imamo time, in posto-
poma dodajamo pretlačeno timo. 
Za boljšo mazavost dodamo še 
eno do dve žlički majoneze in po 
potrebi začinimo s soljo in po-
prom. Posebej skuhamo jajca ali 
vzamemo manjše paradižnike, jih 
prerežemo na polovico, izdolbe-
mo sredino in v sredino napolni-
mo s pomočjo dresirne vrečke z 
zobčastim nastavkom timino kre-
mo. Okrasimo z listki rožmarina 
ali žajblja in ponudimo. Tako 
pripravljeno tunino kremo lahko 

^ ponudimo tudi 
isA samostojno 

jed. 

N a d a Pignar, 
učiteljica 
kuharstva 

Krvodajalci 
14. OKTOBER - Ivan Kovačič, Polenšak 44/b, Janez Per-
nek, Dravinjski Vrh 8/a, Samo Kočevar, Dravska 3, Sre-
dišče ob Dravi, Branko Majerič, Selška c. 6, Pbjj, Darko 
Ferlinc, Ul. B. Kraigherja 4, Kidričevo, Mirko Moran, 
Kraigherjeva 26, Ptuj, Valerija Plut, CMD16, Ptuj, Martin 
Potočnik, C. 8. avgusta 8, Ptuj, Silva Rojs, Jurovct 25, 
Martin Cvetko, Gradiščak 8, Sandi Roškar, Pot)režie 146, 
Dorde Panzalovič, Tovarnište c. 3, Kidričevo, Drago Sa-
kelšek, Vidern 10, Karn^n Mar Licul, Sp. Korena 33, Ser-
gej Rimele, Štrafelova 34, Ruj, Anton Horvat, Pobrege 
40/a, Franjo Bezjak, Trajanova 12, Ptuj, Janez Zafošnik, 
Lovrenc na Dr. polju 1, Srečko Narat, Tmovec 21, Branko 
Drevenšek, Mihovce 48, Albin To[wlovec, Grdina 1, An-
drej Vidovič, Mezgovci 46/c, Željko Cmrečnjak, Ui. 1. 
maja 6, Ruj, Franc Šegula, Polenšak 17, Branko Kos, 
Praprotnikova 12, Ruj, Srečko Čuš, Dolič 35/a, Stanko 
Frčeč, Apače 175, Franc Kozel, ZakI 37/a, Daniel Petro-

vič, Podvinci 124/a, Martin Meznarič, Markovci 67/c, 
Miha Peklar, Zg, Duplek 53/a, Jožef Vrtič, Zabovci 74, 
Ivan Horvat, Gubčeva 6, Lenart v Slovenskih goricah, 
Jožef Ravec, Ivanjkovci 4, Rado Rakar, Poljska c. 4, 
Rače, Ivan Jaunik, Majeričeva 10, Maribor, Slavko Vrba-
nič, Vošnjakova ulica 1, Ptuj. 
12. OKTOBER - Janez Trofenik, Ljutomerska 22, Ormož, 
Jože Bezjak, Vlahovičeva 1, Kidričevo, Franc Vilčnik, Mu-
retinci 20l/a, Damjan Butolen, Majšperk 68, Zvonko 
Črešnik, Borovci 23, Andrej Vindiš, Zg. Leskovec 12/b, 
Branko Mlakar, Grajena 46, Ida Dodlek, Dornava 27/a, 
Viktorija Breznik, Podvinci 95/a, Marjan Brenholc, Mez-
govci 70, Srečko Letonja, Sp. Velovlek 9/a, Edi Dre-
venšek, Sedlašek 20, Leopold Vodušek, Župečja vas 6/a, 
Hernian Govedič, Zadaižni trg 10, Ruj, /yojzCizerl, Mez-
govci 62, Irena Laura, Fomiin 47/a, Stanko Marinič, Ra-
cerovci 29, Gorazd Kovačič, Polenšak 44, Konrad 
Visočnik, Placar 54, Mirko Mesarec, Zanuišani 5, Jože 
Topolovec, Jablovec 39. 

PRIPRAVUA MAG. BOJAN SINKO, SPEC. 
KLIN. PSIH. / K A K O O B V A R U J E M O 
D U Š E V N O ZDRAVJE . - 2 4 8 . N A D 

Zcilroiv družina In 
duševno idruvle 

no. nadaljevanje 
Terapevtski proces 
zakona in družine -
na splošno -27, nad. 
Analitska celostna 
terapija - 5. nad. 

Pa danes zaključimo z opisom 
analitske celostne terapije. 
Omenili smo, kakšen problem 
so dominantno agresivne žene 
in možje, še hujše terapevtsko 
breme pa je pasivni oče. Avtorji 
poročajo o vseh mogočih 
načinih, kako aktivirati take 
može, npr. preko večanja inte-
rakcij med njimi in ženo z 
določenimi terapevtskimi nalo-
gami, raznimi oblikami pod-
krepljevanja njegove aktivnosti, 
toda njegovo pasivno 
obnašanje, s katerim se brani 
pred večinoma agresivnimi im-
pulzi, je največkrat težko načeti. 

Pri delu s celotnim družin-
skim sistemom seveda ne sme-

mo pozabiti na "bolnika". Po-
sebno jasno je treba delovati v 
smeri odkrivanja zveze med 
njegovimi simptomi in družin-
sko situacijo. V začetni in 
srednji fazi terapije so poleg od-
porov zelo pogosti tudi transfer-
ni in kontratransferni pojavi in 
problemi. Njihovo prepozna-
vanje in obvladovanje in anali-
ziranje je seveda temeljnega po-
mena za uspeh vsake analitske 
terapije, torej tudi zakonske in 
družinske. 

Pa si poglejmo še zaključno 
fazo te oblike terapije. Potem ko 
smo v začetni in srednji fazi od-
krili problem, zmanjšali napeto 
atmosfero v družini, omogočili 
konstruktivnejšo izmenjavo na-
2»rov, pomagali razumeti globje 
vzroke konfliktov in ^ g o , 
skušamo v zadnji fazi prenesti 
vsa ta spoznanja čimbolj v živl-
jenjsko prakso. Poleg vseh ana-
litskih oblik dela s skupino 
uporabljamo sedaj vse bolj tudi 
tehniko treningov. Sestavni del 

takega treninga je program ve-
denja in obravnva konsekvenc. 

Program vedenja se sestoji iz 
več je^ števila jasno orisani h in 
definiranih vaj, katerih težav-
nost postopno raste in jih mora 
posameznik postopno obvlada-
ti. Poleg tega je tudi jasno po-
dan Časovni plan in kaj naloga 
od posameznika zahteva ali pri 
njem razvija. Program vedenja 
je v bistvu individualni scena-
rij. 

Obravmma posledic poteka v 
družinski skupini. Razgovor 
naj pokaže, kako je določen član 
svojo nalogo opravil, kakšne 
probleme je pri tem imel, kako 
so d r u ^ člani družine njegovo 
ravnanje ipd. Nekateri avtorji 
priporočajo staršem, da v tem 
času prebirajo določeno litera-
turo. 

Naslednjič pa bo govor se o 
nekaterih formalnih m 
tehničnih pravilih analitske za 
konske in družinske terapije. 

m a g . B o j a n Š i n k o 

PREJELI SMO 
Kje so meje človeške hudobije 

Ob prihodu v majhno haloško vasico Medribnik dobiš 
občutek, da si se znašel v raju na zemlji, da lepšega kraja 
ni. Na vhodu v vas te prijazno pozdravi nova, lično izde-
lana vaška tabla. Ob pogledu na po dolini in v hrib "po-
sejane" hiše, nekje daleč vsaksebi, spet drugje tesno dru-
ga ob drugi, te zajame občutek idiličnosti, ki ga tišina, 
katero le tu in tam zmoti gruča avtomobilov, le še poglo-
bi. 

Toda kaj se skriva za tem idiličnim pročeljem? Je to 
pravi obraz vasi, ki se ravno v teh dneh korakoma odeva 
v jesenske barve? 

Skoraj bi že začela verjeti v idilično podobo vasi, ko mi 
je na ušesa prišla zgodba o usodi Toličevih ovac. 

Ovčereja je v Sloveniji relativno malo poznana in sla-
bo razvita živinorejska panoga. Še nedavno smo samo 
občudovali ovce, ki so jih pastirji iz južnih republik zgo-
daj spomladi vodili k nam na pašo. Nihče pa ni pokazal 
prave volje, da bi se pričel ukvarjati s to gospodarsko pa-
nogo. Takrat je bila tako rekoč pri vsaki hiši vsaj ena 
krava, ki je popasla strme bregove. A napredek in mod-
ernizacija sta prinesla svoje, število krav je močno upad-
lo. Številni haloški bregovi ostajajo zaraščeni, 
zapuščeni, sami... Prav to je bil eden od razlogov, da so 
se nekateri sicer redki posamezniki odločili za vzrejo 
ovac. Med temi entuziasti je bila tudi družina Tolič iz 
Medribnika. Začeli so s petimi ovčkami, danes jih imajo 
že nad dvajset. Po lastnih besedah se z njimi ukvarjajo 
ljubiteljsko. Nabavili so jih tudi zato, da bi rešili zaras-
losti domače bregove, ki jih niso zmogli ali utegnili 
očistiti. Danes to delo namesto njih opravijo ovce, ki se 
skozi vse leto pridno pasejo po teh hribih, seveda ogra-
jene z električnim pastirjem. Najbolj so se nanje naveza-
li otroci. Postale so nepogrešljiv družinski član. 

Očitno pa so čisti bregovi nekoga zelo motili. Namesto 

da bi se o tem pogovoril s Toličevimi, se je znesel nad 
ubogimi živalmi. Najprej sta v enakih presledkih pogi-
nili dve mladi ovčki. Družina je to še nekako sprejela 
kot nesrečo. Dejali so si, da so pač staknile kakšno bole-
zen. Konec julija pa so kljub takojšnji pomoči veterinar-
ja poginile štiri breje ovce. Kasnejša analiza je pokazala, 
da so bile vse zastrupljene z insekticidom. Kako so ga 
použile, sicer ne vedo, ker bi bile nadaljnje preiskave 
predrage. V prvem trenutku so Toličevi ostali brez be-
sed, še posebej so bili seveda prizadeti otroci. Šele ko so 
si opomogli po prvem šoku, so se odločili zgodbo posre-
dovati javnosti. Ne toliko zato, da najdejo krivca, tem-
več da morda nekomu potrkajo na vest, če jo ima. 

"Ne spominjam se, da bi komu karkoli storili, zato nas 
je to še toliko bolj prizadelo. Vse skupaj res težko razu-
memo", vidno prizadet pripoveduje Franc Tolič sicer 
tudi predsednik VO Medribnik. Vsi, ki ^a poznajo, 
vedo, da je vedno pripravljen pomagati. "Ze lani smo 
imeli nekajkrat psa v ogradi, pa na srečo ni povzročil 
večje škode," dodaja. 

Čeprav tudi materialna škoda ni zanemarljiva (nezna-
ni storilec jih je oškodoval za okrog 15.000 SIT), pa 
Toličeve bolj skrbi, kaj se je zgodilo z ljudmi, da se 
znašajo nad nedolžnimi živalmi. Je to res edini način, da 
izživjo svoj bes? 

Zadnje čase poskušamo Haložani s takšnimi in dru-
gačnimi sredstvi privabiti tuje in domače turiste. Ponu-
jamo jim idilično sliko "raja" na zemlji, obujamo stare 
običaje ... Toda kaj se v resnici skriva za vsem tem? 
"Smo res to, za kar se predstavljamo v svetu? " se 
sprašujejo Toličevi. 

Namesto medveda, ki straši po Gorenjskem ter skrbi 
za upad števila ovac, to delo v haloški vasici Medribnik 
opravlja kar človek sam. Človek, ki nima poguma, da bi 
povedal sosedu v obraz, kaj ga moti, in se namesto tega 
znaša nad nemočnimi živalmi. 

Mateja Muršec 
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Ko se vrt o c f e n e v jesensko sivino 
Konec vinotoka in v začetku i istopada se zeleni vrt spremeni in 
odene v sivino, trajno rastl inje pa odpravi k z imskemu mirovanju, 
m e d t e m pa skriven vrtnar že prične jesensko-zimska opravila. 

V SADNEM VRTU se pričenja sezona sajenja 
sadnega drevja. Prednosti jesenskega sajenja so 
predvsem, da se mlade sadne sadike v tleh, kjer 
zemlja ne zmrzuje, že toliko utrdijo, da spomladi 
prično rast hkrati z drugo prebujajoče se naravo. 
Drevesnice bodo pričele prodajati sadne sadike 
prve dni Iistopada, ko s sadik odpade listje in mladi-
ke dozore. 

Med prvimi sadimo sadike leske, ker leska prične 
med sadnimi vrstami prva vegetacijo - ob zgodnji 
odjugi že februarja, za zgodnje sajeriie pa takrat še 
ni pogojev, ker je zemlja še zmrzla. Čimprej pa po-
sadimo tudi orehe, pa naj so sadike vzgojene iz se-
mena kot semenjak ali so cepljeni in razmnoženi na 
nespolni način. Oreh, ki doseže velik obseg dreve-
sne krošnje, še posebej če je vzgojen iz semena, 
sadimo le vvrt z dovolj veliko površino najmanj 5 m 
od roba posestne meje, da ne bo motil sosednje 
posesti. Z močnimi dolgimi koreninami poškoduje 
temelje gradbenih objektov, zato naj bo njegovo sa-
dilno mesto od njih oddaljeno najmanj 6 do 8 me-
trov. Oreh potrebuje za normalno rast in rodnost 
dovolj svetlobe, zato ga ne utesnjujemo med druga 
drevesa ali na senčno stran vrta. Ob odločitvi o za-
saditvi oreha je potrebno upoštevati njegov vpliv na 
sosednje vrtno rastlinje. Če pridejo korenine, ki so 

po svoji naravi obsežne, goste in zelo dolge, v stik s 
koreninami drugega vrtnega rastinja, prično izločati 
svojstven obrambni koreninski sok, ki je za nekate-
re moteč ali celo uničujoč. V bližini oreha ne uspeva 
od vrtnin paradižnik, od sadnega drevja robida, bo-
rovnice, jablane in hruške ter od okrasnih rastlin 
azaleje, rododendromi in potentila. Neposredno 
pod orehovo drevo pa lahko posadimo mnoge 
vrste okrasnih rastlin, kot so anemone, ciklame, ne-
katere vrste lilij, narcise, primule, forsitije, teloh, 
bršljan, španski bezeg, trta in še nekatere druge, ki 
jih sok orehovih korenin ne moti. 

Oreh najbolje uspeva na globokih in zračnih tleh, 
ne prenaša pa težkih in hladnih tal z visoko podtal-
nico. Sadimo ga na lego, zavarovano pred poznimi 
pomladanskimi slanami. Velikost sadilne jame se 
ravna po zlogu zemlje in naj ima vsaj 2 m premera 
in 70 cm globine. 

Pri oblikovanju OKRASNEGA VRTA se često 
srečujemo z ugibanjem, kako uskladiti naše želje 
glede izbora okrasnega rastlinja z naravnimi da-
nostmi, lastnostmi in zahtevami posameznih vrst in 
sort okrasnega rastlinja ter da jih smiselno 
vključimo v celostno krajinsko podobo, ne na-
zadnje pa tudi s tem, koliko imamo o tem znanja in 
izkušenj ter pripravljenosti za njihovo vzgojo in 

nego, da bodo vrtnarju v zadovoljstvo, okolju in kra-
ju, kjer smo jih posadili, pa v okras ter značilen in 
vabljiv videz. V okrasnih vrtovih, na javnih zelenicah 
in v parkih je pogosta okrasna dravnina magnolija. 
Cenjena je zaradi izredno lepega žlahtnega cveta in 
bujno zelenega listja, poleg vrtnic in rododendro-
mov pa sodi med najlepše cvetoče grmovnice. 
Magnolij je okrog 125 vrst, njihova domovina pa sta 
Azija in Amerika; od teh v naših podnebnih in talnih 
razmerah uspeva le nekaj vrst in sort. Pri njihovi iz-
biri za sajenje v domačem vrtu moramo zato biti po-
zorni. Gojimo jih v obliki grma ali drevesa. Uspevajo 
v bolj kislih tleh, zato jim ob sajenju dodamo precej 
šote, vsako pomlad pa jih zastiramo s kompostom. 
Ker je magnolija eksotična drevnina in na novo po-
sajena rastlina težko penaša zimske razmere, jo sa-
dimo spomladi. Razmnožujemo jo s semenom, gra-
benicami in cepljenjem. Razmnoževanje s seme-
nom je zahteven postopek in ga izvedejo le v rast-
linjakih z nadzorovano toploto in vlago, s tem da se-
mena pred tem oluščijo iz kobulov in nekaj časa 
hranijo pri nizkih temperaturah. Rastlina, vzgojena 
iz semena, nima enakih lastnosti in cveta kot 
matična rastlina, zato je domače razmnoževanje s 
semenom nesmiselno in ga uporabljajo le žlahtni-
telji za ustvarjanje novih vrst. Tudi razmnoževanje s 
potaknjenci, grebenicami in cepljenjem je nekoliko 
zahtevnejše in ga raje prepustimo parkovnim dreve-
sničarjem. 

V ZELENJAVNEM VRTU so skrbni vrtnarji že 
očistili gredice ostankov pospravljenih vrtnin in jih 

globoko prekopali. Globoki jesenski obdelavi vrtnih 
gred posvečamo skrb, saj je to posebno pomemb-
no vrtno opravilo. Opravimo ga, preden zemlja 
zmrzuje in ko ni prevlažna. Če so se v vrtnih tleh 
razširili koreninski pleveli pirnice, regačica ali slak, 
takih gred ne lopatajmo, ker z lopato korenine teh 
plevelov razrežemo, iz vsakega delčka korenine pa 
nastane nova rastlina. Takšna tla prelopatamo z vi-
lasto lopato, ki ima namesto platišča roglje, ki kore-
nin ne razrežejo in jih tako lažje izruvamo. Korenine 
čim skrbneje poberemo in pustimo razgrnjene na 
površini, da se posuše, nato pa jih sežgemo. Prelo-
patano ali prekopano zemljo pustimo neporavnano, 
da omogočimo mrazu, vetru, snegu in dežju, da de-
lujejo na grobo prekopano grede in jih postopoma 
drobijo. 

Letošnje vremenske razmere so take, da še ne 
pospravimo vseh vrtnin, saj prvi sneg in prva slana 
še nista odločilna za pozebo poznih vrtnin, za njima 
pa običajno sledi lepo jesensko vreme. Če imamo 
na voljo zaprto gredo, vanjo prenesemo solato sku-
paj s koreninsko grudo. Dobro se obnese prekri-
vanje solate na gredah z vrteksom. Vlaknasta folija 
dobro prepušča vlago, zrak in svetlobo in zadržuje 
talno toploto pred izžaravenjem v jasnih in hladnih 
nočeh. Solata, endivija, peteršilj, kolerabica, rani 
ohrovt, zelje, karfijola, špinača, radič in mangold pa 
se dobro držijo v tunelu s podvojeno plastično foli-
jo. 

Miran Giušič, ing. agr. 



pTOJ / POGOVOR Z BIOENERGETIKOM IN 
KIROPRAKTIKOM DR. DRAGOM SMIUANIČEM 

•Mo/o osnovno naloga je 
vzpostaviti rovnoves/e telesa" 
pr. Drago Smiljanič, bionergetik in kiropraktik, je prišel na 
pogovor v Ptuj, ker ima tudi s Ptujskega veliko pacientov, ki 
prihajajo redno v njegovo ordinacijo v Šmarjeti 3. Rad pa bi jih 
tudi seznanil, da bo kmalu izdal knjigi, ki sta plod njegovega 
dosedanjega dela. Prva bo imela naslov Kiropraktika in orto-
pedija, to bo prva taka knjiga pri nas, druga bo izšla pod nas-
lovom Bioenergija. 

Za svoje delo ima dr. Smiljanič 
licenco svetovno znane pekinške 
šole za kiropraktiko in akupunk-
turo v Šri Lanki. Kiropraktika je 
namenjena zdravljenju mehan-
skih okvar, ki se najpogosteje poj-
avljajo na sklepih in hrbtenici. To 
je naravna terapija, pri kateri se s 
pomočjo rok vzpostavi harmo-

nično ravnovesje v telesu. Gre za 
poravnavanje vretenc v naravno 
(pravilno) l e p , s čimer 
zmanjšamo pritisk na hrbtenične 
živce in tako odpravimo bolečino, 
vplivamo na živčni sistem, spros-
timo dotok življenjske energije. 

"Kiropraktika je znanost o 
zdravju, v nasprotju s sodobno 
medicino zaho^ , ki je večinoma 
znanost o boleznih," poudarja dr. 
Drago Smiljanič, po rodu z Rek^ 
ki že od leta 1975 živi v Sloveniji. 
S kiropraktiko je mogoče uspešno 
pomagati pri vseh boleznih, ki iz-
virajo iz hrbtenice, posredno pa 
tudi pri boleznih psihičnega in 
živčnega izvora. 

Doslej je pomagal do zdravja že 
desettisočim, med njimi tudi ta-
kim, ki so bili na invalidskih 
vozičkih. Otrokom na invalidskih 

vozičkih pomaga brezplačno. Pa-
cienti prihajajo od vsepovsod, 
tudi iz tujine. V veliko čast si 
šteje, da je bil doslej osebni biote-
rapevt trem svetovnim državni-
kom, med njimi tudi šrilanški 
predsednici Sirimavo Bandara-
naike. Pogosti njegovi pacienti so 
tudi poslanci i-žavnega zbora. 

operni pevci, dobre rezultate pa 
dosega tudi pri zdravljenju ne-
plodnosti. 

Dr. Drago Smiljanič je zagovor-
nik alternativne^ zdravljenja, ki 
temelji na načinih vzhodne tradi-
cionalen medicine, ta pa skuša 
prodreti do vzroka bolezni in 
zdraviti na naravni način. Pri tem 
je zelo pomembno poudariti, da 
človeka obravnava celostno, 
upoštevajoč njegovo osebnostno, 
duševno in fizično stanje. S pola-
ganjem rok občuti, kje ima človek 
največ blokad oziroma ranljivih 
mest. Naravno zdravljenje se lote-
va zla pri koreninah, ne poskuša 
vplivati le na bolezen, temveč 
zdravi celega človeka. 

"Vsi ljudje smo bioenergetiki, 
energijo dobivamo iz vesolja. Tis-
ti, ki imamo te energije več, kot je 

potrebujemo zase, jo lahko odda-
jamo naprej in tako pomagamo 
drugim. Človek je tudi edino živo 
bitje, ki lahko samo aktivira svojo 
bioenergijo. To lahko stori na pri-
mer z vajo in meditacijo. Tudi 
zato je zdrav način življenja veli-
kega pomena. Kar zadeva hrano, 
pa je potrebna zmernost in vsega 
po malo," poudarja dr. Smiljanič, 
ki pravi, da je za zdaj edini držav-
ljan Slovenije, ki je resnično uspo-
sobljen za to delo. Bolečino skuša 
v prvi vrsti odpraviti z akupunk-
turo, bioenergijo in čiščenjem 
avre. Zelo ga motijo številni šarla-
tani na tem področju, ki ljudem v 
stiskah samo izmamljajo denar, 
pričakovane oziroma prave 
pomoči pa jim ne morejo nuditi. 
Neusposobljeni, kot so, lahko 
samo še dodatno škodujejo. Sku-
paj še z nekaterimi, ki jim je na-
ravno zdravljenje blizu, skušajo 
narediti red na tem področju. 
Bioenergetiki in kiropraktiki bi 
morali imeti najmanj višjo 
zdravstveno šolo, saj hrbtenice re-
snično ne more zdraviti vsak, kot 
tudi vsi ljudje, ki imajo poševne 
oči, ne morejo biti akupunkturis-
ti, dodaja dr. Smiljanič. 

"V svetu je prisotna praksa, da 
splošni zdravnik napoti pacienta 
h kiropraktiku, če je mnenja, da se 
zdravstveno stanje pacienta lahko 
izboljša s kiropraktičnim pose-
gom. Zdravniki kiropraktiki so 
člani zdravstvenega tima in kot 
profesionalci v zdravstvenem 
varstvu delajo za dobrobit obole-
lega pacient^ saj kiropraktična fa-
kulteta deluje na osnovi pooblas-
tila sveta za kiropi;^tično uspo-
sabljanje, tega pa priznava mi-
nistrstvo za šolstvo ZDA kot 
pooblaščeno specializirano usta-
novo," je še ob svojem obisku v 
Ptuju povedal dr. Smiljanič. 

Ob kiropraktikih se v Sloveniji v 
zadnjem času srečujemo tudi z 
manualno terapijo. To naj bi zdra-
vila z glavo, kiropraktiki pa z ro-
kami. Dr. Smiljanič je to trditev 
odločno zavrnil in dejal: "To ne 
drži, oboji zdravimo z rokami." 

Vodilo celotnega dela dr. Draga 
Smiljaniča je v stavku, ki pravi: 
naj vam pomaga narava, šele po-
tem sezite po zdravilih! S 
pomočjo kiropraktike, akupunk-
ture in bionergije v njegovi ordi-
naciji zdravijo bolezni hrbtenice 
in odpravljajo bolečine v rokah, 
nogah in glavi, vrtoglavice, psiho-
somatska obolenja, depresije, ne-
plodnost in potenco, prekomerno 
težo in druge težave. I ^b i t e jih po 
telefonu 068/73-719 vsak dan do 
8. do 15. ure. Bolniki, ki so se že 
zdravili pri dr. Smiljaniču, pravi-
jo, da ima "zlate roke". 

MG 

Dr. Drago Smiljanič pri delu 

ORMOŽ / UČINKOVITA RABA ENERGIJE IN UPORABE 
PLINA ZA OGREVANJE 

Plin - da nam bo toplo 
za manj denarja 
Ena od aktivnosti, ki so potekale v Ormožu ob Tednu vseživl-
jenjskega učenja je bilo tudi predavanje Uporaba plina v go-
spodinjstvih in ukrepi za racionalno rabo energije. Prejšnji pe-
tek je v občinski sejni sobi desetim predstavnikom KS in 
osnovnih šol predaval univerzitetni diplomirani inženir in 
energetski svetovalec Ludvik Hriberšek. 

V mestu Ormož je plinovodno 
omrežje že speljano, tako da lahko 
prebivalci mesta zemeljski plin že 
uporabljajo. V okolici Ormoža pa 
je na voljo tekoči naftni plin, ki je 
nekoliko dražji od zemeljskega. 
Možnosti uporabe plina zato ob-
stajajo na celotnem področju 
občine Ormož. Zato so bili na pre-
davanje povabljeni ravnatelji 
osnovnih šol in predstavniki kra-
jevnih skupnosti, ki lahko to 
znanje posredujejo naprej v svojih 
okoljih. Prav je, da se tudi otroci 
seznanijo z ukrepi za racionalno 
rabo energije, nam je povedal 
Ludvik Hriberšek. 

Kurilna sezona se je začela. 
Energije je vedno dražja. V lan-
skem letu je bila cena kurilnega 
olja okoli 43 tolarjev za liter, letos 
je narastla na 65 tolarjev. Cena ze-
meljskega plina pa je ostala enaka 
- 45 tolarjev. Na podlagi tega po-
datka je očitno, je povedal Ludvik 
Hriberšek, da je trenutno tudi ce-
novno za ogrevanje najprimer-
nejši plin. Strah pred njim je 
odveč. Nesreče se sicer dogajajo, 
glede na široko uporabo plina pa 
jih je zelo malo. Ponavadi je raz-
log zanje človeški faktor, kajti če 
so kurilne naprave pravilno graje-
ne, do nesreče ne more priti. 

Pred štirimi leti je bil v Ormožu 
izdan odlok o obvezni priključitvi 
na plin. Kljub temu samo 25% go-
spodinjstev v mestu uporablja ze-
meljski plin. Odlok se ni izvajal 
verjetno tudi zato, ker sta bili ceni 
zemeljskega plina in kurilnega 
olja v preteklosti ves čas enaki. Iz 
ekonomskega stališča občani niso 
čutili potrebe po prehodu na dru-
gi vir energije. V zadnjem času pa 
cene kurilnega olja naraščajo. Po 
energetski vrednosti sta zemeljski 
plin in kurilno olje približno ena-
ka. Vendar trenutno m^ zemelj-
skega plina stane 45 tolai^ev, 1 1 
kurilnega olja pa 65 tolarjev. Ce-
novna razlika je torej očitna. Go-
spodinjstvo, ki porabi letno 2500-
3000 litrov kurilnega olja, bi torej 
z uporabo zemeljskeg plina pri-
varčevalo okoli 60.000 SIT. Kuril-
na naprava za plin pa stane okoli 
170.000 SIT. V treh letih bi se to-
rej tistim, ki bi želeli preiti na 
plin, nabava kurilne naprave že 
izplačala. Celotna investicija pre-
hoda na plin je sicer nekoliko 
dražja. Nabava kurilne naprave, 
iz^adnja plinskih instalacij in 
prireditev dimovodnih naprav 
stane trenutno uporabnika okoli 
350.000 do 400.000 SIT. Kljub 
temu pa Ludvik Hriberšek meni, 
da bi se investicija v celoti povrni-
la v petih letih glede na sedanje 

sorazmerje cen, ki se bo tudi v pri-
hodnje nagibalo v prid plina. 

KURILNA SEZONA 
SE JE ZAČELA 

Ludvika Hriberška smo pov-
prašali, kaj je potrebno postoriti 
pred pričetkom kurilne sezone in 
kaj še vedno lahko storimo, da se 
bomo greli za manj denarja. Tis-
tim, ki tega niso storili letos, sve-
tuje, naj vsaj v naslednjem pri-
memo očistijo kurilne naprave. 

Pred dvema letoma je bila 
v Ormožu odprta energet-
skosvetovalna pisarna, ki 
deluje v občinski stavbi. 
Njen glavni namen je posre-
dovanje informacij ^ č a n o m 
in njihovo osveščanje na po-
dročju učinkovite rabe ener-
gije. Pisarna je o^rta vsako 
sredo med 16. in 18. uro. 
Ludvik Hriberšek svetuje, 
naj se obiskovalci najavijo 
za obisk pri Ireni Meško Ku-
k)vec na telefon 701-041, 
lahko pa pokličejo tudi njega 
osebno. Svetovanje je brez-
plačno. Možen pa je tudi 
obisk na domu. 

gorilnike naj nastavi serviser, ki 
naj opravi tudi meritve o izkorist-
ku na gorilnih napravah. 

Tudi za investicije v toplotno 
izolativne fasade je letos že pre-
pozno, se pa vsekakor i^lačajo. 
Se vedno pa lahko občani toplot-
no izolirajo podstrešje vsaj z 
začasno položitvijo toplotne izola-
cije. 

Da Slovenci s toplotno energijo 
nismo ravno najbolj varčni, pove 
podatek, da pri nas porabimo za 
energijo 15% družinskega pro-
računa, v razvitih državah pa 
samo 6%. Vsaka stopinja Celzija 
nad optimalno temperaturo, ki je 
med 20 in 22 stopinj Celzija, po-
meni 7% večjo porabo energije, 
kot je potrebna. 

Z energijo varčujemo tudi s pra-
vilnim načinom prezračevanja. 
Vsa okna za kratek čas na široko 
odpremo, da se zamenja zrak v 
prostoru, akomulirana toplota v 
zidovih pa na ta način ostane. Ne-
pravilno je, da imamo zaradi prez-
račevanja samo nekoliko odprto 
okno dalj časa. Veliko toplotne 
energije pa se izgubi tudi skozi 
zaprta okna. Klasična okna s širo-
ko zasteklitvijo prepustijo 3x več 
toplote kot sodobna okna z niz-
koemisijskim nanosom in argon-
skim polnjenjem. Pri nabavi no-

vih oken je z vidika toplotne izo-
lacije najpomembnejši podatek 
faktor toplome prehodnosti. Pri 
kvalitetnih oknih je ta faktor pod 
1,3 vata na kvadrami meter kel-
vin. Vsa ostala okna so energetsko 
potrama. Tudi zaradi slabe zrako-
tesnosti oken lahko izgubimo let-
no med 5-7% energije. Podjetje 
Rosil iz Ljubljane izvaja v^adnjo 
posebnih silikonskih tesnil. Tudi 
cenovno je storitev zanimiva. 350 
SIT na tekoči meter vas bo stala 
storitev, ki zagotavlja zelo dobro 
zrakotesnost. Klasična tesnila, ki 
se lepijo, po določenem času od-
stopijo in ne dosegajo dobre zra-
kotesnosti. S tem postopkom se 
lahko prihrani tudi 10-15 % letne 
porabe energije. 

Tudi država skrbi za spodbujan-
je varčevanja z energijo. Pred 
enim letom je razpisala subvencije 
za nabavo energetsko varčnih 
oken. Razpis je ponovljen tudi le-
tos. Maksimalno 66.000 SIT ne-
povratnih sredstev lahko prejme 
posameznik za zamenjavo oken 
ter maksimalno 30.000 SIT za za-
menjavo "stekel. Vsa nadaljnja na-
vodila za pridobitev subvencij so 
na voljo v energetski pisarni 
Ormož. 

KDAJ BO PLIN V 
SREDIŠČU 

Predavanja se je udeležil tudi 
predsednik KS Središče ob Dravi 
Martin Habjanič in povedal, da 
da jan i nestrpno pričakujejo plin. 
Že pred dvema letoma jim je bilo 
obljubljeno, da se bodo lahko 
začeli greti s plinom, zato je ra-
zumljiva njihova nejevolja. Se po-
sebej pa so prizadeti tisti, ki so si 
že nabavili plinske peči in drugo 
opremo. Sedaj uporabljajo precej 
dražji tekoči plin. Franc Magdič, 
predstavnik Mestnega plinovoda, 
ki mu je v občini Ormož dodelje-
na koncesija za obdobje 30 let, je 
povedal, da je plinifikacijo celotne 
občine nemogoče napovedati. V 
prvi fazi bodo plin pripeljali v 
Središče ob Dravi, kjer so je pro-
ces plinifikacije zavlekel zaradi 
pridobivanja dokumentacije za 
gradbeno dovoljenje, ta pa je sedaj 
končno urejena. Naslednja bo na 
vrsti Velika Nedelja. Nadaljnja 
plinifikacija v občini pa je odvisna 
od interesa posameznih krajevnih 
skupnosti. V krajih, kamor še ni 
pripeljan zemeljski plin, se pravi, 
da še ni plinovodnega omrežja, pa 
lahko že sedaj zagotovijo oskrbo z 
utekočinjenim plinom. Zato tisti, 
ki razmišljajo o obnavljanju in na-
bavi novih peči za kurjavo, lahko 
že sedaj preidejo na plin. Prostor-
sko in cenovno je to še vedno naj-
boljša rešitev, priporočajo v Mest-
nem plinovodu. Po vseh 
izračunih je trenutno zemeljski 
plin najcenejši energent za kurja-
vo, kar je potrdil tudi energetski 
svetovalec Ludvik Hriberšek. 

Majda FridI 

ORMOŽ / TEDEN VSEZIVLJENJSKEGA UČENJA 

Kako do denarja iz tujine 
Prejšnji petek so se zaključile aktivnosti, ki jih je ob tednu vseživl^jenjskega učenja od 18. 
do 22. oktobra tokrat že četrtič pripravila Ljudska univerza Ormož na Kogu, v Ormožu in 
Središču ob Dravi. Predavanj, štud^skih krožkov in pogovorov se je udeležilo okoli 100 
prebivalcev občine Ormož. Največje bilo odraslih, saj je bil letošnji teden v znamenju med-
narodnega leta starejših. 

Namen aktivnosti, ki so potekale po vsej Slove-
niji, je spodbujanje k učenju v vseh starostnih ob-
dobjih. In če si to priznamo ali ne, se nam to v 
smislu pridobivanja novih informacij, znanj in 
osebnostn^a preoblikovanja tudi dogaja. Odrasle 
osebe imajo pogosto odpor do učenja oz. izo-
braževanja, zato ni čudno, da so v obdobjih živl-
jenjske zrelosti rezultati učenje največji, kadar se 
ne zavedamo, da se učimo. Temu so bile prilago-
jene tudi tokratne neformalne izobraževalne obli-
ke, ki so jih v prejšnjem tednu pripravili v Ljud-
ski univerzi Ormož. Poskrbeli pa so tudi za pri-
merne in zaželene \'sebine. V dveh študijskih 
krožkih so se udeleženci pogovarjali o obujanju 
starih običajev na deželi ter o tem, kaj lahko stori-
jo za svoj kraj. Starejši so se usposabljali za zapis 
svljenjskih spominov. Na predstavitev progama 
izdelave programov za pridobitev sredstev iz raz-
vojnih programov Evropske skupnosti in progra-
mov celostnega razvoja vasi in podeželja -
CRPOV^ pa so bili povabljeni predsedniki krajev-

nih skupnosti in različnih društev. V nasprotju z 
drugimi je bil ta namenjen ozki ciljni populaciji. 

Program, ki lahko z znanjem o tem, kako in 
kje poiskati nove vire finančnih sredstev, pri-
pomore marsikateri krajevni skupnosti k razvo-
ju ter društvom k realizaciji no^^ programov, 
se bo pričel 19. novembra. 

Ljudska univerza Ormož je pripravila aktivnos-
ti ob tednu vseživljenjskega učenja tokrat že 
četrto leto. Programi se glede na želje udeležencev 
in aktualno problematiko iz leta v leto spreminja-
jo, nam je povedal direktor Ljudske univerze 
Ormož Emest Vodopivec. Uspešne in odmevne 
teme pa tudi ponovijo. V letošnjem letu so se 
uk\'arjali tudi z vprašanjem obveščanja prebival-
cev občine Ormož o aktivnostih. Zato so v času od 
1. septembra do 20. oktobra razposlali vsem go-
spodinjstvom v ormoški občini informacijsko in 
propagandno gradivo po elektronski pošti. 

Majda FridI 

KUNGOTA/ BLAGOSLOV PRENOVUENE NOTRANJOSTI 
CERKVE SV. KUNIGUNDE 

Uspeh prizadevnih 
domaiinov 
Cerkev sv. Kunigunde v Kungoti pri Ptuju je podružnica žup-
nijske cerkve sv. Martina na Hajdini. O zgodovini in nastanku 
te male cerkvice ni prav dosti znanega, razen da je bila s fre-
skami poslikana že leta 1588. 

Letošnje poletje so se vaščani Kungote s soglasjem gospoda župnika 
Marijana Fesla lotili prenove notranjosti cerkve. Dela, ki so potekala 
vse poletje, so bila končana konec septembra. V nedeljo, 2. oktobra, pa 
so med slovesno mašo prenovljeno notranjost cerkve sv. Kunigunde 
blagoslovili. Slovesnost je vodil kanonik Jože Goličnik. 

Prizadevnost domačinov za urejenost podružnične cerkve je podprla 
tudi občina Kidričevo, ki je plačda asfdtiranje dohoda pred cerkvijo, 
zavezala pa se je tudi pokriti del stroškov obnove s sredstvi iz pro-
računa. Skrb za urejen Božji hram je znamenje kulture, pripadnosti, 
predvsem pa žive vere. Hvala vsem, ki si za to prizadevajo. 

D. Foto studio 2 M 





PODVINCI / SPOMINSKA PLOŠČA PO SILI VOJAKOM 

Kie trohnijo niihove kosti 
pročelju gasilskega doma v Podvincih so v nedeljo, 24. ok-

tobra, slovesno odkrili spominsko ploščo 24 padlim sokra-
janom, ki so bili med drugo svetovno vojno, v letih 1941-45, 
prisilno mobilizirani v nemško vojsko. V imenu pobudnikov 
akcije je nekaj sto udeležencev pozdravil Jože Pihler, po-
dpredsednik domačega gasilskega društva. Slavnostni nago-
vor je imel predsednik ptujsko-ormoškega območnega odbora 
društva slovenskih mobilizirancev Franc Fideršek, spominsko 
ploščo pa sta skupaj odkrila župan mestne občine Miroslav 
tuci in eden od preživelih mobilizirancev iz tega kraja, pobud-
nik akcije Janko Čeh, blagoslovil pa jo je pater Stane Bešter. 

Slavnostni govornik Franc Fi-
deršek je ugotovil, da zaradi za-
molčanja dejstev in enostranskega 
prikazovanja zgodovine po drugi 
svetovni vojni mlajši v glavnem 
niso poznali resnice. In tudi zato 
je vse okoliščine podrobneje 
predstavil. Natančno število na 
silo mobiliziranih slovenskih fan-
tov in mož ni povsem znano, po 
nekaterih podatkih naj bi jih bilo 
od 50 do 55 tisoč ali dobrih 10 
odstotkov vsega prebivalstva. 
Tudi število padlih in izginulih 
Slovencev v nemški vojski ni 
povsem znano, ocenujejo pa, da se 
na domove ni vrnilo od 20 do 25 
odstotkov mobiliziranih. Povojna 
jugoslovanska politika je bila o 
tem zločinu sicer precej glasna, po 
procesu pa so na to pozabili in pri-
silne mobilizirance v nemško 
vojsko začeli obravnavati kot neke 
vrste okupatorjeve sodelavce. To 
naj bi preživeli mobiliziranci 
grenko čutili na svoji koži. V 
Podvincih, kjer naj bi v začetku 
druge svetovne vojne živelo okoli 
600 prebivalcev, je bilo prisilno 
mobiliziranih okoli 60 fantov in 
mož; od tega se jih 24 nikoli ni 
vrnilo. Kdo ve, kje vse trohnijo 
njihove kosti. Po prvih demokra-
tičnih volitvah v Sloveniji so, kot 
je dejal Fideršek, tudi prisilni mo-
biliziranci lažje zadihali in se za-

vedli, da bo možno krivice vsaj 
delno popraviti, če bodo organizi-
rani. Društvo mobiliziranih v 
nemško vojsko je bilo ustanovlje-
no 19. januarja 1991 v Mariboru, 
1. aprila istega leta pa so v Na-
rodnem domu v Ptuju ustanovili 
območni odbor Ptuj-Ormož, ki 
šteje okoli 2000 članov. Žal jih je 
iz leta v leto manj, saj so najmlajši 
še živeči mobiliziranci danes 72-
letni starčki. Čeprav so v svojih 
programskih smernicah zapisali, 
da od republike Slovenije 
pričakujejo, naj takoj predlaga 
Nemčiji, da zagotovi uresničevan-
je pravic, ki gredo vsem mobilizi-
rancem v nemško vojsko po sedaj 
veljavnih predpisih, žal nihče ne 
ve, kdaj in kaj od tega lahko 
pričakujejo. 

Ptujski župan Miroslav Luci je 
z zagrenjenostjo ugotovil, da smo 
od priborjene samostojne države 
in politične demokracije vsi veli-
ko pričakovali, žal pa ob tem 
nihče ni pričakoval, da se bodo 
ideološka nasprotja tako globoko 
zajedla v slovensko družbo in po-
litiko, tudi pri pravicah nasilno 
mobiliziranih. Različni pogledi 
političnih strank, nasprotovanje 
med samimi skupinami žrtev vo-
jnega nasilja in nedosledno spre-
jemanje zakona o žrtvah vojnega 
nasilja in popravi krivic pa so po 

Spomine in grenke izkušnje 
preživelih mobilizirancev je 
obudil Franc Fideršek 

njegovem mnenju upočasnili pro-
ceduro sprejema zakona in ga na-
redile nedoslednega. "Ob tem 
nam mora biti jasno, da dokler ne 
bomo dosledno razčistili razmer 
doma, dokler ne bomo sprejeli za-
kona o skladu za poplačilo vojne 
odškodnine, ne moremo računati 
na odškodnino nemške države. 
Številne mrtve je treba uradno 
razglasiti za mrtve z vpisom v 
matične knjige umrlih in jim pos-
taviti spominska obeležja. In slo-
vesnost v Podvincih je zagotovo 
del teh ciljev." 

Potem ko sta Miroslav Luci in 
Janko Čeh spominsko ploščo 
svečano odkrila, sta k njej položila 
venec Janko Repič in Ivan Krajnc. 
Grenke spomine je zbranim obu-
dilo "pismo sina Kajuhovi mate-
ri", ki ga je prebrala pranečakinja 
Maja. Feliks Bagar je v imenu 
društva upokojencev iz Rogoznice 
poudaril, da naj bo spominska 
plošča večen spomin in opomin, 
vse pa je pozval, da preženemo 
sovraštvo in maščevalnost iz 
naših src. Pater Stane Bešter, ki je 
spominsko ploščo blagoslovil, pa 
je poudaril, da je ta dogodek velik 
in pomemben korak tudi na poti 
do vseslovenske sprave. V kultur-
nem programu je nastopil pevski 
kvintet upokojenskega društva 
Rogoznica. 

M . Ozmec 

Spominsko ploščo z imeni 24 domačinov sta odkrila Janko Čeh 
in župan Miroslav Luci. Foto: M. Ozmec 

DORNAVA/ SREČANJE STAREJSIH OBČANOV 

Priložnost za veselje, pogo-
vor in obujanje spominov 
č lan i društva upokojencev Dornava so v sodelovanju s ta-
mkajšnjo občino v nedeljo pripravili srečanje za vse tiste 
občane, ki so stari nad 70 let. V vaseh Dornava, Mezgovci, Pa-
cinje, Žamenci in Strejaci živi 130 oseb te častitljive starosti. 

Srečanje so začeli z mašo patra 
Franca Meška v farni cerkvi, 
somaševal je domači župnik Jože 
Kramberger, nadaljevali pa v 

vaški kulturni dvorani. Zbrane sta 
nagovorila predsednik društva 
upokojencev Janko Cigula in dor-
navski župan Franc Šegula; ta je 

med drugim starejšim povedal, da 
jih ceni in spoštuje, saj so prav oni 
dali osnovo za življenje mlajših. 

V kulturnem programu so zape-
le ljudske pevke iz Dornave, 
pozneje pa so se poveselili ob 
igranju ljudskega godca Viktorja 
Munda. 

Srečanja se je udeležil tudi 
najstarejši dornavski občan, 96-
letni Alojz Černivec iz Mezgovcev 
ob Pesnici z dve leti mlajšo sopro-
go Gero. V pogovoru, kako je 
potrebno živeti, da doživiš tako 
visoko starost, sta dejala, da nikoli 
ne smeš obupati nad življenjem 
ali pozabiti na humor. Brez tega 
pač ne gre. Za hrano pa sta dejala, 
da je najbolj zdrava tista, ki jo sam 
pridelaš. 

Nedeljsko srečanje je bilo zelo 
živahno in mnogi so izkoristiH 
priložnost za klepet in obujanje 
spominov na minula leta. 

Upokojenci v dornavski občini 
so nasploh zelo aktivni, saj sode-
lujejo v različnih društvih ali pa 
na različne načine pripomorejo za 
pestrejše in kvalitetnejše življenje 
v občini. 

MS 

Na levi najstarejša občana, 94-letna Gera in njen 96-letni mož 
Alojz Černivec iz Mezgovcev pri Pesnici ob zdravici domačega 
župnika Jožeta Krambergerja, predsednika društva Janka Cigu-
la in župana Franca Šegula 

Ha Graienšiaku nova kuhinia 
P o k l i c n a in t e h n i š k a kme-
t i jska šo la Ptuj j e odprla 
prenovl jeno k u h i n j o n a 
š o l s k e m posestvu Gra-
j e n š č a k , kjer izvajajo ve l ik 
del programa za k m e č k e 
gospodinje . N a poses tvu v 
Grajenščaku že l i jo naredi t i 
ve l iko tur i s t i čno kmet i jo , 
ki b o hkrati u č n i center za 
nekatere pok l i ce iz kme-
t i jske s troke, zato v pri-
hodnje že l i jo prenovit i še 
nekatere de le posestva . 

HAJDINA / PRED PRVIM OBČINSKIM PRAZNIKOM 

Za začetek nastop 
pevskih skuuin 

v občini Hajdina bodo 13. no-
vembra (v soboto pred martino-
vim je namreč praznični datum) 
praznovali prvi občinski praz-
nik. Prva prireditev bo 6. novem-
bra, ko bodo ob 18. uri v Domu 
krajanov v Skorbi nastopile 
pevske skupine: Gmajnarice 
KPD Valentina Žumra Hajdoše, 
ljudske pevke iz Skorbe, ljudske 
pevke Hajdina, moški zbor GD 

Hajdose, kot gostje pa pevke 
Prva pomlad iz Kidričevega in 
ljudske pevke iz Grajene. 

Na prvi praznični dan občine 
Hajdina bodo krstili vino občine 
Hajdina in župnije sv. Martina. 
Ob 14. uri se bo pričelo dogajanje 
pred cerkvijo s prinašanjem 
mošta, kulturni program bodo 
pričeli uro pozneje, nagovor župa-
na Radoslava Simoniča pa bo ob 

17. uri. Za kletarja leta so izbrali 
Stanko Glažarja starejšega iz 
Hajdoš. 

V dneh , ko so se v občini Ptuj in 
Hajdini pripravljali na prireditev 
ob 100. obletnici odkritja I. mitre-
ja na Spodnji Hajdini, je izšla tudi 
prva številka glasila nove občine 
Hajdina Hajdinčan. 

M G 

Novo opremljena učilnica - ku-
hinja na Grajenščaku. 

Foto: Nini 

Prenova kuhinje je bila nujno 
potrebna, saj je bila oprema v njej 
že zastarela, sedaj pa so sedaj na-
domestili z najsodobnejšo. Pro-
jekt je v večini financiralo mi-
nistrstvo za šolstvo, delno pa 
sami. 

V kmetijski šoli si prizadevajo, 
da čimprej obnovijo objekte, na 
katerih izvajajo del svojega 
izobraževanja, saj ravno 
izobraževanje, ki je tesno po-
vezano s praktičnim delom, da na-
jvečjo kvaliteto. Tako izvajajo 
praktični pouk tudi pri turniškem 
gradu. 

MIlan Kraint PavlUa 



OD TOD IM TAM 
PTUJ / 80 LET DEI^VSKO-PROSVETNEGA DRUŠTVA SVOBODA 

Od Svt^tode do sviAode 
Prejšnji četrteli so v Narodnem domu slovesno proslavili 80-
letnieo obstoja delavskega prosvetnega društva Svoboda Ptuj, 
znotraj katerega deluje danes več kot 340 članov, ki so razdel-
jeni v 13 sekcij. Populacija kulturnih ustvarjalcev je starostno 
zelo pestra. Ljubiteljsko se z različnimi kulturnimi področji 
ukvarjajo predšolski otroci pa tudi upokojenci. Kulturni pro-
gram, v katerem so se predstavile sekcije s svojo današnjo dej-
avnostjo, je spremljala množica gledalcev, ki je do konca na-
polnila veliko dvorano Narodnega doma. 

Med njimi je bilo veliko se-
danjih in nekdanjih članov Svo-
bode. V ospredju prireditvenega 
prostora so člani likovne sekcije 
pripravili razstavo ter uredili 
sceno za nastopajoče. V progra-
mu so sodelovali mešani pevski 
zbor Društva upokojencev, žen-
ski pevski zbor, folklorna skupi-
na Bolnišnica s pevkami Spo-
minčicami, plesna družina Gea, 
baletni studio ter gledališka sek-
cija z Otom Mesaričem in Ivo 
Krajnc. Program sta povezovala 
Urška Vučak in Ervin Štopfer, 
prav tako člana gledališke sekci-
je. Zbrane sta pred pričetkom 
programa pozdravila predsed-
nik DPD Svoboda Aleksander 
Glatz in in podžupan mestne 
občine Ptuj Mitja Mrgole. 

Kulturni del programa se je 
pričel s prihodom članov fol-
klorne skupine Bolnišnica v 
oblačilih iz 19. stoletja. Kot 
zadnji so nastopili najmlajši 
člani baletnega studia z odlom-
kom iz baleta Hrestač Petra 
Iljiča Čajkovskega. Prireditev so 
zaključili slavnostni govorniki 
Tjaša Mrgole Jukič iz Pokraj-
inskega arhiva Ptuj, ki je prev-
zela organizacijska dela razstave 
Od Svobode do svobode, do-
centka Pedagoške fakultete v 
Mariboru, pobudnica in avtori-
ca razstave dr. Ljubica Šuligoj 
ter predsednik Zveze kulturnih 
društev Slovenije Franček Ru-
dolf. 

Scenarij prireditve, ki je prese-
gla pričakovanja prisotnih, je 
pripravila vodja ptujske izposta-
ve SLKD Nevenka Gerl. Sekci-
je D P D Svoboda Ptuj so pred-
stavile del svoje dejavnosti, tako 
kot poteka danes. 

Po zaključku prireditve so si 
obiskovalci lahko ogledali raz-

stavo dr. Ljubice Šuligoj, ki je 
nastala v soavtorstvu z Aleksan-
drom Glatzem, Vladimirjem 
Knezom iz Knjižnice Ivana 
Potrča Ptuj, Ivanom Lov-

renčičem in Tjašo Mrgole 
Jukič. Pomemben delež pa je 
prispevala tudi velika poznaval-
ka ptujskega gledališča profeso-
rica zgodovine Irena Mavrič iz 
ptujskega Pokrajinskega muze-
ja. Ob razstavi je nastala tudi 
zloženka, v kateri je opisan raz-
voj in delovanje DPD Svoboda 
Ptuj. Tekste zanjo so prispevali 
dr. Ljubica Šuligoj, Ivan Lov-
renčič in Aleksander Glatz. 
Razstavo in zloženko ter vabilo 
je oblikoval Savo Školiber. 

M a j d a FridI 

Razstava ob 80-ietnici Svobode, ki je postavljena v mali dvo-
rani ter na hodniku Narodnega doma, je na ogled do 21. sep-
tembra. Foto: Langerholc 

PTUJ / NOVA RAZSTAVA V 
RESTAVRACIJI RIBIČ 

Pokrajinskijn ivetluni 
motivi Ide Šprah 

v znani ptujski restavraciji Ribič so prejšnji teden odprli že 51. 
likovno razstavo v osmih letih. Tokrat se s pokrajinskimi in 
cvetličnimi motivi predstavlja ljubiteljska slikarka Ida Šprah iz 
Škofje vasi, ki je v mladih letih odraščala na Rodnem Vrhu v Ha-
lozah. Prvo priznanje za likovno ustvarjanje je prejela že v osnov-
ni šoli, kar je bilo za malo šolarko velika spodbuda, da se je njena 
želja po slikanju le še okrepila. 

Razstava Ide Šprah je prodajna in bo na ogled mesec dni. 
MG 

ORMOŽ / OBRTI PRAZGODOVINSKEGA ORMOŽA 

OlvofAeif taistam 
Pdkmiinskega mmeja Ptuj 
Prejšnji petek so v avli občine Ormož odprli razstavo arheologa 
Braneta Lamuta Obrti prazgodovinskega Ormoža. Zbrane je 
nagovorila direktorica Pokrajinskega muzeja Ptuj dr. Marjeta 
Ciglenečki. Sledila je obširna predstavitev razstave za ormoško 
področje zadolženega arheologa Braneta Lamuta. Ker je bil 
župan Vili Trofenik zaradi dolžnosti v državnem zboru odso-
ten, je razstavo v njegovem imenu odprl ravnatelj osnovne šole 
Velika Nedelja Boris Skok. 

V štirih vitrinah in na sprem-
nih panojih so predstavljene 
štiri od številnih obrti, ki so jih 
nekoč poznali v prazgodovin-

skem Ormožu. Keramična vre-
tenca različnih oblik in velikos-
ti pričajo o predenju, keramične 
uteži različnih velikosti in oblik 

so uporabljali za obteževanje 
vertikalnih niti pri tkanju^ sledi-
ta pa predstavitvi moških obrti 
izdelovanja kamnitega orodja in 
orožja ter livarstvo, ki je omo-
gočilo v pozni bronasti dobi 
razcvet ormoške naselbine. Gra-
divo na spremnih panojih pona-
zarja način uporabe in izdelave 
razstavljenih predmetov, pred-
stavljeno pa je tudi primerjalno 
gradivo. 

Didaktična razstava je pri-
ložnost za ormoške osnov-
nošolce in gimnazijce, da spoz-
najo utrinek iz življenja prazgo-
dovinskega Ormoža. Primerna 
je za učence vseh starostnih sku-
pin, saj je obdobje prazgodovine 
del učnih programov malih in 
velikih šolarjev, razstava pa 
tako pripravljena, da veliko 
pove tudi brez strokovnega 
vodstva. Ob primerni predsta-
vitvi razstave učiteljem pa bi 
lahko tudi sami otrokom pred-
stavili čas največjega razcveta 
prazgodovinskega Ormoža. Pri-
ložnost je enkratna tudi za pri-
pravo didaktičnega gradiva, ki 
bi ga lahko uporabili pri pouku 
kasneje, ko razstava več ne bo 
na ogled. Razstavo lahko 
obiščete do 20. novembra. 

M a j d a FridI 
Brane Lamut je predstavil štiri prazgodovinske ormoške 
obrti. Foto: Boris Farlč 

sv. ANDRAŽ / NEDEUSKI REFORMACIJSKI REFERENDUM 

Nova šo/ff, vrtet in dvorana 
V občini Sv. Andraž se bo to nedeljo 950 vol i lnih upravičencev odločalo o prihodnosti 
predšolske vzgoje in osnovnega šolstva ter o uvedbi samoprispevka za gradnjo nove šole , 
telovadnice in vrtca. V občini pričakujajo, da bi - če referendum uspe - v naslednjih pe-
tih le t ih zbrali okoli 25 milijonov tolarjev od potrebnih 300, kolikor naj bi bila vredna 
naložba na področju predšolske vzgoje ter šolstva. D a bi uspel i , se mora za samoprispe-
vek odločit i vsaj 476 občanov. 

Volišča bodo v nedeljo, 3L oktobra, odprta 
med 7. do 19. uro, vse, ki se iz zdravstvenih raz-
logov referenduma ne morejo udeležiti, pa so 
člani volilne komisije obiskali že včeraj, če so ti 
to želeli. Občani lahko svoj glas oddajo tudi po 
pošti, če so do sobote, 23. oktobra, o tem obvest-
ili občinsko volilno komisijo. 

Prvi uradni izidi nedeljskega referenduma 
bodo verjetno znani šele prihodnjo soboto, po-
tem ko bo volilna komisija preštela še glasove, 

prejete po pošti, in za svetnike pripravila 
poročilo o izidu glasovanja. 

V občini bo med 7. in 19. uro za 950 volilnih 
upravičencev odprtih sedem volišč: pri Albinu 
Druzoviču v Drbetincih 47, Janezu Kostanjev-
cu v Gibini 26, Ivanju Hanželju v Novincih 29, 
pri Francu Hergi v Rjavcih 37, Karlu Vršiču v 
SlavŠini 21 ter v prostorih občine Sv. Andraž v 
Vitomarcih 71. 

AK 
SEDEM (NE)POMEMBNIH DNI SEDEM (NE)POMEMBNIH DNI 

Ali Sloveniji razlike v pogledih na 
posamezna zunanjepolitična 
vprašanja koristijo ali škodijo? Od-
govor vsekakor ne more biti enak 
za vse situacije. Lahko bi rekli, da 
"različnost" tudi na zunanjepoli-
tičnem področju odseva demokra-
tičnost in pluralnost. Včasih se 
celo zdi, da se razlik v pogledih 
nekateri preveč bojijo in s tem v 
bistvu zožujejo tudi manevrski 
prostor uradne diplomacije. Diplo-
macija bi morala biti celo zaintere-
sirana, da bi bile vse razlike čim 
bolj zaznavne, ker bi ji to marsik-
daj lajšalo pozicije v mednarodnih 
stikih in preprečevalo zmotne 
občutke pri nekaterih partnerjih, 
da je Slovenija preprost pogaja-
lec, sprejemljiv za vsako rešitev, in 
da je vse skupaj odvisno zgolj od 
(dobre) volje vsakokratnih vlada-
jočih. S tega vidika seveda nimajo 
prav tisti, ki v vsakem opozicij-
skem nasprotovanju posameznim 
zunanjepolitičnim akcijam vlade 
ali izražanju različnih in nasprotu-
jočih si mnenj o slovenski politiki v 
tujini vidijo že kar nekakšno nedo-
pustno ali celo sovražno dejanje. 
Nekaj drugega je, če gre za razlike 
v dnevni diplomatski operativi, ki 
domačim in tujim opazovalcem 
sugerirajo vtis, da gre za neenot-
nost v vladi. 

V tem primeru je odgovor na 
vprašanje, kakšne razlike so še 

normalne, že veliko bolj zapleten. 
Predvsem je pomembno, kdaj se 
kažejo posamezne razlike in kako. 
V vladajoči koaliciji, sestavljeni iz 
programsko različnih strank, je 
normalno, da prihaja do različnih 
pogledov in idej tudi v zvezi z zu-
nanjo politiko. Zato je potrebno 
stalno dogovarjanje in usklajevan-
je ter določanje tistega minimuma 
soglasja, ki predstavlja skupno 
mnenje - uradno stališče. Glede 
tega pri nas zadeve očitno niso 
povsem jasne in razčiščene. Vse-
kakor je vprašljivo, če si zunanji 
minister in premier lahko pri-
voščita "svobodno" razmišljanje, 
ko gre za uradno odzivanje na po-
samezne aktualne dogodke. Ena-
ko velja za posamezne diplomate, 
ki morajo takrat, ko delujejo v ime-
nu države, ki jo zastopajo, nasto-
pati z usklajenimi stališči vlade, ne 
glede na to, kaj si o njih sami mis-
lijo, in ne glede na to, za kakšne 
zunanjepolitične strokovnjake gre. 
V zadnjem času pa smo imeli pri-
mer, ko sta premier in zunanji mi-
nister različno ocenjevala vlogo in 
"nevarnost" političnega vzpona 
Haiderja v sosednji Avstriji. Slo-
venski diplomat (dr. Dimitrij Rupel) 
je kritiziral zunanje ministrstvo in 
vlado zaradi pomanjkljivih zunan-
jepolitičnih stališč in "informacij". 
Pojavili so se razločki med zunanj-
im ministrom (dr. Friecom) in pre-

mierom (dr. Drnovškom) v pogle-
dih na pomen in nevarnosti pakta 
stabilnosti za jugovzhodno Evropo 
za Slovenijo ... 

RAZLIČNO O 
HAIDERJU 

Po nedavnih avstrijskih parla-
mentarnih volitvah, ki so prinesle 
šokantno zmagoslavje za vodjo 
avstrijske svobodnajške stranke 
Jorga Haiderja (drugo mesto med 
vsemi parlamentarnimi stranka-
mi), so bile evropske in svetovne 
uradne ocene v pretežni večini 
skrb zbujajoče in odklonilne. Zelo 
rezervirane so bile tudi pn/e oce-
ne, ki jih je dal v imenu slovenske-
ga zunanjega ministrstva zunanji 
minister dr. Boris Friec. Potem pa 
se je Haiderja v sicer obširnem te-
levizijskem intervjuju o številnih 
notranjepolitičnih in zunanjepoli-
tičnih vprašanjh lotil tudi premier 
dr. Janez Drnovšek. V svojem 
širšem "razmišljanju" o avstrijski 
politični sceni je za "populista" in 
ekstremista Haiderja omenil, da 
zna biti tudi precej "razumen poli-
tik". To pa je bilo že dovolj za kri-
tične glasove v tujem in domačem 
tisku, da se Drnovškova izjava 
"občutno razlikuje od pretežno ne-
gativnih mednarodnih odmevov" 
(Frankfurter Allgemeine Zeitung). 
Drnovškova izjava je bila iztrgana 

iz konteksta. Vendar je bilo to do-
volj, da so komentatorji na veliko 
ugibali, zakaj se je predsednik slo-
venske vlade odločil za takšno "la-
skanje" Haiderju, še zlasti glede 
na to, da je Slovenija vselej prva 
žrtev vsakršnega avstrijskega eks-
tremizma ... Namesto da bi 
Drnovšek sam ali njegov (vladni) 
krog pojasnil bistvo njegovega 
razmišljanja in relativiziral pomen 
izjave o Haiderjevi "razumnosti", je 
zunanji minister dr. FrIec te dni v 
nekem intervjuju kategorično pou-
daril, da sam takšne izjave o Hai-
derju ne bi nikoli dajal. 

Prejšnji teden je Dnevnik zunan-
jemu ministru dr. Friecu omenil 
znane javne pripombe, da je v Slo-
veniji več centrov zunanje politike, 
kar naj ne bi bilo dobro. "Nekaj zu-
nanje politike je v vaši hiši, nekaj je 
pri predsedniku vlade, pa pri pod-
predsedniku vlade in končno še 
pri predsedniku republike. Kdo zu-
nanjo politiko v resnici drži v svojih 
rokah? "je Dnevnikov novinar 
vprašal zunanjega ministra Frieca. 
"Zunanjo politiko določa parla-
ment, predlaga jo vlada in tako na-
prej. Ugotovitve vaše vrste so zelo 
popularne, največkrat pa se pojav-
ljajo v zvezi s problemi, ki niso 
ključnega pomena. O vseh 
ključnih zadevah obstaja v Slove-
niji soglasje, naloga zunanjega mi-
nistrstva pa je, da poskrbi za to so-
glasje - zdaj se bom izrazil zelo 
pragmatično - že zaradi lastne 
'varnosti'," je odgovoril zunanji mi-
nister. Dnevnikov novinar je tudi 
dejal, da zunanjega ministra dr. 

Frieca kritizirajo, da je preveč ne-
odločen, da vse preveč popušča 
drugim in sledi tistemu, kar bo na-
redil predsednik vlade. Pobuda 
naj bi bila na premierovi in ne na 
ministrovi strani. Dr. FrIec ima gle-
de tega drugačno mnenje: 
"Takšnim kritikom moram odgovo-
riti. Poglejte nemško, francosko in 
še kakšno vlado ter povejte, kasna 
je relacija med zunanjim mini-
strom in predsednikom vlade. 
Ugotovili bodo, da se stališča 
predsednikov vlad ne razlikujejo 
od stališč zunanjih ministrov, ja-
sno pa je, da ima beseda pred-
sednika vlade večjo težo od bese-
de zunanjega ministra, ki je le 
eden od članov vlade ..." 

BREZ "ZUNANJE 
POLITIKE"? 

o "nejasni" slovenski zunanji po-
litiki je pred nedavnim v Dnevniku 
pisal slovenski veleposlanik v ZDA 
in nekdanji slovenski zunanji mi-
nister dr. Dimitrij Rupel. "Vodilno 
geslo slovenske zunanje politike 
bi moralo biti, da Slovenija sploh 
ima zunanjo politiko, kar pomeni, 
da želi biti aktivna v mednarodni 
skupnosti zaradi svojih in tujih in-
teresov ... O tem, kateri slovenski 
proizvodi (ideje, koncepti, vizije, 
politike ...) naj bi bili zanimivi za 
druge države, v Sloveniji danes še 
ni pravega soglasja ... Veliko raz-
pravljamo o tem, kako se izogniti 
vrnitvi na Balkan. Zelo energično 
upamo, da bomo uspeli postati 
člani EU in NATA, vendar bi se 

radi izognili nekaterim pravilom, ki 
veljajo v teh organizacijah. Včasih 
nastaja vtis, kot da imamo tah za-
hodnih organizacij nekatere važne 
rezerve ... Slovenska diplomacija 
potrebuje v teh časih več zaneslji-
vih informacij in bistrih ocen, veli-
ko dejavnosti in pobud /.../, ven-
dar tudi umirjenosti. Minister ali 
vlada, ki nenehno živita v strahu, 
da jima bodo očitali izdajo nacio-
nalnih interesov, drsenje na Bal-
kan /.../, ne moreta dobro delova-
ti!" Dr. Rupel tudi meni, da sloven-
ska diplomatska mreža od donna 
ne dobiva ustreznih naročil in na-
vodil, da na svoja poizvedovanja iz 
Ljubljane ne dobiva ustreznih, od-
govorov. 'Vtis imam, da je nni-
nistrstvo za zunanje zadeve posta-
lo ozko grlo sistema. 'Centrala' ne 
dohiteva svojih 'izpostav'. Zaradi 
nejasne (ne dovol j artikularne) zu-
nanje politike države v Ljubljani di-
plomacija težko opravlja svoje na-
loge v tujini." 

Zunanji minister dr. FrIec so-
glaša z mnenjem, da bi Ruplovo 
pisanje lahko označili kot kritiKO 
aktualnega zunanjega ministra s 
strani nekdanjega zunanjega mini-
stra. "Metoda, ki jo je uporabil d̂  
Rupel, v diplomacijah ni običajni' 
je pa značilna za njegovo publicis' 
tično držo. Gotovo je o stanju slo-
venske diplomacije povedati ma'̂ ' 
sikaj kritičnega, kljub temu pa nje-
govi očitki ne držijo," pravi zunani' 
minister dr. FrIec. 

Jak Koprive 



PTUJ 

Sreianie ptujskih sodnikov 
"IVliniio je 150 od izida cesarske odredbe o uredit\i sodišč na 
štajerskem. 4. člen te odredbe je določal ustanovitev Okrajne-
ga sodišča prve stopnje za okraj Ptuj in Rogatec, ki je spadal 
pod Deželno sodišče v Celju. Ptujsko okrajno sodišče je dobilo 
sedež v sedanji sodni stavbi, kjer je danes sedež okrožnega 
sodišča. Zadnje ure tega tisočletja so idealen čas za srečanje 
vseh generacij ptujskih delivcev pravice," so uvodoma zapisali 
trije znani ptujski sodniki Božena Čačkovič, Adela Bombek in 
Rudi Ringbauer v povabilo na prvo srečanje sodnikov, ki so v 
tem tisočletju delili ali še delijo pravico na ptujski sodniji. 

Prijetno je bilo videti njihove 
vesele obraze, ko so se, nekateri 
šele po mnogih letih, minulo so-
boto, 23. oktobra, v čudovitem je-
senskem vremenu spet srečali na 
Okrožnem sodišču v Ptuju. Orga-
nizatorji so bili predvsem veseli, 
da se je srečanja, ki je poleg obu-
janja spominov bilo namenjeno 
tudi izmenjavi izkušenj na po-
dročju sodstva, od 36 vabljenih 
udeležilo kar 27 nekdanjih in se-
danjih sodnikov. Prišli so: Mirko 
Kostanjevec (prvi predsednik 

ptujskega sodišča po vojni), Vla-
dimir Ban (sodnik in nekdanji 
večletni predsednik sodišča), 
Kostja Jankovič, Božidar Pajenk, 
Sonja Kukovec, Rudi Ringbauer, 
Jože Friedl (državni tožilec RS), 
Gvidon Šalamon, Doroteja Vez-
jak, Franc Stiplovšek, Adela Bom-
bek, Angela Terbuc, prof. dr. Mi-
roslava Geč Korošec (ustavna sod-
nica Republike Slovenije), Marija 
Škovrlj, ^ r j a n Irgl, Sonja Erlač, 
Božena Čačkovič, I^ jze Cič, Mi-
lena Vajda, Andrej Žmavc (sedan-

ji predsednik Okrožnega sodišča 
na Ptuju), Barbara Debevc, Breda 
Cerar, Irena Mohorko-Hernja, 
Petra Umek, Dominika Veigl, 
Beno Janžekovič (sedaj ni pred-
stojnik Okrajnega sodišča na Ptu-
ju) in Benjamin Auer. 

Zbrane je v imenu pobudnikov 
srečanja pozdravila Božena 
Čačkovič in jim zaželela prijetne 
trenutke ob obujanju spominov. 
Dobrodošlici se je pridružil pred-
sjednik Okrožnega sodišča Andrej 
Žmavc in med drugim povedal, 
da je bila leta 1995 sodna zgradba 
okrožnega sodišča temeljito ob-
novljena, aprila letos pa so 
svečano odprli nove prostore 
Okrajnega sodišča na Ptuju tik ob 
stari sodniški stavbi na Vodnikovi 
2. Prizadevajo si, da bi tudi za po-
trebe Okrajnega sodišča v 
Ormožu zagotovili boljše delovne 
pogoje oziroma nove prostore. Na 
Olaožnem sodišču v R u j u je se-
daj zaposlenih 7 sodnikov, 
vključno s predsednikom, in 26 

drugih administrativno-
tehničnih delavcev. V minulem 
letu 1998 so rešili 3021 zadev, tre-
nutno pa imajo nerešenih 169i6 za-
dev. 

Na Okrajnem sodišču na Ptuju 
pa je zaposlenih 8 sodnikov in 25 
administrativno-tehničnih delav-
cev, v letu 1998 so rešili 18.945 za-
dev od pripadlih 23.592, trenutno 
pa je nerešenih še 25.187 zadev. 
Ob tem je treba poudariti, da je 
število nerešenih zadev prvič 
začelo zmanjševati. Na Okrajnem 
sodišču v Ormožu pa sta zaposle-

^^ 7 ^ d n i k a in 11 drugih dclav-
so rešili 6701 za-

dev od p r i p e l i ^enutno 
pa )ih ima)o nerešenih 5424. 

Prvo srečanje sodnikov na Ptuju 
so z izredno bogatim kulturnim 
prispevkom obogatili pretežno 
mladi glasbeniki godalnega orke-
stra glasbene šole Karola Pahorja 
iz Ptuja pod vodstvom prof. Mete 
Gregi Trop, ki vodi orkester že 15 
let. Uvodoma smo slišali odlično 
izvedbo dveh stavkov Tartinijeve 
simfonije, prijetno pa so presene-
tili s slovensko krstno izvedbo 
simfonije češkega skladatelja Jana 
Zacha, koncertni program pa so 
zaokrožili s skladbo Ch.W. Gliic-
ka in dvema skladbama Tomaža 
Habeta, ki sta nastali po ljudskih 
motivih. Sodniške kolege je pri-
jetno presenetil tudi sodnik Jože 

Čič, ki je kot tw»umorni član go-
da ln^a orkestra posRiw ^^ ye2-
no besedo. 

Nekdanji in sedanji delivci pra-
vice ^ zatem skupaj ogledali 
sodobne in iepu Mrgjene prostore 
Okrožnega in novega Okrajnega 
sodišča ter ob tem prisluhnili 
pričakovanjem in željam sedanje 
generacije sodnikov. Svoje bogate 
spomine na dneve sodnikovanja 
na Ptuju pa so obujali tudi po 
skupnem kosilu v restavraciji 
Ribič. 

Po odmevih udeležencev sodeč, 
je bilo prvo srečanje nekdanjih in 
sedanjih sodnikov na Ptuju prijet-
no doživetje, organizatorje pa ve-
seli tudi, ker je bilo na dostojnem 
nivoju. Torej je resnično uspelo. 

M. Ozmec 

Zbornik za slovensko 
arhivsko teorifo in prakso 
v prostorih ptujskega Zgodovinskega arhiva so 21. oktobra 
predstavili zbornik o profesoiju Antonu Klasincu, klasičnem 
filologu in zgodovinaiju, utemeljitelju dejavnosti Zgodovinske-
ga arhiva Ptuj in Pokrajinskega arhiva v Mariboru. 

Kot je na predstavitvi povedal v 
imenu uredniškega odbora Ivan 
Lovrenčič, direktor Zgodovin-
skega arhiva Ptuj, ki je skupaj s 
Pokrajinskim arhivom Maribor 
izdal in založil zbornik, ta ni na-
menjen slavospevu posameznika, 
temveč z njim želijo prikazati iz-
hodišča in rezultate arhivskega 
strokovnega in znanstveno razi-
skovalnega dela prof. Antona Kla-
sinca. S članki opozarjajo na 
dosežke in smeri razvoja sloven-
ske arhivske teorije in prakse. Po-
leg biografije in blibliografije 

prof. Antona Klasinca so v zbor-
niku objavljeni tudi spominski 
zapisi njegovih sodobnikov in 
učencev. Zbornik naj bi spodbud-
no vplival na zavest o pomemb-
nosti raziskovanja preteMosti slo-
venske arhivske teorije in prakse. 
Lani je preteklo 90 let od rojstva 
prof. Antona Klasinca, nestorja 
ptujske in slovenske arhivistike, 
letnico 1998 pa nosi tudi izdaja 
zbornika o njem. Kljub njegovi 
zajetnosti avtorji ugotavljajo, da 
jim ni uspelo izpostaviti in obde-
lati še marsičesa, kar je povezano z 

Antonom Klasincem in stroko. 
Zbornik o njem je izšel skoraj 
sočasno ob dnevu arhivov; spo-
minski dan je 20. oktober, dan, 
kot je na predstavitvi zbornika 
povedal direktor Pokrajinskega 
arhiva Maribor dr. Miroslav No-
vak, ko se arhivarji spomnijo, da 
so vendarle zavezani pisni 
dediščini, zanjo ustvarjajo, aktiv-
ni pa morajo biti predvsem zaradi 
prihodnosti. 

Zbornik o profesorju Antonu 
Klasincu izpoveduje njegovo veli-
ko ljubezen do stroke. Dan kasne-
je so ga predstavili tudi v Pokraj-
inskem arhivu Maribor, dogodek 
pa združili s trgatvijo v arhivskem 
vinogradu. 

MG 

OD TOD IN nUN 
KIDRIČEVO m V soboto komemoradia 

v občini Kidričevo se bodo spominu na vse 
mrtve poklonili na osrednji občinski komemorativ-
ni svečanosti, ki bo to soboto, 30. oktobra, ob 10. 
uri ob kapeli na staren^! vojaškenn pokopališču. Po 
spominskem nagovoru župana Alojza Špraha 
bodo kulturni program pripravili člani kultunega 
društva Lovrenc in moški pevski zbor Tal uma pod 
vodstvom Ladislava Pulka. 

-CM 

BENEDIKT • S se/e obiinskega sveta 
Benediški svetniki so se včeraj sestali desetič le-

tos, kot ponavadi pa tudi tokrat obravnavali deset 
točk obsegajoči dnevni red: razprava in sprejetje 
odlokov o komunalnem prispevku, pomožnih ob-
jektih, o povprečni gradbeni ceni in povprečnih 
stroških komunalnega urejanja stavbnih zemljišč 
ter vrednosti nezazidanega stavbnega zemljiša in 
predlog odloka gospodarskih javnih služb. Sezna-
nili so se s programom priprave zazidalnega 
načrta stanovanjsko-poslovnega kompleksa Be-
nedikt I ter sklepali o pripravi dokumentacije za iz-
vedbo investicij na področju osnovne šole in 
predšolske vzgoje, o imenovanju predstavnikov 
občine v svet osnovne šole, o ponovnem razpisu 
prodaje teniškega igrišča ter o postavitvi avtobu-
sne čakalnice v Ihovi. 

AK 

KIDRIČEVO m 
ilstanavlialo turistiino društvo 
v Kidričevem se je že nekaj časa govorilo o nuj-

nosti ustanovitve turističnega društva, in kot kaže, 
se bo številnim zanesenjakom na področju turiz-
ma želja uresničila. Pripravili so namreč ustanovni 
občni zbor turističnega društva občine Kidričevo, 
ki bo v petek, 29. oktobra, ob 19. uri v gostilni Pri 
lipi v Lovrencu na Dravskem polju. Po ustanovitvi 
"društva naj bi izvolili njegovo vodstvo in sprejeli 
programske usmeritve. 

-OM 

UMARKOVA • 
^spodarstveniki o težavah 
v hotelu Črni les pri Lenartu se bodo jutri zvečer 

[̂ a pobudo župana Ivana Vogrina in predsednika 
'®narške obnnočne obrtne zbornice Jožeta Petro-
viča sestali lenarški gospodarstveniki. V pogovo-

ru, namenjenem trenutnim gospodarskim 
težavam občine, bodo razpravljavci govorili o 
možnostih lažjega razvoja in poslovanju gospo-
darskih organizacij, župan pa naj bi v nadaljevanju 
podal še svojo vizijo razvoja občine Lenart. 

AK 

MAKOLE m Sestali so se lova 
v lovskem domu v Makolah so se prejšnji torek 

sestali predstavniki gojitvenih komisij ptujske, celj-
ske in mariborske lovske zveze, sestanek pa na-
menili predvsem problematiki divjadi na Boču. 
Lovci ugotavljajo, da se zaradi povečanega obiska 
turistov, gozdarjev in planincev čedalje več divjadi 
seli proti Donački gori, zlasti pa je to opazno pri 
muflonih. Opaženih je bilo tudi več tropov gam-
sov, na območju lovske družine Rogaška Slatina 
pa divji prašiči že povzročajo škodo. Lovci vseh 
treh zvez so se prav zato dogovorili, da pripravijo 
nov pravilnik gojitve muflonov in divjih prašičev, 
obravnavali pa so tudi predvidene ukrepe boja 
proti steklini. Od 15. oktobra do predvidoma 15. 
novembra bodo lovci po vsej Sloveniji opravili t.i. 
oralno imunizacijo lisic proti steklini. 

AK 

DORNAVA m Lukarski likif 
Člani turistično.etnografskega društva Lukari so 

v soboto pripravili družabno srečanje ali lukarski li-
kif za vse gospodinje in druge, ki so pomagali pri-
praviti kulinarično razstavo ali kako drugače pris-
pevali za njihovo osrednjo avgustovsko prireditev 
- Lukarski praznik. Tudi letos je ta prireditev bila 
zelo skrbno pripravljena in dobro obiskana. Pri 
tem pa so pomagali tako člani društva kot drugi 
krajani s svojimi idejami in prostovoljnim delom. V 
ponedeljek pa so uredili cvetlične grede in jih po-
sadili z mačehami. 

MS 

PTUJ • Koranti se že pripravljajo 
čeprav smo šele sredi jeseni, se ptujska skupina 

korantov Poetovio že vneto pripravlja na kurento-
vanje leta 2000. V okviru priprav bodo to soboto, 
23. oktobra, pripravili srečanje sodelavcev, dona-
torjev in sponzorjev z območja Dolenjske, 
Koroške, Štajerske in Avstrije. Zbrali se bodo ob 
12. uri pri gostišču Toneta Svenška na Bregu, si 
ogledali Dominkovo domačijo v Gorišnici, jesen-
sko srečanje pa bodo nadaljevali v Taverni pri 
Ormožu. Med drugim se bodo dogovorili o na-
daljnjem sodelovanju v okviru kurentovanja pri-
hodnje leto. 

-OM 

Nekdanji in sedanji sodniki, zbrani pred zgradbo pravice na Ptuju 



^DTOD m t ANI 

PORTOROŽ / PESEM ZBOROV NI^-^jiaREJSIH MEST 

Hasfopait>i'pnprovUi prliefen veter 
v portor»^Kein avditoriju je v organizac^i Zveze kulturnih 
druStev Piran v četrtek, 21. oktobra, potekalo tradicionalno 
srečanje pevskih zborov skupnosti najstarejših slovenskih 
mest. Iz občine Piran so v koncertnem programu tokrat nasto-
pili mladinski pihalni orkester glasbene šole Piran pod vodst-
vom Benjamina Makovca in ženski pevski zbor Lucija iz Por-
toroža pod vodstvom Nadje Bažec, iz občine ŠkoQa Loka 
mešani pevski zbor Lubnik pod vodstvom Tomaža Tozona, iz 
mestne občine Ptuj pa komorni moški zbor, ki ga vodi Franc 
Lačen. 

Skupaj je v portoroškem avdito-
riju nastopilo kar okoli 130 pev-
cev in glabenikov, koncertnega 
večera pa so se udeležili tudi 
županja občine Piran Vojka Štu-
lar, župan Škofje Loke Igor 
Draksler ter podžupan mestne 
občine Ptuj Ervin Hoj ker. Po 
uvodni glasbeni točki kvarteta 
klarinetistov glasbene šole Piran 
pod vodstvom Roberta Staniča, je 
prijazno besedo dobrodošlice pev-
cem iz treh najstarejših sloven-
skih mest in žal maloštevilnemu 
občinstvu zaželela županja občine 

Piran prof. Vojka Štular. Med 
drugim je povedala, da s to veliko 
pevsko prireditvijo končujejo 
sklop prireditev v počastitev 
občinskega praznika. 

Občinstvu v avditoriju se je prvi 
predstavil ženski pevski zbor Lu-
cija iz Pirana, ki je bil ustanovljen 
pred 11 leti in deluje pod okriljem 
KUD Karola Pahorja iz Pirana. V 
zadnjem času so doživeli veliko 
sprememb, po nenadni smrti 
prejšnje dirigentke pa jih sedaj 
vodi Nadja Bažec. Drugi so se 
predstavili pevci komorn^a 

moškega zbora iz Ptuja pod vodst-
vom Franca Lačna, tretji pa 
najštevilčnejši, kar 60-članski 
mešani pevski zbor Lubnik iz 
Škofje Loke pod dirigentskim 
vodstvom Tomaža Tozona. V 20 
letih obstoja je imel zbor več kot 
200 koncertov doma in po svetu. 
V njem prepevajo pevke in pevci 
iz Selške in Poljanske doline, 
Tržiča, Ljubljane, Domžal in Lo-
gatca ter celo iz Gabrovke na Do-
lenjskem. 

Po krajšem odmoru je zaigral 
mladinski pihalni orkester iz Pi-
rana, ki ga vodi Benjamin Mako-
vec. Slednji je dirigiral tudi vsem 
trem združenim pevskim zborom, 
ki so ob spremljavi mladinskega 
pihalnega orkestra zapeli primor-
sko ljudsko Kantaj Nineta v 
Kumrovi priredbi, mogočno pa 
sta zazveneli Verdijev zbor 
sužnjev iz opere Nabucco ter 
Ipavčeva pesem Domovini, kjer 
sta solo prepevala pevca komorne-
ga zbora Gianfranco Zelenko in 
Feliks Polanec. 

M. Ozmec 

Štirje dirigenti iz treh najstarejših mest: od leve Benjamin 
Makovec, Nadja Bažec, Franc Lačen in Tomaž Tozon. 

Foto: M. Ozmec 

V nedeljo smo se Ptujčani pos-
lovili od uglednega in marljivega 
upokojenega bančnega 
uslužbenca Lipeta Izlakarja. 
Ptujski planinci smo ga poznali 
od ustanovitve društva pred šti-
ridesetimi leti, saj je s svojim 
razmišljanjem in zdravim 
načinom življenja predstavljal 
primer umirjenega, dostojanst-
venega in zglednega človeka. 

Veliko let je bil član upravnega 
odbora, dokler pa je bil še pri 
močeh, se je kot član nadzornega 
odbora vestno udeleževal sej in s 
svojim znanjem veliko pripomo-

gel k ustreznim rešitvam. Starejši 
Ptujčani se ga spominjajo kot 
zglednega vodnika planinskih iz-
letov, na katerih so prepotovali in 
prehodili veliko skrivnih, pa tudi 
znanih kotičkov naše domovine. 
Na 98 izletih, kolikor smo jih za-
beležili v društvu, so bili planinci 
zadovoljni in za veliko spoznanj 
bogatejši. 

Za svoje delo v planinski organi-
zaciji je prejel dmštvena priznan-
ja in priznanja Planinske zveze 
Slovenije, med nami- pa bo ostal 
zapisan kot lik pravega požrtvo-
valnega in nesebičnega človeka, ki 

je vreden posnemanja. Dolgo b( 
ostala vrzel med nami, težko jo" 
bomo nadomestili. Hvaležni sing' 
mu vsi, ki nas je s svojim znanjem' 
in izkušnjami vabil v planinske" 
vrste in nas navdušil za plemenito'̂  
uživanje naravnih lepot, za varen' 
in preudaren korak tudi na vsak.i 
danjih poteh. Njegovi sprehodi so 
vsakogar izmed nas opominjali' 
da je treba vsak dan kaj storitf 
zase. Ni treba iti daleč, zanimiv 
svet se ti lahko odpre tudi pred 
domačim pragom. Hvaležni smo" 
mu zavse, kar nam je dal. 

Ptujski planitK^ 

PTUJ / TISKOVNA KONFERENCA DRUŠTVA DIABETIKOV 

Sladkorna bolezen - ivesfa prijateliko 
V ponedeljek dopoldne je bila v jedilnici bol-

nišnice Ptuj tiskovna konferenca na temo Slad-
korna bolezen in njene posledice. Vodila jo je 
predsednica ptujskega društva diabetikov Marija 
Velikonja. Na kratko je predstavila zgodovino 

društva in povedala, s kakšnimi dejavnostmi se 
ukvarja danes. S podrobnim opisom bolezni je na-
daljevala dr. Marta Simonič in poudarila, da je 
diabetik sam sebi prvi zdravnik, saj če ne pazi nâ  
pravilno prehrano in gibanje, mu tudi vse metode' 
zdravljenja ne pomagajo kaj dosti. 

Sladkorna bolezen je posledica pomanjkanja oz. 
slabega delovanja insulina v krvi. Znaki sladkorne' 
bolezni so žeja, pogosto uriniranje, zaspanost, utru-' 
jenost, težave z vidom, glivična obolenja ... Dr, 
Tončka Trop je dodala, da gre za dva tipa bolezni; 
pri prvem gre za pomanjkanje insulina in ga je treba 
nadomeščati ves čas od začetka bolezni, ki se pojavi 
že v mladosti. Drugi tip se pojavi pri starejših ljudeh 
s povečano telesno težo, lahko pa je tudi genetsko po-
gojen. Bolezen se lajša s tabletami in dieto, ki je pri-
lagojena vsakemu posamezniku. 

Konferenco je zaključila Marija Meško, ki se z bo-
leznijo bori že od svojega 13. leta. Kljub pogostim 
obiskom zdravilišč in specializiranih zdravnikov se 
njeno zdravstveno stanje poslabšuje, trenutno čaka' 
na presaditev ledvice in trebušne slinavke, vendar še" 
vedno ostaja optimistična in zdravniki pravijo, da' 
ima veliko potencialov za okrevanje. 

Eva Vičar, Ozren Blanuša 

MARKOVCI / V SOLI OB TEDNU OTROK 

Igraie za druge otroke 
Učenke in učenci OŠ Markovci so se tedna otrok spomnili na poseben način: na 

pobudo mentorice Šolske skupnosti Irene Furek so od 4. do 10. oktobra v šolo pri-
našali igrače za otroke, ki jih nimajo. Na ta način so zbrali dvajset škatel igrač in 
jih nato s pomočjo trgovine Pikapolonica predali otrokom v zavodu Domava in 
dijaškem domu Ptuj, del pa so jih namenili otrokom Vame hiše Mariboru. 

V dobrodelno akcijo so se vključili vsi učenci in delavci šole. Z velikim navdušen-
jem so v šolo prinašali različne plišaste igrače, punčke, sestavljanke, barvice, avtomo-
bilčka kocke. Nekateri otroci so v želji, da bi pomagali otrokom, ki igrač nimajo, pri-
našali vse svoje. Na prigovarjanje učiteljic so svoje najljubše igrače vendarle odnesli 
domov. 

Sodelujoči v akciji so s tovrstno pomočjo pokazali solidarnost, moralno podporo in 
pomoč otrokom, katerih otroštvo je zaznamovano s težkimi trenutki. 

Janja Hunjet 
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PORTOROŽ / USPEH GOSTINCEV TERM NA 46. GOSTINSKO-TURISTIČNEM ZBORU 

Zlaia plaketa za restavratilo Ribli 
Kljub temu da je ptujsko gostinstvo v krizi, je v tistem delu, ki 
še ostaja, opazna skrb za kvaliteto storitev na vseh ravneh. 
Tako je priznanje in zlato plaketo na nedavnem 46. gostinsko-
turističnem zboru v Portorožu prejela restavracija Ribič 
ptujskih Term za svojevrsten zgodovinski ambient in odlično 
kulinariko ter Angelca Černenšek, vodja te restavracije, za 
odlično poznavanje slovenskih vin. Med štirinajstimi tekmoval-
ci je bila edina ženska predstavnica in je prejela srebrno priz-
nanje. Tekmovanje je organizirala vinska sekcija pri GZ Slove-

Združenje za turizem in gos-
tinstvo pri GZ Slovenije je v 
obrazložitvi med drugim zapisalo, 
da si kolektiv restavracije Ribič 

vztrajno prizadeva pri ohranjanju 
kakovosti svoje specifične 
ponudbe, zlasti ribjih jedi, ki se 
tako lepo ujemajo s prijetnim am-

bientom v starem mestnem jedru 
najstarejšega slovenskega mesta 
Ptuja tik ob reki Dravi. Kot se za 
vinorodno območje spodobi, po-
nuja restavracija tudi pester in bo-
gat izbor vin znamenite ptujske 
kleti in drugih vinorodnih 
območij Slovenije. Za dodatno 
prijetno popestritev kuhnaričnih 
dobrot kolektiv restavracije nudi 
stalno postavitev zakladov 
antične Poetovione, kulturne 
večere in občasne slikarske razsta-
ve. 

Kot je povedala direktorica 
Term Slavka Gojčič, v okviru ka-

terih posluje restavracija Ribič od 
letošnjega januarja, so na priznan-
je zelo ponosni, pozna se, da vla-
gajo velike napore v izboljšanje 
kakovosti ponudbe na vseh 
področjih gostinstva v okviru 
hčerinskega podjetja Term KK 
Ptuj, ki ga vodi Janko Krajnc. V 
novih okvirih je tako nastal zame-
tek bodočega največjega ptujskega 
gostinskega podjetja, ki bo tudi 
svojevrstna baza kadrov na novi 
hotel, ki naj bi ga zgradili v okviru 
nove termalne riviere. 

Angelca Černenšek, vodja res-
tavracije Ribič, je priznanje s 
srebrno medaljo v poznavanju slo-
venskih osvojila v hudi konku-
renci tekmovalcev, predvsem s 
Primorskega. Priznanje ji pomeni 
veliko tudi zato, ker je bila edina 
tekmovalka z območja severov-
zhodne Slovenije in edina Sloven-
ka nasploh, hkrati pa ji je spodbu-
da za še večja prizadevanja na tem 
področju, da bi nekoč dobila tudi 
zlato medaljo. Angelca je v gos-
tinstvu zaposlena že 24 let, od leta 
1975. Vina so ji bila vedno pri 
srcu, morda tudi zato ker prihaja z 
vinorodnega območja Haloz. Kot 
vinska svetovalka ne more imeti 

'svojega' vina, njena vloga je 
predvsem v tem, da gostom k iz-
brani hrani svetuje primerno 
vino, vedno pa moraš znati tudi 
prisluhniti gostu, ker ima tudi on 
svoje želje in zahteve. Zato pri 
svojem delu ne smeš biti vsiljiv, 

lahko le priporočaš in to tako, da 
je doseženo sozvočje med hrano in 
vino, saj se hrana in vino družita. 

Tečaj za vinsko svetovalko je 
Angelca opravila v Mariboru. 

MG 

A n g e l c a Č e r n e n š e k , vod ja res tavrac i je Ribič , z z la-
t i m p r i z n a n j e m z a res tavrac i jo in s r e b r n i m priz-
n a n j e m , ki g a je pre je la v hudi k o n k u r e n c i z 
m o š k i m i v p o z n a v a n j u s lovensk ih vjn. 

Foto: Č r t o m i r G o z n i k 

PTUJ / GOSTINSTVO V TEJ IN PRIHODNJI SEZONI 

Nekateri ladovoljni, veiina ne 
Poletna turistična sezona se 
je končala, večina ptujskih 
gostilničarjev že dela grobe fi-
nančne zaključke in razmišlja 
o nadaljnji ponudbi in novite-
tah, ki jih namerava uvesti v 
tem in prihajajočem letu. Z 
dosedanjim dobičkom v celoti 
ni zadovoljen nihče, vendar 
sta po besedah lastnikov svo-
j im ciljem najbližje prišla 
Gostišče pri Tonetu in hotel 
Mitra. 

Gostišče pri Tonetu na Bregu 
je s svojo ponudbo klasične 
domače hrane kljub oddaljenosti 
od centra mesta skoraj vedno pol-
no domačih in tujih gostov. Svojo 
ponudbo prilagaja letnim časom 
in raznim priložnostim (martino-
vanje, pust ...), v prihodnje imajo 
namen urediti vrt in prenoviti sa-
nitarije, če bo možen odkup ob-
jekta, pa mislijo v ponudbo 

vključiti tudi možnost prenočitve. 
Po besedah lastnika hotela Mit-

ra se za obisk Ptuja in prenočitve 
gostov ni bati, glavna težava jih je 
v mestu obdržati. Z rezultati leto-

šnje sezone, ki je dosegla vrhunec 
v septembru, je zadovoljen, v pri-
hodnje pripravlja promocijo Ptuja 
po Sloveniji in sosednjih državah. 
Za silvestrovo bo za goste hotela 
dobro poskrbljeno, prav tako na-
merava poskrbeti tudi za dobro 
vzdušje pred hotelom. Hotelska 
kavarna bo tudi za zunanje goste 
odprta vso noč. 

Večina gostišč v centru mesta 
ima težave z ureditvijo parkirnih 
prostorov. Pred hotelom Poeto-
vio so praktično vso sezono pre-
navljali cesto in je bil dostop do 
njega zelo otežen, za nameček pa 
so dela zaključili še s postavitvijo 
plave cone točno pred objektom. 
Vodstvo hotela slabe rezultate 
sezone skuša izboljšati z uvedbo 
mehiške kuhinje in njej primerno 
urejenim ambientom. Program 
pripravljajo tudi za silvestrovo, 
vendar so potrebne predčasne 
rezervacije. 

Proti uvedbi plave cone v njiho-
vi okolici pa ne bi imelo nič gos-
tišče Amadeus, saj njihov parkir-
ni prostor stalno zavzemajo dela-
vci, zaposleni v okoliških objek-
tih, zaradi česar jim je promet vid-
no upadel. Čimveč gostov posku-
šajo pritegniti s sobotnimi druža-
bnimi večeri ob živi glasbi in pri-
hajajočimi dnevi babičine kuhinje. 

Zmanjšano število ^ gostov 
opažata tudi gostišče Šegula in 
pizzeria MarČelo; vzrok je 
predvsem oddaljenost in konku-
renca v centru mesta. 

Vsi gostilničarji se strinjajo, da 
bi lahko ptujski turističnoinfor-
mativni center in sama občina 
Ptuj naredila kaj več za reklami-
ranje njihove dejavnosti in jim 
tako pomagala priti do boljših re-
zultatov. 

Eva Vičar, Ozren Blanuša 

V Ptu ju je ve l iko pr i jetnih loka lov , g n e č e p a o b 
n a š e m o b i s k u ni bilo p rave ... F o t o : O z r e n B l a n u š a 

Pred h o t e l o m Poetov lo s o začr ta l i m o d r o c o n o 



TORNIŠČEy SREČANJE NEKDANJIH SOŠOLCEV 
KMETIJSKE SOLE 

Ob grašiini priletnih spominov 
30 let po koncu šolanja je doba, ko dozoriš in se bližaš abraha-
mu. To so ugotovili tudi zbrani pri zapuščenem in propada-
jočem gradu Turnišče, kjer so se srečali nakdanji absolventi 
Kmetijske šole in ob prihodu nemo opazovali zapuščeno "raz-
valino" svoje mladosti. 

Spogledovali so se in ugibali, 
kdo je kdo, saj se večina ni videla 
30 let. Od sedemnajstih sošolcev 
jih je prišlo trinajst, saj so bili ne-
kateri zadržani. Niso pozabili po-
kojnega razrednika in ravnatelja 
šole ing. agr. Egona Zorca in 

učitelja praktičnega pouka Miloša 
Jeromla ter so se odpravili na 
hajdinsko pokopališče, kjer so se 
ob njunih grobovih poklonili nju-
nemu spominu. Žal se je zaradi 
zdravja opravičila predavateljica 
Vida Mlač. 

Srečanje so nadaljevali v gostilni 
Kozel, katere lastnik je bil tudi 
absolvent te šole. V prijetnem 
razpoloženju so ugotavljali, kam 
je koga v življenju zanesla pot v 
svet, kje so si ustvarili topel dom 
in družino. Povedali pa si niso 
vsega, čeprav so posedali do 
zgodnjih jutranjih ur, zato so ob 
koncu sklenili, da se ponovno do-
bijo čez tri leta. 

anc 

Z leve čepijo: Ivan Gračner, Ivan Fras, Andrej Žuran, Štefan Vrbnjak in Maks Čoh; stojijo: Milan 
Zupane, predavatelj telesne vzgoje, Marija Pohar, Milko GrahI, Marta Vanzu, Gabrijela Kralj, 
Beba Horvat, Elizabeta Šoštar, Milena Markež in Marta Podgoršek. Foto: Kosi 

ŽELEZNA KAPLJA / VINSKA SVEČANOST Z DUNAJSKIMI 
FILHARMONIKI 

Ivan Skoilr postal 
vitez Evropskega reda 
Mesto Ptuj s svojim vinoro-
dnim zaledjem je dobilo nove-
ga vinskega viteza. Evropski 
red vitezov vina je v soboto, 
23. oktobra, v Železni Kaplji 
na avstrijskem Gradiščans-
kem, kjer je tudi sedež reda, v 
vinskega viteza povzdignil 
znanega ptujskega vinogra*-
dnika Ivana Skočirja. 

Svečana zaprisega s tremi udarci 
z mečem po ramenih je bila v so-
boto v železnokapeljski Eszter-
hazyjevi palači ob zvokih viteških 
fanfar Dunajske filharmonije. 
Inženir agronomije Ivan Skočir 
velja za pojem vinogradništva se-
verovzhodne Slovenije, zlasti Ha-
loz in Srednjih Slovenskih goric. 
Več kot 20 let je sodeloval v števil-
nih raziskovalnih projektih s 
področja vinogradništva, sodelo-
val pa tudi pri ureditvi vinogra-
dov in reševanju ampelotehničnih 
posegov pri pridobivanju grozdja 
na najbolj strmih in zapuščenih 
vinogradniških legah. Spoznanja 
je sproti beležil ter jih izdal v Pri-
ročniku o gojitvenih oblikah in 
pridelavi grozdja ter v delu, ki ga 
nekateri ocenjujejo za krono 
Skočirjeve publicistične dejavnos-
ti - Knjigi o vinogradništvu. Ivan 
Skočir je vse do svoje upokojitve 
leta 1980 delal na vodilnih stro-

kovnih delovnih mestih v Kme-
tijskem kombinatu na Ptuju. 

K plemenitemu viteškemu na-
zivu mu vsi njegovi prijatelji 

iskreno čestitajo, čestitkam pa se 
pridružujetudi uredništvo Tedni-
ka. 

AK 

S svečanosti na Gradiščanskem. Foto: Stojan Kerbler 

DEŽNO / OBISK PRI NAJSTAREJSI OBČANKI 

Voščilo ofr 90-letni€i 
V ponedeljek, 25. oktobra, je praznovala 90. rojstni dan Katarina Serdinšek z Dežnega 12 v 
občini Podlehnik. Kot najstarejšo občanko s o j o obiskali župan Vekoslav Fric, podžupan Anton 
Žerak in člani komisije za socialna vprašanja, ji voščili s šopkom cvetja in ji izročili pri-
ložnostno darilo. 

Katarina dobro skriva svojih de-
vet križev. Zagotovo jo je utrdilo 
težko življenje in delo na haloških 
strminah. Kljub častitljivim le-
tom še vedno kaj postori v vino-
gradu in okoli hiše. V prijazni, 
tipično haloški hiši živi sama, 
čeprav bi jo k sebi rade volje vzel 
sin, ki sicer živi na Koroškem. 

Čestitkam in dobrim željam ob 
Katarininih častitljivih letih se 
pridružuje tudi uredništvo Tedni-
ka. 

JB 
Katarina Serdinšek, sorodniki 
in delegacija občine Podleh-
nik ter obvezni vaški godec 
na slovesnosti ob Katarini-
nem 90. rojstnem dnevu 

PLES / MEDNARODNI TURNIRJI V ANGLIJI 

Odllina mlada Sfa/erccv 
Potovanje Mariborčanke Da-
niele Pekič in Ptujčana Jerne-
ja Brenholca v Anglijo ni bilo 
zaman: enkrat četrto in 
dvakrat šesto mesto (London 
open; Imperial open; Interna-
tional Championship) v 
standardnih plesih - in to ples 
s svetovanimi prvaki. Rezultat 
vsega njunega truda, resnično 
trdega dela in ljubezni do ple-
sa so hvale vredni uspehi. 

To soboto, 23. oktobra, pa sta na 
odprtem prvenstvu Maribora, ki 
so ga pripravili slovenska in sve-
tovna plesna zveza ter domači 
klub Pingi, Daniela in Jernej v 
standardnih plesih zmagala. 

Mlada plesalca sta hvaležna 
vsem, ki so nesebično pomagali, 
da sta se lahko udeležila teh veli-
kih turnirjev. To so bile njune 
sanje in uresničile so se. Velike 
uspehe pa si želita še naprej, kajti 
čez slab mesec ju čakata državno 
prvenstvo in odprto prvenstvo 
Avstrije na Dunaju. 

Ur 
Fotografija desno: Slovenski 
plesalci v Londonu 



ZA KRATEK CAS 
Glasbeni svet vsak teden post-
reže z maso novih pesmi in kot 
zanimivost vam ponujam infor-
macijo, da v Veliki Britaniji vsak 
teden izdajo vsaj 150 novih sin-
glov ali malih plošč in 300 novih 
albumov ali velikih plošč. 

Ameriški raper PUFF DADDY je 
glasbi zapustil neizbrisen pečat 
s komadom Tli be Missing You, 
ki sta ga izvajala tudi pevka 
Faith Evans ter skupina 112 in je 
posvečen umrlemu raperju No-
toriousu B.I.G.-ju. Sean "Pufty" 
Combs je z novega albuma Vic-
tory izdal zmagovalno r & b 
temo SATISFVYOU %%%%% v 
kateri sodeluje tudi R.KELLV. Ta 
prijetna pesem temelji na moti-
vih komada I Got 5 on it skupine 
Luniz. 

SCATMAN JOHN je bil do svo-
jega triinpetdesetega leta soli-
den jazz glasbenik in nato je 
zaslovel s komadom Scatman. 
Gospod JOHN je spet v formi v 
komadu z zanimivim naslovom 
ICHI NI SAN ... GOl # » i n 
novo plesno svežino. 

Britanska pevka GERI HALLI-
WELL beleži na solo poti dve 
uspešnici: Look at me in Mi Chi-
co Latino. Simpatična pevka 
prepeva lahkotno popevko LIFT 
ME UP ^NeM^z zgoščenke 
Schizophonic. Ob tej hitro na-
lezljivi popevki boste na singlu 
lahko slišali čudovito balado z 
naslovom Love me Slowly. 

Britanski kvintet FIVE sestavlja-
jo Rich Neville, Scott Robinson, 
Abs Green, John Brovvn in Sean 
Colon. Mladi pevci in plesalci 
predstavljajo srednje hiter ko-
mad KEEP ON MOVIN t t n 
ki je mešanica r&b-ja, hip-hopa 

in popa. 

Irski mladeniči iz skupine 
VVESTLIFE imajo za managerja 
Ronana Keatinga, pevca skupi-
ne Boyzone. Kvintet ima že dva 
No 1 hita v Veliki Britaniji - po-
pevki Svvear it Again in If I Let 
you Go. Novi uspešni "boy-
band" je zapel preprosto in tudi 
osladno popevko FLVING WIT-
HOUT VVINGS ^miBK ki je 
podprta s fantastičnim petjem 
pevskega zbora od R. Kellyja. 

Ameriško najstnico JESSICO 
SIMPSON mnogi že označujejo 
kot novo Mariah Carey. Izvrstna 
pevka je moč svojega čudovite-
ga vokala izkazala v lepi ljube-
zenski baladi I VVANNA LOVE 
YOU FOREVER )K)K)KX 

ikikik 
BARBRA STREISAND se je rodi-
la 24. aprila 1942 in letos ji ni 
uspelo priti na lestvice s sklad-
bo I've Dreamed of You. Velika 
diva sodeluje tokrat s kavbojem 
ali odličnim country pevcem 
Vincem Gillom v romatnični ter 
malo zasanjani skladbi IF YOU 
EVER LEAVE ME ))()KX)K ki jo 
najdete na Barbarinem novem 
odličnem albumu A Love Like 
Ours. 

Kanadska country zvezda SHA-
NIA TWAIN je trenutno na lestvi-
cah s komadom Man! I feli Like 
A VVoman z albuma Come on 
Over, ki se je v dveh letih prodal 
v več kot 20 milijonih primerkov. 
Čudovita SHANIA je samo v 
ZDA izdala naslovno temo 
COME ON OVER t t t ^ ki je 
razigrana country pesem z mini-
malističnim violinskim vložkom. 

Britansko skupino The Jam so 
sestavljali Paul VVeller, Bruce 

Foxton in Rick Buckier in 2. no-
vembra bodo dobili svoj tribute 
album. Prvi projekt za ta album 
je naredila skupina BUFFALO 
TOM, ki je priredila ročk klasiko 
GOING UNDERGROUND 

Veliko več pozornosti pa 
je vzbudil projekt pevca skupine 
Oasis Lianna Gallagherja in pev-
ca skupine Ocean Colour Sce-
ne Stevea Cradocka v priredbi 
manj uspešne pesmi CARNA-
TION ki bazira na 
odličnih kitarskih ritmih. 

Kanal A nam vsak torek ponuja 
novo akcijsko zgodbo o James 
Bondu in tako bo v novembru 
na sporedu nov film o super 
agentu 007 z naslovom The 
VVorId is not Enough. Britanska 
zasedba GARBAGE pa je za ta 
film posnela napeto naslovno 
temo THE VVORLD IS NOT 
ENOUGH za dodatno na-
petost v tej skladbi poskrbi fil-
harmonični orkester iz Londo-
na. 

David Crosby, Stephen Stills in 
Graham Nash so prvo ploščo 
posneli leta 1969. Naslednje 
leto se trio pridruži še Neil Yo-
ung in skupaj posnamejo album 
Deja Vu. CROSBY, STILLS, 
NASH & YOUNG dokazujejo 
svoje mojstrstvo v akustični ki-
tarski baladi SANIBEL 
)K)KX>oK ki napoveduje tudi 
njihov novi album z naslovom 
Looking FonA/ard. 

David Breznik 

Lestvico POtPULAR-
l«H 10 lahko poslušate 
vsako soboto v večer-
nem sporedu radia Ruj. 

TRGATEV 
Doma smo imeli trgatev. Po-

magal sem mamici in očku. Peli 
smo in jedli, delali in stiskali 
grozdje. Ko je bila ura ob dveh, 
so ljudje odšli domov in smo si 
oddahnili. 

Aljaž Veselič, 3. c, 
OŠ Gorišnica 

MOJA DEDKA IN BABICI 
Vesel sem, da imam še oba 

dedka in obe babici. Vsi so zelo 
žilavi, delavni in potrpežljivi, 
vedno so odprtih rok in dobrega 
srca. Vsak nosi v sebi žilico, ki 
bogati n j ihove otroke in nas 
vnuke. Vsi imamo veliko želja 
in potreb, vedno nam ustrežejo 
in pravi jo : "Kdor druge 
osrečuje, sebi srečo kuje." 

Na Selih imam babico in ded-
ka, ki ju imam zelo rad. Ko sem 
bil še majhen, sem ju vzljubil, 
ne da bi vedel kdaj in zakaj. 
Imata kmetijo, zato jima včasih 

LUJZEK 
Dobr den vsoki den! Na kolen-

dori piše pondelek, 25. oktobra. 
Rodilo se je oblačno jutro. Tu pa 
tam podne tudi kokšna kapljica 
dežeka. Toplo je in nič še ne diši 
po zimi, ki se pač po svojih zak-
onitostih neusmiljeno bliža, nam 
dukša rokove in gate. Prove jesen-
ske slane še neje bilo in zato mija 
z Mico že žmetno čokama, da bi 
listje doj z drevja palo, ke bi lehko 
listja nagrablala in naši kravici 
ter pujcekom pripravla mehke 
listnate jogi vložke in v zodji fazi 
seveda tudi gnoj za njive, gorice in 
druge potrebe. 

Nesen še vam poveda, da sma se 
Z Mico udeležila trgotve sredi 
mesta Ptuja. Žalostno je, da niti 
vsi Ptujčani še ne vejo, da majo 
sredi mesta, pod ptujskim gro-
dom, gorico z več kak taužnt trsi 
renskega rizlinga, na grajskem 
dvorišči pa še dvo trsa, potomca 

več kak 400 let rmjboj store trte na 
sveti, ki rose na mariborskem 
Lenti. Z renskim rizlingom gospo-
dorita vsoki na svoji polovici 
mestna občina Ptuj in ptujski mi-
noriti. Zanimivo je gledati, keri 
bojše gospodorijo, saj gre tudi za 
tekmovalni duh, saj peronospora 
in oidij ter drugi držovni 
škodljivci ne ločijo, kero je pos-
vetno in kero od bogeca. Saj vete, 
kak provi tisti pregovor: "Če poleti 
dobro ne špricaš, pozimi švicaš, 
ker nemaš kaj v kozarčeka vleti!" 

Na našem Suhem bregi smo se 
odločili, da si bomo napelali ka-
belsko televizijo. Teleta smo imeli 
Že dozdaj, samo vizija nam je 
falila. Priklučla se boma tudi mija 
z M\co, da boma lehko gledala 
tudi satelitske programe. Tak 
bode tudi celi svet priša na naš 
breg in nam nede več trebalo po 
sveti hoditi. Malo je pač problem, 
ker boj slabo šprehamo po 
nemškem in še slabše spikamo po 
angleškem. Mene kak starejšega 
mladinca zanimlejo tudi tisti seksi 
TV programi in si poleg misli n na 
tisti stori pregovor in vprošanje: -
Še pomnite, tovariši? 

Se malo, pa de mi sfalilo papira 
pa tudi prove ideje neman, kaj hi 
vam naj še napisa. 

Zadosti za gnes. Srečno od 
vašega LUJZA 

pomagam pri hranjenju živali in 
pri raznih drugih opravilih, ki 
•so potrebna. Dedek je zelo iz-
najdljiv in lahko še tako pokvar-
jeno ali uničeno stvar popravi, 
da izgleda kot nova. Delo si zna 
olajšati tudi z raznimi pripo-
močki, ki jih izumi sam. Babica 
je odlična kuharica. Zna speči 
najbol jš i črni kruh na svetu. 
Ker ga deli, se ji v rokah množi. 
Na Vidmu, kjer s tanujem, pa 
imam še enega dedka in eno ba-
bico, ki sta mi še posebej v 
otroštvu posvetila veliko pozor-
nosti in prostega časa. Babica je 
zame največ skrbela, ko še ni-
sem hodil v šolo. Še posebej v 
težkem položaju je bila zato, ker 
je poleg skrbi za nas, vnuke, 
imela še svojo mamo, za katero 
je bilo po t rebno skrbet i . Ta 
moja prababica še danes, tako 
kot je takrat, ko sem bil še maj-
hen, zna zelo slikovito pripove-
dovati zgodbe iz svojega težkega 
življenja in iz svetlih spominov 
na otroštvo. Kdo bi nam pri-
našal lepe vinogradniške bres-
kve, marelice, grozdje ..., če ne 
bi bilo še enega dedija, ki celo 
leto " ,gori" za vinograd! Je 
skrben vrtnar in se rad zanima 
za šport. Praznovanja rojstnih 
dni nas vnukov povezujejo tri 
generacije (stare starše, njihove 
otroke in vnuke) in nanje hra-
nim najlepše spomine. 

Dedka in babici imam rad za-
radi veliko stvari, še posebej pa 
zato, ker so moji edini dedki in 
babice. Vsem želim zdravja in 
veselih t renutkov v družbi z 
nami , n j ihov imi nagaj iv imi 
vnuki. 

Marko Šosterič, 8. a, 
OŠ Videm 

MOJA VRNITEV DOMOV 
Lani ali predlani smo pri 

košarkaškem krožku Tamara, 
Nuša, Patricija in jaz razmišljale 

o izletu s kolesi na P tu jsko 
Goro, a nam je misel "odšla" v 
Apače. Po kosilu sem odhitela 
ven na klopce, h katerim sta se 
že bližali Patr ic i ja in Nuša. 
Malo sta zamudili, saj je imela 
Patrici ja težave s psom, nato 
smo se hitro napotile v Apače. 
Med potjo se nam je pridružila 
še Tamara. Ob prihodu v Apače 
smo zavile k Matjaževemu 
domu. Ta nas je opazil skozi 
okno ter pritekel ven. Bil je zelo 
začuden, ker smo ga obiskale le 
sošolke. Vzel je kolo ter nam 
razkazal Apače, posebno pa še 
domove sošolcev. Ura je bila že 
sedem zvečer, ko smo se 
odločile za vrnitev domov. S Pa-
tricijo sva izbrali krajšo pot pre-
ko njiv, Tamara in Nuša pa sta 
se vračali po cesti. Domov sem 
prišla ob pol devetih zvečer. 
"Zdravo"! Ali je kdo doma?" 
sem vzkliknila ob prihodu skozi 
vrata. Mamica je zaskrbljena se-
dela v kuhinji ter ob mojem gla-
su vprašala: "Kje si pa bila tako 
dolgo?" "V parku sem se igrala s 
prijateljicami," sem odvrnila. 
Mati je ugotovila, da lažem, ter 
rekla: "Stanija sem poslala v 
park, pa te ni našel. Kje si bila?" 
"V Apačah smo bile s sošolka-
mi," sem povedala po resnici. 
Takrat mamica ni rekla nič, ker 
sem imela še veliko domače na-
loge za naslednji dan. Preden 
sem zaspala, sem pomislila na 
starše, ki sem jih zelo pogrešala, 
čeprav me doma ni bilo le en 
dan. Naslednji dan je mamica 
govorila o tem, a kazni na srečo 
nisem dobila. 

Sandra Pišek, 7. b, 
OŠ Kidričevo 

OTROKOVE PRAVICE: 
PRAVICA DO HRANE 

Sedimo pri mizi. Ta je praz-
nično pogrn jena in bogato 
obložena. Ko pojemo juho, pri-

nese mamica svinjsko pečenko, 
ocrtega piščanca, krompir in so-
lato. Najemo se do sitega, a po-
lovica ostane. Kaj bo z ostanki? 
Verjetno se jih bo naslednji dan 
veselil naš pes. 

Ob podobnih t r enu tk ih se 
večkrat spomnim na lačne otro-
ke, ki jih, če le hočem, vidim po 
televiziji. Zasmilijo se mi ubogi 
revčki z velikimi, temnimi očmi 
in z nap ihn jen imi trebuščki. 
Sprašujem se: "Ali nismo pod 
tem soncem vsi enaki? Kako je 
to mogoče, da si mi, čeprav ni-

; smo bogati, privoščimo toliko 
j hrane? Zakaj je na svetu tako, 
: da si eni lahko doma pridelamo 
I toliko, da lahko še uživamo, ko 
• pa je velik del sveta tako reven?" 
' Porajajo se mi taka vprašanja, 
! da nanje še mamica, ki veliko 
' ve, ne ve odgovora. Zal mi je, da 
I ti otroci niso bliže, da bi jim 

lahko odstopila vsaj malo mesa 
ali celo krompirja, ki ga tako ne 
jem rad. Verjetno bi bili zado-
voljni. Nimam denarja, da bi 
jim pomagala. Dala pa bi jim del 
svojega kosila, ki je velikokrat 
preobilno. 

Tamara Kelenc, 6. c, 
OŠ Gorišnica 

RAZMIŠUAMO O 
BABICI IN DEDKU 

- Ko prestopim njun prag in 
ko zaslišim pozdrav, se mi zdi, 
da že čutim ljubezen in toploto. 

- Svoji dve babici in dva dedka 
imam zelo rada. Ko sem z nji-
mi, čutim toplino, čutim var-
nost, ljubezen. 

- Moja babica je najbol jša . 
Rada kuha, peče, dela na vrtu, se 
pogovarja z mano. Je kot mag-
net , ki vleče na sebe vse v 
družini. 

- Babico imam samo eno, zato 
jo imam zelo rad. Obisk pri njej 
je vedno zelo zanimiv, zato jo 
obiščem vsak dan. 

- Čeprav sta mi oba že umrla, 
ju še vedno nosim v spominu. 
Zelo sta me imela rada. Ko sta 
umrla, mi je bilo pri srcu zelo 
hudo. 

- Oma in deda sta bila zelo pri-
jazna. Učila sta me spoznavati 
življenje. Rada bi se jima zahva-
lila za vse, kar sta mi dala in ku-
pila, a sta mi že umrla. Do kon-
ca svojih dni ju bom imela v 
srcu. 

- Zelo rad imam babico in ded-
ka. Z njima se rad pogovarjam, 
ker sta prijazna. Kadar rabita 
pomoč, jima rad pomagam, če le 
lahko. 

- Moja babica živi sama. Ker je 
večkrat osamljena, jo obiščem 
in ji delam družbo. 

- Stari starši so naši drugi 
starši. Veliko jim pomeni, če se 
njihovi vnuki spomnimo nanje. 
Srečo imam, da imam še dva 
dedka in eno babico. Ne morem 
si preds tavl ja t i dneva brez 
babič inih sočnih in okusnih 
jedi. 

- Mislim, da stara mama peče 
najboljšo gibanico na svetu. 

- K babici in dedku rad zaha-
jam, ker se veliko igramo, ker 
norimo in se zabavamo. Kadar 
grem k njima, gremo večkrat na 
kakšen krajši izlet. Vsak mesec, 
ko dobita pokojnino, mi odsto-
pita nekaj denarja. 

- Sobota in nedelja sta dneva 
za obiske. Rad se odpravim k 
babici. Zelo rad ji pomagam pri 
delu. Včasih dobim kakšno žep-
nino. 

- Moj deda je naravnost fantas-
tičen. Z njim se razumem naj-
bolje na svetu. Zame je edini ter 
najboljši deda. Skrbel je zame, 
ko sem bila majhna. Z mano je 
zelo potrpežljiv in me razvaja. 

- Babica zelo rada pleše, zato 
sem zelo ponosna nanjo. 

- K babici in dedku rad zaha-
jam, ker sta me nekoč, ko sem 
bil še majhen, pazila. Oba sta 
zdrava, kar mi pomeni vse. Naj-
raje se družim s starejšimi ljud-
mi, ker vedo, kaj je življenje. 

- Starim staršem hočem vrniti 
vso ljubezen, ki so mi jo dajali v 
otroštvu. 

Učenci OŠ Videm 







ŠPORT 

Športne navite 
NAMIZNI TENIS 
• Zmaga, nato 
neodločeno 

Petovia II - Jesenice 6:1 
Mlade namiznoteniške igralke 

ptujske Petovie so v soboto odi-
grale dve srečanji. V dopoldan-
skem so brez večjih težav prema-
gale ekipo z Jesenic, medtem ko so 
v popoldanskem reševale točko 
proti ekipi Škofje Loke; prispeva-
la jo je v zadnjem srečanju Petra 
Jurič. 

Posamezni izidi: Juričeva -
Baličeva 0:2, Samojlenkov^ - Vi-
senj akova 2:0, Terbučeva - Savso-
va 2:0, Samo j lipova - Baličeva 
2:0, Juričeva - Savsova 2:0, Ter-
bučeva - Visenj akova 2:0, Ter-
bučeva/Samoj lenkova 
Baličeva/Šavsova 2:0. 

Petovia II - Škofja Loka 5:5 
Juričeva - Radinja 0:2, Samoj-

lenkova - Jocifova 2:0, Terbučeva 
- Petrovčičeva 1:2, Samojlenkova 
- Radinja 0:2, Juričeva - Pe-
trovčičeva 0:2, Terbučeva - Jocifo-
va 2:0, Samojlenkova/Terbučeva -
Petrovčičeva/Radinja 2:1, Samoj-
lenkova - Petrovčičeva 1:2, Ter-
bučeva - Radinja 2:0, Jiu-ičeva -
Jocifova 2:1 

Danilo Klajnšek 

ODBOJKA • 
Šentvid - Marsel 
3:0 

MARSEL: Terbučeva, Mohor-
kova, Seronova, Blažičeva, 
Krebsova, Frumnova, Vin-
diševa, Pustoslemškova. 

Odbojkarice ptujskega Marsela 
so gostovale v Ljubljani in dožive-
le nenadejan poraz proti ekipi 
Šentvida, ki so jo v preteklosti 

praviloma premagovali tako na 
Ptuju kakor v Ljubljani. Hitro 
vodstvo domačih je nekoliko 
zmedlo gostje in to se je ponavlja-
lo v vseh treh nizi. Rezultati ni-
zov: 25:20,25:13,25:18. 

Danilo Klajnšek 

KOŠARKA • 
Prvi poraz 
kadetov 

v soboto, 23. oktobra, je bila v 
športni dvorani Mladika tekma 
med kadeti KK Ptuj ter želez-
ničarskim KK iz Maribora. Re-
zultat: 102:71 za goste. Za Ptuj so 
i^al i : Grabrovec (2), Požgai (9), 
Stumergar (11), Štumberger (8), 
Kralj 9 (10), Bedenik (4), Ačimo-
vič (12), Ferme (9), Peternik (6), 
Peter, Korošec in N. Kralj. 

Niko Kralj 

v nabito polni bistriški športni dvorani je potekal 2. krog I. 
slovenske judo lige. Pomerile so se ekipe Kopra, ptujske Dra-
ve in domačega Impola. Večkratni ekipni državni prvaki so v 
soboto opravili s prvo resnejšo oviro, ekipo ptujske Drave, zra-
ven celjske Ivo Reye verjetno edino ekipo, ki se lahko dokaj 
enakovredno kosa s trenutnimi državnimi prvaki. 

Ekipi Drave in Kopra nastopata 
letos brez krepitev, pri čemer pa je 
Impol pridobil v svoje vrste naj-
boljše slovenske judoiste. Goran 
Hašaj (M. Sobota), Aleš Vrbančič 
(Olimpija), Slobodan Matarugič 
in Jože Marin (Juršinci) pred-
stavljajo več kot polovico bi-
striške ekipe, sami pa v sloven-
skem prostoru domala nimajo 
konkurence. 

Najprej so gostitelji, judoisti Im-
pola, številno domače občinstvo v 
prvem srečanju sobotnega tekmo-
vanja proti judoistom iz Kopra 
večkrat dvignili na nog^. Varo-
vancem trenerja Franca Špesa je 
šlo kot po maslu. Zafošnik, Špes 
ml., Hašaj, Soršak, Skerbiš, 
Tramšek in Marin so dokazali, 
da so najresnejši kandidati za 
letošnji naslov prvaka. Ekipi Ko-
pra niso prepustili niti točke in 
visok poraz s kar 7:0 (70:0) ni bil 
presenečenje. 

V naslednjem dvoboju sta se po-
merili ekipi Drave in Kopra. Mla-
da ptujska ekipa Primorcem ni 
pustila do sape. Gladko z 10:0 so 
svoje nasprotnike premagali Ko-
letnik do 60 kg, Marholt do 66 
kg, Rus Donald do 73 kg, Denis 
Rus do 81 kg, Lešnjak do 90 kg in 
Tajhman nad 100 kg. Le mladin-
ski reprezentant Miha Prime je 
moral priznati premoč izkušenega 
Prše. Končen rezultat 6:1 (60:10) 
je bil več kot dobra iztočnica za 
sklepni dogodek sobomega 
večera. 

V bistriški dvorani so domači in 
ptujski navijači pripravili prekra-
sno tekmovdno vzdušje. Napetost 
tako v bistriškem kot ptujskem ta-
boru se je pred dvobojem dveh še 

do tedaj neporaženih ekip močno 
stopnjevala. Okrepitev 
domačinov Matarugič in Kolet-
nik sta v kat. do 60 kg odprla so-
botni derbi. Koletnik je pričel 
odločno in hitro povedel. Mataru-
gič, bivši član beograjske^ Parti-
zana, ni in ni mogel najti prave 
priložnosti za preobrat. Več kot 
polovica zelo izenačene borbe je 
bila na mlin ptujskemu judoistu. 
V zadnji minuti so Bistričanu po 
polovični akciji sodniki prisodili 
wazari (7 točk) in čas je bil sedaj 
zaveznik domačinov. Kljub 
večkratnim poskušanjem Kolet-
niku ni uspelo izenačiti in prva 
z m ^ je odšla v domači tabor. 
Ptujčan Marholt je proti Sevšu v 
kat. do 66 kg s 7:0 povedel že v 
prvi minuti in to visoko vodstvo 
uspešno branil vse do zadnje mi-
nute, nakar je sledilo nekaj 
dvomljivih in neenotnih sod-
niških odločitev. Tik pred kon-
cem borbe je prišlo do rezultat-
skega preobrata. Z nekaj sodniške 
pomoči je bila tudi druga zmaga 
zapisana ekipi Impola. V kat. do 
73 kg Denis Rus ni imel večjih 
možnosti proti članskemu držav-
nemu prvaku Hašaju, Soršak je 
dobil dvoboj brez borbe, Skerbišu 
je uspelo ugnati izkušenega 
Lešnjaka, častno zmago za ptuj-
sko ekipo pa je z 10:0 uspel pribo-
riti Miran Tajhman v kat. do 100 
kg. Jože Marin pa v kat. nad 100 
kg ni imel večjih težav proti mla-
demu Primcu. 

Sodili so: mednarodni sodnik 
Miran Babnik (Ljubljana), Pajt-
ler Aleksander (Maribor) in Var-
ga Dušan (Lendava). 

Impol in Ivo Reya iz Celja, ki je 
prevzela vodstvo v skupnem 
seštevku, ostajata še edini nepo-
raženi ekipi v I. slovenski ligi. To 
soboto pa se bodo na Ptuju v 
športni dvorani Mladika ob 18.00 

uri pomerile ekipe Drave, Celja in 
Branik Broker iz Maribora. 

Tekmovalci in vodstvo ptujske 
Drave so bili po tekmi kljub pora-
zu zadovoljni s prikazanim. "Iz-
jemno nezadovoljni pa smo s so-
jenjem, ki je bilo pristransko, saj 
bi po prvih dveh borbah Drava 
morala voditi z 2:0. Zanimivo je, 
da si sodniki po tekmovanju niso 
upali pogledati posnetka spornih 
odločitev," je po tekmi dejal Vla-
do Čuš, predsednik JK Drava. 

Miran Babnik, glavni sodnik 
sobotnega srečanja, je po tekmo-
vanju dejal: "Ekipa Impola je letos 
premočna. Kot vsako leto jim je 
tudi tokrat uspelo v svoje vrste 
pripeljati najboljše slovenske ju-
doiste, ki letošnje krone zagotovo 
ne bodo prepustili nikomur. Boj 
za ostala mesta pa bo zelo ize-
načen." Glede neenotnih 
odločitev pa: "Sodniki smo trije in 
vsak vidi iz svojega zornega kota. 
Pomembno je, da izoblikujemo 
skupno mnenje, ki na koncu seve-
da obvelja." je še dodal Babnik. 

Simon Starček 

DVORŠAKOV 
MEMORIAL 

Mladi judoisti judo kluba 
Juršinci so se na Jesenicah ude-
ležili 3. Dvoršakovega memorial-
nega turnirja. Nastopilo je 260 
tekmovalcev iz 19 klubov iz Slo-
venije, Italije, Hrvaške in Avstri-
je. Mladi judoisti iz Juršincev so 
pod vodstvom trenerja Jožeta Ma-
rina posegli po številnih kolajnah. 
Prva mesta so osvojili: Peter Ku-
harič do 46 kg, David Matjašič 
do 50 kg, David Slodnjak do 56, 
Urban Muršec /Trnovska vas/ do 
26 kg, Klavdija Ljubeč do 38 kg, 
Martina Fras nad 71 kg in Mat-
jaž Korenjak nad 55 kg. Druga 
mesta so osvojili: Bojan Kusevec 
do 26 kg, Denis Hrga do 55 kg, 
Aleš Horvat do 60 kg. Tretja mes-
ta so osvojili: Aleš Kusevec do 24 
kg, Martina Hrga do 50 kg, Igor 
Košar /Trnovska vas/ do 46 kg, 
Damjan Fras do 71 kg. 

Danilo Klajnšek 

NOGOMET 
2.UGA 

Rezultati tekem 12. kroga: Železničar - Aluminij 
0:0, Drava - Ivančna Gorica 0:2, Avtoplus Korte - Za-
gorje 0:1, Jadran Šepič - Esotech Šmartno 3:5, Šent-
jur - Tabor 0:4, Živila Triglav - Koper 1:3, Elan- Nafta 
3:1, Črenšovci - Montavar Rogoza 1:1. 

Razpored tekem 13. kroga: Montavar Rogoza -
Drava, Aluminij - Črenšovci, Nafta - Železničar, Koper 
- Elan, Tabor - Živila Triglav, Esotech Šmartno - Šent-
jur, Zagorje - Jadran Šepič, Ivančna Gorica - Avtoplus 
Korte. 

ŽELEZNIČAR - ALUMINIJ 
0:0 
ALUMINIJ: Šeremet, Franci, Koren, Žolek, Kancler, 

Pučko, Perkovič, Golob, Emeršič /Vidovič/, Kolar /M. 
Bezjak/. 

V štajerskem derbiju v Mariboru sta se domači favo-
rizirani Železničar, za katerega nastopa nekaj igral-
cev mariborskega državnega prvaka, in Aluminij 
razšla z neodločenim izidom. Igra v prvem polčasu je 
potekala med obema kazenskima prostoroma. Edino 
priložnost za dosego zadetka je imel igralec Alumini-
ja Žolek. V drugem polčasu so bili boljši gostje iz Ki-
dričevega, a niso uspeli zadeti domače mreže. Še 
najbližje je bil v 70. minuti Igor Perkovič. 

Danilo Klajnšek 

3 . LIGA - SEVER 
Rezultati tekem 11. kroga: Gerečja vas - Starše 

2:1, Kovinar Mas-com - Hajdina 2:3, Usnjar - Tim 
Laško 1:1, Dravinja - Bistrica 4:0, Fužinar - Zreče 2:4, 

Pari 12. kroga: Kovinar Mas-com - Gerečja vas, 
Hajdina - Pobrežje, Krško - Mons CIaudius, Zreče -
Paloma, Bistrica - Fužinar, Tim Laško - Dravinja, 
Starše - Usnjar. 

GEREČJA VJIS - STARŠE 
2:1 /0:0/ 

STRELCI: 0:1 Zaje /v 62. minuti/, 1:1 Verlak /64/, 
2:1 Kaučevič/82/ 

GEREČJA VAS: Angel, Kaisesberger, Vidovič, 
Zajšek /Slaček/, Lečnik, Emeršič, Habjanič, Bezjak, 
Kaučevič /Pacher/, Perko, Verlak /Kmetec/ 

Nogometaši Gerečje vasi so prišli do pomembne 
zmage. Srečanja so se nekoliko bali, saj so nastopili 
oslabljeni, gostje pa slovijo kot zelo čvrsta ekipa. No-
gomet ni bil na visoki kakovostni ravni, vendar pa je 
bilo srečanje zelo razgibano. V prvem polčasu kljub 
priložnostim ni bilo zadetkov, v nadaljevanju pa so 
gostje v 62. minuti izkoristili napako v obrambi 
domačih ter dosegli zadetek. Dve minuti kasneje je 
Verlak uspel rezultat izenačiti. Zmagoviti zadetek pa 
so nogometaši Gerečje vasi dosegli v 82. minuti. 

KOVINAR MJkS-COM -
HAJDINA 2:3 /2:0/ 

STRELCI: 1:0 Tušek /33/, 2:0 Robnik /39/, 2:1 R. 
Krajnc /65/, 2:2 R. Krajnc /75/, 2:3 Lončarič /88/. 

HAJDINA: Brodnjak, Kocmut, Bauman, M. Krajnc, 
VrabI, Zelko, Princi, Ladinek /Vrbanec/, R. Krajnc, 
Lončarič, Gaiser 

Srečanje v Mariboru je bilo zelo zanimivo in je imelo 
dva povsem različna polčasa. V prvem so bili domači 
boljši nasprotnik in so dosegli dva zadetka. Nogome-
taši Hajdine pa so v drugem polčasu zaigralo kot pre-
rojeni in najprej uspeli rezultat izenačiti, nato pa je 
samo dve minuti pred koncem Ivo Lončarič dosegel 
zmagoviti zadetek za svojo ekipo, ki je tako osvojila 
tri pomembne točke. 

DRAVINJA - BISTRICA 4:0 
/ 1 : 0 / 

STRELCI: 1:0 Marguč /5/, 2:0 Džaferovič /54/, 3:0 
Videčnik /75/, 4:0 Sire /88/ 

BISTRICA: Hvaleč, Sagadin, G. Regoršek. A. Re-
goršek /Dolšak/, Romih, Dovnik, ŽnuderI /Polajžar/, 
Ivetič, Stražišar, Papotnik, Višnar 

Bistričanom ne gre in ne gre. Uspešen start v 
prvenstvo je že pozabljen, saj so ga pokvarile slabše 
igre v nadaljevanju. Ena takšnih je bila v Slovenskih 
Konjicah, kjer so doživeli visok poraz z domačo Dra-
vinjo. V prvem polčasu še ni kazalo na takšen razplet, 
vendar so gostje v nadaljevanju močno popustili, del-
no je bila razlog tudi izključitev igralca, in prejeli še tri 
zadetke. 

Danilo Klajnšek 

MNZ PTUJ - U RAZRED 
Rezultati tekem 9. kroga: Polskava - Središče 1:3, 

Boč - Videm 0:0, Stojnci - Slovenja vas 1:0, Prager-
sko - Gorišnica 2:2, Markovci - Eltehšop R. 6:5, Dor-
nava - Ormož 3:0. 

Razpored tekem 10. kroga: v soboto, 30. oktobra, 
ob 13.30 Eltehšop R - Dornava, Središče - Pragersko; 
v nedeljo, 31. oktober: ob 10.30 Slovenja vas - Vi-
dem; ob 13.30 Ormož - Boč, Gorišnica - Markovci, 
Stojnci - Polskava. 

MNZ PTUJ - II. RJiZRED 
Rezultati tekem 9. kroga: Grajena - Tržeč 2:4, Haj-

doše - Leskovec 3:0, Skorba - Apače 5:2, Bukovci -
Podvini 6:2, Podlehnik - Lovrenc 1:3. 

Razpored tekem 10, kroga: v soboto, 30. oktobra, 
ob 13.30 Zavrč - Podlehnik; v nedeljo, 31. oktobra: 
ob 10.30 Lovrenc - Skorba; ob 11.00 Pago Leskovec 
- Bukovci; ob 13.30 Tržeč - Hajdoše, Apače - Graje-
na. 

2. KJkDETSKA LIGA - VZHOD 
Rezultati tekem 11. kroga: Drava - Nafta 0:3, Krško 

Mki-lesk. - Šentjur Yurij 0:1, Era Šmartno - Železničar 
4:3, Bistrica - Dravinja 0:5, Nissan Ferk - Pohorje 0:3, 
Korotan - Bakovci 9:2, Aluminij prost. 

2. MLADINSKA UGA - VZHOD 
Rezultati tekem 11. kroga: Drava - Nafta 1:0, El-

mont Posavje - Šentjur Yurij 2:1, Era Šmartno - Želez-
ničar 3:2, Bistrica - Dravinja 1:4, Nissan Ferk - Pohor-
je 6:0, Korotan - Bakovci 4:2, Aluminij - prost. 

Danilo Klajnšek 

PLANINSKI KOTIČEK/VABILO 
NA PREDAVANJE 

Na severni teiaj 
Klub ptujskih študentov in Planinsko društvo Ptuj vabita 
jutri, v petek, 29. oktobra, na potopisno predavanje sve-
tovnega popotnika in vrhunskega alpinista Vikija Grošlja. 

Viki se je pred nedavnim odpravil na "vrh Zemlje" - na severni 
tečaj ter pri tem podvigu doživel številne zanimivosti. Predavanje 
bo v dvorani Gasilskega doma Ptuj, Natašina pot l/a, ob 19. uri. 
Cena vstopnice znaša/a odrasle 300 tolarjev, za mladino pa 150 to-
larjev. Za člane KPŠ je ob predložitvi članske izkaznice vstop 
prost. Ob barvnih diapozitivih in izbrani glasbi nas bo Viki tokrat 
popeljal preko Moskve in Severnega ledene^ morja v osrčje Arkti-
ke, zato nikakor ne zamudite edinstvene priložnosti za spoznavan-
je te za marsikoga popolnoma neznane pokrajine. 

U.V. 

STRELSTVO 
• Petij a četrta 

Na drugem odprtem državnem prvenstvu v 
Ljubljani v streljanju s pištolo velikega kalibra 
so Ptujčani zasedli odlično četrto mesto med 
devetimi najboljšimi strelskimi družinami 
Slovenije. Zmagala je ekipa Kranja. 

Razburljivejše od ekipnega je bilo posamično 
tekmovanje. Po preciznem delu streljanja so 
povedli Peter Tkdec iz Rečice in Franc Pemel 
ml. iz Kranja z 282 krogi, tretji je bil Milan 
Stražišar iz Ptuja z 280 kr., četrti pa Slavko 
Ivanovič, SK Ptuj, 277 kr. Po hitrostrelnem 
delu streljanja sta si prvo mesto delila Milan 
Stražišar in Franc Petemel ml. 539 kr, tretje 
pa Peter Tkalec in Franc Petemel st. s 538 kr. 
Po dodatnem streljanju smo pričakovali, da bo 
Milan Stražišar dr^vni prvak, a si ga je pribo-
ril Franc Pemel ml. saj je premagal Stražišara 
za tri kroge, Milan Stražišar si je priboril sre-
bro, Franc Petemel st. pa bron. Peter Tkalec je 
četnič zapored bil četrti. Posamezno je bil 

Slavko Ivanovič deveti, Bištjan Simonič iz Pe-
tovia avta R u j enajsti, Simon Simonič petnaj-
sti. 

# Začetek državne lige 
v soboto in nedeljo bo v Škofji Loki I. turnir 

prve in druge državne lige. Strelski kljub Ptuj 
nastopa v prvi ligi. Lani so ptujski strelci za-
sedli odlično četrto mesto. Tehnični vodja eki-
pe Marjan Gril je za prvo ekipo določil strelce: 
Gorazda Seliška, Matija Potočnik^ Marjana 
Grila in Milana Stražišarja. Strelski klub Ptuj 
Petija je bil četrti v lanski sezoni in se bo bori-
la za naziv prvaka II. državne lige. Trener 
Petije je za sezono določil strelce Slavka Ivano-
Viča, Simona Frasa, Alenko Peteršič, Roberta 
Šimenka. 

V tretji ligi nastopajo strelci SD Juršinci, SD 
Domava in SD Petovia avto Ptuj. Vse tri ptuj-
ske ekipe imajo možnosti za zmago. Juršinci 
nastopajo v sestavi Majda Raušl, Mirko Ma-
loh, Sonja Raušl, Simon Simonič; Petovia 
avto: Zvonko Hajduk, Simon Simonič, 

Boštjan Simonič, Iztok Špindler, Sandi Šte-
bih. Kristjan Koroša; SD Dornava: Jemej Pe-
teršič, Boštjan Peteršič, Denis Ratek. 

Si 

# Juršinci zmagovalci 
pokala Kranja 

v Kranju je minuli konec tedna potekal 1. 
krog državne lige v streljanju za pionirje in 
•mlajše mladince. V kategoriji mlajših mladin-
cev z zračno pištolo je zmagala ekipa SD 
Juršinci s 1009 krogi. Med posamezniki je med 
fanti zmagal Simon Simonič s 354 krogi. Med 
dekleti je Sonja Raušl zasedla 3. mesto s 331 
krogi, Staška Benko pa 7. mesto s 324 kro^. V 
pionirski l i ^ so odlično streljale tudi pionirke 
SD Juršinci, saj so zasedle 2. mesto z rezulta-
tom 489 kr. Posamezno so dosegle naslednje 
rezultate: Alenka Plohi 167 kr., Nina Pavlin 
163 kr., Saša Cafiita 159 kr. 

2. krog bo novembra v Ljubljani. 
P.D. 

SERVIS SMUČI 
TENIS OPREME TER KOLES 
Šport Servis Davorin Munda s.p. 
3cwenski trg 1,2250 Ruj, tel.: 062^587 
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